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Najbližšie vydanie Slovenských národných novín . 46 vyjde s dátumom 10. novemb  2018
O grófovi, princeznej a kyselke, o sa vám ur ite dostane pod kožu – Kúpele Vyšné Ružbachy
Vítaný dokument pre záujemcov o históriu o k azovi vynálezcovi Jozefovi Murgašovi

Už ke  sme v utorok 16. októbra –  slnko bolo ešte vysoko na obzore –  vstúpili do krásne upravenej a vzorne udržiavanej záhrady Prvého slovenského 
gymnázia v Revúcej, zavial na nás dych 19. storo ia so všetkým, o nám odkázalo: národné povedomie, kultúru života, myslenia a slova a nekone ne 
bohaté slovenské udové umenie. Priznávam sa, že som azda prvý raz v živote –  a odžil som si už pekných pár desa ro í –  reálne, priam hmatate ne 
pocítil, o je to dych slovenských dejín.  Klub spisovate ov literatúry faktu si nemohol vybra  vhodnejšie prostredie na odovzdávanie národných cien 

alším dvom významným tvorcom literatúru faktu ako Revúcu, mesto medzi horami, perlu Gemera, kolísku slovenskej vzdelanosti. 

Pevná klenba moderných slovenských dejín

Intenzívne práce na Programe Matice

V  Revúcej odovzdali národné ceny dvom osobnostiam literatúr y faktu

tajomníka MS Dr. Viliama KOMORU, predsedu Komisie pre program a vedu

R - 2017034

esko-Slovensko nevzniklo
v roku 1918. Pred sto rokmi, 28. 
októbra 1918, vznikol spolo ný štát 

echov a Slovákov, ktorý mal o  ciálne 
názvy  esko-Slovensko alebo   es-
ko-Slovenská republika. Dôkazom 
toho sú nielen esko-slovenské doku-
menty a úradné listiny z tých ias, ale 
aj medzinárodné pomenovanie novo-
vzniknutého štátu. Francúzština bola 
vtedy (a vlastne až do konca druhej 
svetovej vojny) svetovým jazykom 
politiky, diplomatickou dorozumie-
vacou re ou aj  bazálnym zdrojom 
pre  nálne a už nemenné rozhodova-
nie v prípade akejko vek nejasnosti 
v chápaní textov medzinárodných 
dokumentov v iných jazykoch. Ako 
re , ktorá má svoj prapôvod v latin-
ine, ktorá vo vede a v politike vládla 

v stredoveku a len nedávno ponechala 
svoje výsadné postavenie aspo  
v diplomacii francúzštine, francúzska 
gramatika, sémantika a štylistika boli 
rigorózne, vedomé toho, že aj (po-
vedzme) použitie ve kého i malého 
písmena má v diplomacii svoj vý-
znam. A vo francúzštine sa písal názov 
nového štátu v strede Európy: Repub-
lique Tchéco-Slovaque. 

Niektorým eským politikom to 
zjavne nevyhovovalo. V obavách z tri 
a pol miliónovej nemeckej menšiny 
( echov nebolo vtedy ani dvakrát 
viac) vymysleli nezmysel –  ktorému 
pod ahol aj múdry lovek, vzdelaný 
 lozof  a skúsený politik, profesor 

Viedenskej univerzity PhDr. Tomáš 
Masaryk, sám esko-slovenský 
miešanec – eskoslovenský národ. 
A tak už o poldruha roka, 29. februá-
ra 1920, schválil parlament  ústavu 
nového štátu, v ktorej sa zrazu jeho 
názov uvádza ako Republika esko-
slovenská. Svet napriek tomu ešte 
istý as používal starý názov. Naprí-
klad v Trianonskej mierovej zmluve  
zo 4. júna 1920, ktorá je vo francúz-
štine, pod podpisom T. G. Masaryka, 
je tento text: Le president de la Repub-
lique Tchéco-Slovaque...

No, o už? Stáva sa. Silnejší brat 
máva pravdu. Slovákom to vtedy jedno 
nebolo. A tak sa potom ne udujme, že 
Anton Hlinka cestoval do Francúzska 
v ase trianonských rokovaní, akoby 
osi tušil. Ne udujme sa, ak sa na 

vzbúrenej hladine slovenského vlas-
tenectva zdvihli aj vlny nacionalizmu...  

To všetko už dnes nie je pod-
statné. Dôležité je, že sme sa spolu 
s echmi vymanili z feudalizmu 
a smelo vykro ili do 20. storo ia. To je 
ve ká vec! A teda aj ve ké jubileum.  

Ján  OMAJ

Výbor MS vás zvolil za pred-
sedu Komisie pre program a vedu 
Matice slovenskej. Ako komisia 
pracuje?

Od zvolenia komisie, ktorej som 
predsedom a pracuje v zložení Miloš 
Zverina, Pavol Pareni ka, Roman 
Michelko, Miroslav Kerekani , Dáša 
Machalová, Jozef Makariv, sme mali 
nieko ko ve mi progresívnych, pod-
netných a prospešných rokovaní, 
ktoré prispeli k zdarnému priebehu 
prípravy na tomto programe. Pro-
stredníctvom riadite a lenského 
ústredia MS a vedeckého tajomníka, 
aj takto akujem tým, ktorí oslovili 
všetky mati né zložky, sme dostali 
viacero ve mi užito ných podnetov. 
Mimochodom odporú ania dozor-
ného výboru MS patrili medzi naj-
konštruktívnejšie. V našej práci nám 
pomáhajú aj viacerí lenovia výboru 

MS i ostatní mati iari, za o im 
patrí obrovská v aka.

Môžete uvies  základné
rysy, resp. hlavné zameranie 
nového programu?

Budeme sa orientova  na kres-
anské, slovenské a slovanské národné 

hodnoty, rodinu, posilnenie lenského 
hnutia, folklóru, ochotníckeho divadla, 
na zvýraznenie vedy a vedeckej práce, 
jej rozvíjanie a budovanie vo všetkých 
oblastiach.  Všeobecne sa budeme 
zameriava  na podporu slovenskosti, 
zahrani ných Slovákov a Slovákov na 
národnostne zmiešaných územiach 
SR, celkovo na posilnenie mati nej 
práce v obciach a mestách po celom 
Slovensku, na šírenie nielen kultúry, 
ale aj zdravého vlastenectva a najmä 
na posil ovanie vz ahu ob anov k slo-
venskej štátnosti.

Možno zasiela  návrhy do
nového pripravovaného mati ného 
programu?

Ur ite, najlepšie e-mailom na 
moju adresu snv@matica.sk. Treba 
si uvedomi , že Program MS slúži 
nielen pre každého mati iara, ale 
aj pre každého Slováka, ba pre kaž-
dého ob ana našej vlasti Sloven-
skej republiky. Matica plnila svoje 
úlohy neustále tak v minulosti, ako 
aj v sú asnosti a bude to tak aj 
v budúcnosti. Preto uvítame, aby sa 
nielen na práci a innosti, ale aj na 
jej programe podie ali všetci –  mati-

iari, Slováci, Slovania i ostatní, 
ktorí nám ži ia a usilujú sa o pro-
speritu MS a nášho štátu Slovenskej 
republiky.

kedy sa zdá, akoby sa niektorí za svoj 
materinský jazyk hanbili... 

MATERINSKÝ JAZYK
O to vä šmi by sme si mali chráni

svoju rodnú re  a nepodlieha  cudzím 
vplyvom, ve  sloven ina je bohatá a na 
všetko má výraz, neraz krajší a výstiž-
nejší, ako napríklad angli tina. (...) 
Odovzdáme národné ceny za literatúru, 
teda aj za jazyk, ktorým píšeme my slo-
venskí spisovatelia. Najmä tí starší sa 
dobre pamätajú, ako sa v redakciách 
priam posvätne dbalo na každé slovo, 
aby bolo pravopisne správne, spi-
sovné a primerane sa aj vyslovovalo. 
Text okrem zodpovedného redaktora, 
vedúceho redaktora i šéfredaktora 
ítali a opravovali jazykoví redaktori 

a korektori. A dnes? Nikdy nebolo to ko 
gramaticky chybných a nespisovných 
slov v knihách, novinách a asopisoch 
ako teraz. A o výslovnosti niektorých 
redaktorov vo verejnoprávnych i 
v súkromných rádiách a televíziách ani 
nehovorím...  (...) Doteraz sme Cenou 
Vojtecha Zamarovského ocenili tridsia-
tich ôsmich spisovate ov literatúry faktu 
a s tými, o cenu dostanú o malú chví u, 
ich bude štyridsa . Štyridsa  najlepších 
slovenských a eských spisovate ov, 
pretože každý druhý rok sa cena ude uje 
aj eskému autorovi.

 (Viac aj na str. 14)          

Ján OMAJ – Foto: Dušan MIKOLAJ

A mesto sa za tú es  aj ve koryso 
po akovalo. Za všetkých, o sa vrcho-
vato pri inili o dokonalý priebeh dvoj-
d ového sviatku  slovenských a es-
kých spisovate ov, spome me aspo  
troch: MVDr. Evu Cire ovú, primátorku 
Revúcej, Karin Kilíkovú, riadite ku kul-
túrneho strediska, a Petra Miná a, sta-
rostu Tisovca.  Na stretnutí, ktoré Klub 
spisovate ov literatúry faktu organizuje 
každoro ne  vždy v inom meste, pri om 
ho využíva aj na ocenenie národnou 
cenou literatúry faktu –  Cenou Vojte-
cha Zamarovského –  sa zú astnilo 
dvadsa pä  slovenských a eských 
tvorcov. 

LITERÁRNE APOŠTOLSTVO
Medzi nimi aj náš bývalý pán prezi-

dent a kolega od pera Rudolf Schuster, 
sám nosite  tohto vysokého ocenenia. 
V sú asných podmienkach, ke  už 
pomaly jediným meradlom všetkých 
hodnôt sú peniaze, je ve mi ažké orga-
nizova  takéto ve ké podujatia a vždy 
v inom meste. Ak sa to básnikovi a spi-
sovate ovi prof. PhDr. Jozefovi Lei-
kertovi, PhD., darí, je to v aka tomu, 
že nijaká prekážka nie je silnejšia ako 
skuto nos , že to považuje za literárne 
apoštolstvo potrebné dnes rovnako ako 
v ase zrodu prvého slovenského gym-
názia, nech by boli okolnosti akoko vek 
rozdielne. Od spontánneho vystúpenia 

nádherný výsledok. Hodný vyznamena-
ných. Ceny Vojtecha Zamarovského si 
prevzali: univ. prof. Dr. h. c. PhDr. Matúš 
Ku era, DrSc., historik,  a pápežský pre-
lát Mons. ThLic. Marián Gavenda, pub-
licista, esejista, novinár a k az. Organi-
zátor podujatia Jozef Leikert vo svojom 
príhovore výstižne pomenoval sú asné 
postavenie nášho materinského jazyka 
a slovenskej spolo nosti vôbec: „Dnes 
nás nikto za našu krásnu a ubozvu nú 
sloven inu neprenasleduje, nebije. 
Hovoríme ou, píšeme, spievame. Je 
to náš rodný jazyk, na ktorý sme hrdí. 
Škoda, že nie všetci, vždy a všade. Nie-

mladých folkloristov v záhrade Prvého 
slovenského gymnázia po besedu 
s dnešnými revúckymi študentmi všetky 
stretnutia, rovnako ako aj kultúrny ve er 
s odovzdávaním cien, mali dôstojnú 
podobu a neopakovate ne srde nú 
atmosféru. Ak k tomu prirátate nádheru 
kraja, velebnos  hôr, cestu spisovate ov 
autobusom z Banskej Bystrice cez Slo-
venskú up u, Brezno, Pohronskú Pol-
horu, Murá , Tisovec..., onú historickú 
klenbu, ktorú som spomenul, srde nos  
hostite ov, dôstojnos  aktu ocenenia, 
malo aj toto stretnutie slovenských 
a eských spisovate ov literatúry faktu 

Slovenskí a eskí tvorcovia literatúry faktu pred rodným domom Vladimíra Clementisa 

Ročník 33
44 – 45/2018

27. október 2018

Cena 1,- €

HISTORIK PAVEL MIČIANIK
O REŠTARTE MATIČNEJ VEDY

Strana 10.

HOROLEZCOVI JOZEFOVI JUSTOVI  
SA PREDSA SPLNIL HIMALÁJSKY SEN

Strana 12.

MALIAR ZOLTÁN PALUGYAY
A JEHO TRAGICKÁ PALETA

Strana 16.

V ČÍNE PROJEKTUJÚ MESTO,
AKÉ SVET EŠTE NEVIDEL...

Strana 6.

PUBLICISTA PETER VALO
O LIEČIVOSTI HUMORU

Strana 4.

Zhováral sa Martin LEVICKÝ 
Foto: archív autora
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„Napriek viacerým výzvam, kto-
rým dnes Únia elí, som eurooptimis-
tom a stále verím v projekt Európy,“ 
povedal okrem iného štátny tajomník 
František Ruži ka, ktorý diskutoval 
v prvom paneli so študentmi o sú as-
nom postavení Únie v globálnom kon-
texte, o tom, ako Slovenská republika 
ovplyv uje tvorbu európskych politík 
a o predstavách mladej generácie, ako 
by Únia mala vyzera .

GENERA NÝ APEL
„Vy nie ste budúca, ale sú asná

generácia a my vás musíme po úva . Aj 
kritikou sa posúvame dopredu. Identi  -

kujme spolu, o nás motivuje, aké máme 
problémy, nájdime a uplatnime riešenia 
a ukážme, že Európska únia a Sloven-
sko v nej sú tí, ktorí môžu by  lídrami 
v globálnej politike a ekonomike,“  zdô-
raznil František Ruži ka. Študenti –  ako 
sa na podujatí ukázalo –  vnímajú Európ-
sku úniu najmä ako záruku hospodár-
skeho rastu a stability. Únia nám pod a 
nich ponúka možnos  by  aktívnou a rov-
nocennou sú as ou globálnej ve moci 
z ekonomického h adiska a spolurozho-
dova  o jej smerovaní.

Slovensko je napriek vysokej 
podpore lenstvu v Únii paradoxne 
na chvoste, o sa týka ú asti našich 

ob anov v eurovo bách. Súvisí to aj 
s nedostato nou informovanos ou 
verejnosti o fungovaní a postavení 
Európskeho parlamentu a jeho úlohe 
v celom legislatívnom procese Únie.

NÁPL  KONVENTU
Sú as ou programu bola aj 

výstava bábok Memo Gym, zobra-
zujúca dôležité osobnosti slovenskej 
a európskej histórie, a informa né 
stánky Europe Direct a Informa nej 
kancelárie Európskeho parlamentu na 
Slovensku.

Národným konventom o EÚ nad-
väzuje naše ministerstvo zahrani ných 

Budúcnos  Európskej únie, výhody lenstva Slovenska v nej i európska budúcnos  našej krajiny. To sú témy, 
o ktorých sa od za iatku roka hovorí na Národnom konvente. alšie zo série jeho podujatí sa aktuálne uskuto nilo
na pôde Ekonomickej fakulty Univerzity Mateja Bela v Banskej Bystrici. Fórum otvorili podpredseda vlády pre
investície a informatizáciu Richard Raši, štátny tajomník ministerstva zahrani ných vecí a európskych záležitostí
František Ruži ka a prorektorka univerzity Janka Klincková.

Úvahy vybudova  multikultúrnu spolo nos  stroskotali, povedala v roku 2010 nemecká kancelárka Angela Mer-
kelová. Nikto jej to nezazlieval, naopak, opakovane bola zvolená na post šéfky CDU i nemeckej  kancelárky. 
O osem rokov neskôr to isté zdôvod ovala na virálnom videu Lívia, študentka gymnázia v Spišskej Novej Vsi. 
No bratislavská kaviare  spustila na u lyn . Projektový manažér Sorosovej Nadácie otvorenej spolo nosti 
Tomáš Kriššák na sociálnej sieti  uviedol, že diev inu majú za toto video vyšetrova . Sú asne poukázal, že spo-
lo nos  „musí nutne zapracova  na programoch s cie om prevencie extrémizmu u mladých udí“. 

Ivan BROŽÍK – Foto: zdroj euractiv.sk 

Anna HROMJAKOVÁ –  Karikatúra: Andrej MIŠANEK

Sloboda nie je len pre vyvolených

Na univerzitnej pôde o našej budúcnosti

Médiá hlavného prúdu nehanebne šíria nenávisť proti študentke

Národný konvent žije a umocňuje zodpovednosť voči Slovensku i Únii

vecí na predchádzajúce diskusie so 
študentmi a s verejnos ou na slo-
venských univerzitách. V najbližších 
týžd och a mesiacoch sa uskuto -
nia minimálne dve alšie regionálne 
podujatia #MYSMEEÚ –  v Prešove 
a v Komárne.

„Vyše desa ro né obdobie perma-
nentných kríz v Únii spôsobilo pokles 
dôvery ob anov v európsky integra ný 
projekt a nárast populistických ten-

Ž i l inská  dohoda bo la  v ýn imo ná h is to r ická  uda lo s  
naš ich de j ín .  Na je j  zák lade bo la  š ie s teho ok tóbra  193 8 
v yhlásená autonómia  S lovenske j  k ra j iny  z  ba lkóna ka to l íc -
keho domu na H ur banove j  u l ic i  v  Ž i l ine .  D ohoda p re dzna -
menala  dek la rác iu  autonómie  S lovenska v  rámci  d r uhe j  e s -
ko - s lovenske j  r e publ ik y. 

Ž i l i nske j  dohode p redchá -
dza lo  p r i j a t i e  M níchovského  d ik-
tá tu  eskos lovenskou  v ládou  (1. 
ok tóbra)  a  nás ledná  abd ikác ia 
p rez iden ta  Edvarda  B eneša  (5 . 
ok tóbra).  Eš te  6 .  ok tóbra  p raž-
ská  v láda  v ymenova la  J ozefa 
T isa  za  m in is t ra  p re  správu  S lo -
venska  a  7.  ok tóbra  v ymenova la 

a l š ích  š t y roch  s lovensk ých 
m in is t r ov  (M .  e r nák  –   š ko l -
s t vo ,  F.  u r ansk ý  –   sp ravod -
l i vos ,  J .  L i chner  –   doprava ,  P. 
Tep lansk ý  –   f i nanc ie).  V láda 
sa  u ja la  moc i  9 .  ok tób ra .  Tá to 

až  do  20 .  januára  193 9 ,  ke  
p rez iden t  Emi l  Hácha  v ymeno -

va l  novú  šes lennú  s lovenskú  v ládu .  D ek la rác iu  podpísanú 
v  Ž i l i ne  fo r má lne  doda to ne  schvá l i l o  Národné zhromažden ie 

esko - S lovenske j  r epub l i k y  ús tavným zákonom 29 9 /1938 z  22 . 
novembra  1938 ako  Zákon  o  au tonómi i  S lovenske j  k ra j i ny.

Nás i l né  poš koden ie  pamätne j  tabu le ,  (k to ré  dokumentu je 
fo tog ra f ia  i ta te a  SN N)  p r ipomína júce j  tú to  uda los ,  je  p re -
javom hr ube j  nezna los t i  de j ín  a  tak t iež  c i v i l i za ného  bar bar-
s t va .  H is tó r ia  sa  to t i ž  n i j ako  na  že lan ie  n i koho n i kdy  spä tne 
re tušova  nedá.  Je  taká ,  aká  je .  A  pamätné  tabu le  nám ju  ma jú 
p r i pomína . 

(šz)

Civiliza né barbarstvo
do roka 2034, ale ako povedal jeho 
hlavný tvorca, krátkodobých kvázi 

vízií, ktoré sa obmedzovali vä ši-
nou na volebné obdobie, tu bolo už 
dos . Napriek tomu všetkému ešte 

Inšpiratívna vízia pre mesto Piešťany
V piešťanskej Mestskej knižnici predstavili publikáciu Piešťany 2034

Autorom publikácie Pieš any 
2034 – mesto bez stresu je Vik-
tor Niž anský, ktorý je známy ako 
spoluautor množstva zásadných 
vládnych dokumentov týkajúcich 
sa regionálneho rozvoja. Spolu-
autormi boli Denisa Bartošová, 
Ondrej Botek, Viliam Vavro a Eva 
Wernerová, všetko skúsení archi-
tekti, environmentalisti, a tiež Bobo 
Pernecký, ktorý je navyše i známy 
karikaturista. O o vlastne autorom 
išlo, je zakódované aj v podtitule 
Mesto bez stresu. Musíme si totiž 
uvedomi , že Pieš any dlhodobo 
zápasia s neujasnenos ou k ú o-
vej koncepcie alšieho rozvoja. Na 
jednej strane živelne vznikajú nové 
stavby a developeri sa, tak ako 
ostatne všade v zaujímavých slo-
venských mestách, inia, na strane 
druhej tak vznikajú mnohé architek-
tonické hriechy, ktoré navyše spô-
sobujú problémy v doprave a v cel-
kovej funk nosti mesta ako živého 
organizmu. Hlavné motto, ktoré si 
tvorcovia na ele s Viktorom Niž-

anským vzali za svoje, je Efektívne 
a dobre spravované mesto. Materiál 
je stavaný na pomerne dlhý as –  

Kto sa v utorok 16. októbra 2018 zastavil v Mestskej knižnici, mohol by  svedkom, ako v zaplnenom auditóriu pred-
stavili tvorcovia publikáciu Pieš any 2034, mesto bez stresu. Najnezvy ajnejšie na celej akcii bolo, že nemala ni  
spolo né s predvolebnými korteša kami, ktoré naše mestá a meste ká v ase pred komunálnymi vo bami zažívajú. 
Jednoducho sa zišlo nieko ko odborníkov, ktorí ponúkli svoj poh ad na to, ako by sa malo toto naše najznámejšie 
kúpe né mesto vyvíja  na prospech jeho obyvate ov a, samozrejme, aj návštevníkov.

O IN Í  NEP ÍŠU

pochopili by, že namiesto šírite ov 
mieru sú spolupáchate mi pri samo-
vraždách všetkých kultúr sveta“. 

o je na jej slovách fašistické? Kto 
znova šíri jedinú správnu ideológiu 
po Slovensku? A kto je Andrej Bán? 

BANUJÚ ZA STALINOM?
Od roku 1949 až do roku 1956

bola na terajšom Námestí SNP 
(v tedy Stal inovom) v Brat islave 
obrovská socha Stalina, ktorú tam 
vztý ili na po es  generalissimo-
vých sedemdesiatych narodenín. 
Autorom sochy bol Pavol Bán, starý 
otec Andreja Bána. Jeho otca bez 
vzdelania dosadila komunistická 
strana do asopisu Rohá , aby tam 
po roku 1968 presadzoval normali-
záciu. V sú asnosti Slovensko nor-
malizuje jeho syn a rovnakou DNA 
postihnutí jeho hostia. Spome me 
novinára Mariána Leška, do zmeny 
režimu zanieteného komunistického 
ideológa. Kto to teda prenasleduje 
mladú študentku preto, že si dovolila 
ma  iný názor než posmelený komu-
nistický predvoj? Netreba zabúda , 
že v roku 1951 na výstrahu popra-
vili komunisti trojicu mladých udí: 
Tunegu, Tesára a Pú ika. Lebo 
mali iný názor...

stále v Pieš anoch mátajú „m tve 
budovy“, ktoré z tých i oných prí-

in kazia jeho tvár. Samozrejme,  
k ú ovým zameraním mesta je jeho 
kúpe ný charakter a s tým spojená 
takzvaná zdravotná turistika. Ako 
však odznelo z pódia, bolo by krát-
kozraké úzko sa špecializova  len 
na túto oblas . Potom sta í jeden 
vä ší výkyv na svetovej ekonomic-
kej scéne, ako to bolo v roku 2008, 
a celkové príjmy mesta klesnú aj 
o tridsa  percent. Preto treba kon-
cipova  víziu do budúcnosti širšie
a zapoji  do nej aj iné segmenty
ekonomiky. To znamená iné oblasti
podnikania a najmä kreatívny prie-
mysel. Ako odznelo v priebehu
prezentácie, Pieš any a okolie sú
doslova prešpikované významnými
historickými a kultúrnymi pamiat-
kami od praveku až po sú asnos .
A ešte nie o. Netreba sa spolieha
iba na pomoc zvonka. Keby bol
zakladate  pieš anských kúpe ov
pán Winter akal na eurofondy, tak
v takej podobe, v akej ich obdivu-
jeme, nestoja dodnes.

Maroš M. BAN EJ
 Foto: Štefan KA ENA

dencií spochyb ujúcich jeho prínos. 
Uvedená situácia len zvýraznila nalie-
havú potrebu celospolo enskej dis-
kusie o budúcnosti Európskej únie 
a postavení Slovenska v nej,“ pripo-
mína ministerstvo zahrani ných vecí. 
„Konvent má by  platformou, ktorou 
chceme docieli , že o Únii sa nebude 
diskutova  len v Bruseli, ale aj tu 
doma,“ vyhlásil Ivan Kor ok, terajší 
ve vyslanec SR v USA.

O pár dní sa objavila informá-
cia, že škola, ktorú Lívia navšte-
vuje, organizuje besedu proti extré-
mizmu pre žiakov vyšších ro níkov 
osemro ného gymnázia a pre všetky 
ro níky bilingválneho odboru. Malo 
ís  o premietanie, prednášku a dis-
kusiu. Ukázalo sa však,  že organi-
zátorom nie je škola, ale  ob ianska 
iniciatíva Zabudnuté Slovensko. Kon-
cert a diskusia sa konali 16. októbra 
v kine Mier pod názvom Otvorene 
o extrémizme a aktuálnych témach.
Moderátorom podujatia bol novi-
nár a fotograf Andrej Bán. Správa
sa odvolávala na oficiálnu stránku
školy. Ale na nej nejestvovala. Na

sekretariáte školy nám v ten de  
povedali, že škola nijakú diskusiu 
neorganizuje, žiaci sa u ia.

ZABUDNUTÉ SLOVENSKO?
Zabudnuté Slovensko už zor-

ganizovalo množstvo diskusných 
podujatí na tému Otvorene o extré-
mizme. Moderuje ich Andrej Bán 
a jeho hos ami sú známi hlásatelia 
jednej neomylnej pravdy. Napríklad 
Egon Gál, Matúš Kostolný, Mar-
tin M. Šime ka, Ivan Kamenec i 
Marián Leško. Sú neuverite ne flexi-
bilní. Okamžite po zverejnení videa 
s názormi Lívie proti multikultúrnej  
propagande zareagovali aj médiá 

hlavného prúdu. Denník N na svojom 
blogu uviedol lánok pod názvom: 
Pre o je Lívia „fašistka“.  Nepýtal sa, 
tvrdil to: „Lívia je fašistka, je obe  aj 
páchate , je fašistkou nevyhnutne aj 
slobodne.“  Autor o pár riadkov nižšie 
odporú a „všetkým podobným nie-
kedy nazrie  do tej diabolskej mar-
xistickej propagandy a možno budú 
prekvapení tým, o tam nájdu“.  Že 
známy udava  Ján Ben ík okamžite 
zis oval identitu Lívie a aj ju zverej-
nil, už nemôže nikoho prekvapi ... 

SLNIE KARSKÉ POBÚRENIE
ím Lívia tak pobúr i la slnie -

karskú obec prot i  sebe?  Svoju 

výpove  za ína slovami: „Volám sa 
Lívia, som študentka na bilingválnom 
gymnáziu a už nemôžem by  viac 
ticho po tom, o vidím, o robí táto 
neomarxistická propaganda nášmu 
národu.“ alej hovorí, že presadzo-
va  multikulturalizmus je v móde, 
ale odporú a jeho propagátorom, že 
ak by sa „triezvo pozreli na Západ, 

Nový ve vyslanec SR v USA Ivan KOR OK ako jednu z priorít Národného konventu ozna il 
potrebu diskusie o budúcnosti Európskej únie aj na iných fórach  nielen v Bruseli.

V Š IML I  SME  S I
Žilinská dohoda bola výnimočná historická udalosť  našich 

dejín. Na jej základe bola šiesteho októbra 1938 vyhlásená auto-
nómia Slovenskej kraj iny z balkóna Katolíckeho domu na Hur-
banovej ul ici v Žil ine. Dohoda predznamenala deklaráciu auto-
nómie Slovenska v rámci druhej česko-slovenskej republiky. 

Žilinskej dohode predchádzalo 
prijatie Mníchovského diktátu čes-
koslovenskou vládou (1. októbra) 
a následná abdikácia prezidenta 
Edvarda Beneša (5. októbra). Ešte 
6. októbra pražská vláda vymeno-
vala Jozefa Tisa za ministra pre 
správu Slovenska a 7. októbra vyme-
novala ďalších štyroch slovenských 
ministrov (M. Černák – školstvo, F. 
Ďurčanský – spravodlivosť, J. Lich-
ner – doprava, P. Teplanský – finan-
cie). Vláda sa ujala moci 9. októbra. 
Táto vláda vykonávala svoju funkciu 
až do 20. januára 1939, keď prezi-
dent Emil Hácha vymenoval novú 
šesťč lennú slovenskú vládu. Dek-
laráciu podpísanú v Žiline formálne 
dodatočne schválilo Národné zhro-
maždenie Česko-Slovenskej repub-
liky ústavným zákonom 299/1938 
z 22. novembra 1938 ako Zákon o 
autonómii Slovenskej krajiny.

Násilné poškodenie pamätnej 
tabule (ktoré dokumentuje fotografia 

č itateľa SNN), pripomínajúcej túto udalosť, je prejavom hrubej nezna-
losti dejín a taktiež civilizačného barbarstva. História sa totiž nijako na 
želanie nikoho nikdy spätne retušovať nedá. Je taká, aká je. A pamätné 
tabule nám ju majú pripomínať. 

(šz)

Civilizačné barbarstvo

V minulom čísle SNN sme priniesli 
informáciu o dôstojnej slávnosti od-
halenia pamätnej tabule k storočnici 
Deklarácie autonómie Slovenska v Žili-

p j

ne. Dnes už o nej môžeme písať takmer 
v minulom čase, lebo takto vyzerá po 
zásahu obmedzených vandalov! Aj v našom najznámejšom kúpeľnom 

meste je čo naprávať – víziu rozvoja Pieš-
ťan do roku 2034 predstavili v minulých 
dňoch autori rovnomennej publikácie.

Viac aj na strane 4.
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mýš ame, ko ko žien nechcelo 
ma  potomka, ko ko sme ich 
s manželkou zlikvidovali a nám, 
ktorí sme kone ne chceli, nám to 
nebolo dopriate. Ja ti poviem, je 
to nespravodlivé. Je to paradox.“ 
Naozaj paradox, ke  vo svojom 

egoizme nepocítil vinu za tisíce 
v zárodku zrušených životov, ba 
ani za vlastné vražedné rozhod-
nutie. Božie mlyny boli v tomto 
prípade nemilosrdné...

Ešte nemilosrdnejšie sa 
ukázali v poviedke Matka, kde 
autor zab dol do jednej z legiend 
o Mariánskom st pe, ktorý posta-
vili v roku 1648 na pamiatku
záchrany Prahy a ví azstva nad
Švédmi. Vydržal až do 3. 11.
1918, ke  ho po vzniku prvej

SR zvalili ako symbol prehni-
tej rakúsko-uhorskej monarchie.

Autor nazna í legendu a tom, že 
k hlave Panny Márie vyliezla po 
rebríku osemnás ro ná Milada 
Horáková. Uviazala soche okolo 
hrdla povraz, dav potiahol a st p 
sa zrútil. Iróniou osudu o dvad-
sa dva rokov neskôr nasadil 

neš astnej politi ke slu ku na 
hrdlo komunistický kat. Vymys-
lená klebeta, skuto nos  alebo 
krutý osud. To je otázka...

Autor knižky žije život 
sú asníka, ktorý sa prebúdza 
do víru mainstreamových správ. 
Traumatizuje ho, ke  protiko-
rup ná jednotka zaistí ortopéda 
pri preberaní dvadsa euro-
vého úplatku i polícia oznámi, 
že bude zajtra mera  alkohol 
a rýchlos  a upozorní tak opil-
cov i cestných pirátov, aby si 
dali v ten de  pohov. Ve er odvy-

sielajú film o Štúrovi s názvom 
True Štúr. Kravina za kravinou 
sa valí a režisérka povie, že to 
má by  „fí er v štýle filmu Sin 
City s prvkami Film noir, taký 
content highlightom“. Dnes 
platí Havajovo: „Za socializmu 

sme síce Rusom pochlebovali, 
ale nie s to kou servilnos ou.“ 
A alšia správa: Zúfalá manželka 
zavolá 158, že ju chce manžel 
zabi . Ochrancovia zákona pri-
fr ia. Posadia neš astnicu na 
zadné sedadlo svojho auta. Man-
žel otvorí dvere a zavraždí ju za 
ich chrbtami. Do Európy sa valia 
masy ute encov, zvä ša mosli-
movia. Susedný štátnik povie: 
„Netvrdím, že všichni musli-
mové jsou teroristé, já tvrdím, 
že všichni teroristé jsou musli-
mové.“ Autor preštudoval Korán 

a nenašiel v om povinnos  
vraždi  neveriacich, ale spome-
nie vraždené útoky moslimských 
teroristov v Paríži, Londýne, 
Madride, Bruseli, Berlíne, Bar-
celone i v Moskve. Chyby, ktoré 
spustili Božie mlyny, sa stali vo 
všetkých tragédiách dávno pred-
tým. Ak nechcem svet násilia 
a no-gozón, nemôžem voli  toho, 
kto by o i len v náznakoch pri-
pustil, aby sa zo Slovenska stala 
nejaká forma Islamského štátu.

Juraj Havaj sa hlási k tra-
di ným hodnotám. Ponúkne prí-
beh pátra Metodeja Dominika, 

o umrel v Ilavskej väznici, 
a odcituje otca biskupa Judáka: 
„V rámci ideologického boja 
v jednej z takýchto dedín 
v Sovietskom zväze zbúrali 
chrám. udia si z tohto posvät-
ného objektu odniesli domov po 
tehli ke, pri nej sa modlili, pri 
nej krstili, prisahali si vernos  
a pochovávali svojich blízkych. 
V sú asnosti, ke  sa aj tam 
situácia zmenila, postavili nový 
chrám a do jeho múrov zamuro-
vali vyše pä desiat rokov s vie-
rou uchovávané tehly.“ Mali by 
sme si uvedomi , že opä  žijeme 
v Európe búrania chrámov kres-
anstva, kultúry i tradícií.

Akoby niekto nevidite nou po ni-
cou zatrúbil do útoku a zdvihli sa celé 
chrabré voje. Úto ia na naše blaho, 
dobro, na všetkých tých, ktorí by sa 
nebodaj opovážili siahnu  kradmou 
rukou na naše slobody. Vyhlasujú, že 
bránia naše práva, že majú radi naše 
mestá, že sa hlásia do služby, že len 
a len oni nám znesú modré z neba, 
to modré, ktoré nám mnohí z nich 
a neraz aj oni sami upierali celé pred-
chádzajúce volebné obdobie.

Je smutné sledova  toto panop-
tikum avanturistov, pre ktorých je 
každá volite ná funkcia to isté –  ako 
pre no ných motý ov svetlo lampy. 
Akáko vek funkcia. Nemožno síce 
paušalizova  a v zoznamoch kandi-
dátov pred starostovskými a primá-
torskými, teda komunálnymi vo bami 
sa nájdu aj kandidáti, u ktorých je 
predpoklad, že naozaj svoju kan-
didatúru berú vážne a ako službu 

u om, ob anom komunity. Lenže 
mnohé ve koplošné púta e, ktoré sa 
zas postarali o nadbyto nú dávku vi-
zuálneho smogu po našom inak nád-
hernom Slovensku, priam poburujú. 
Usmievajú sa z nich na nás kandi-
dáti, niektorí už aj s primátorskými 

insígniami, iní „iba“ so psíkmi, a pre-
svied ajú nás, že bez nich, práve bez 
nich ani ten povestný krok vpred. No, 
sú vo by, dobre. Sebakritika a v mno-
hých prípadoch aj sebaúcta niektorým 
z nich zjavne chýbajú. Ale napokon, 
nerobia ni  zlé, volebný zákon im 
kandidova  nezakazuje. Sp ajú ho, 
aspo  dúfajme, do litery.

Lenže pred nieko kými rokmi 
sme tých istých kandidátov videli 
v diskusiách uchádza ov o kreslá 
predsedov vyšších územných celkov, 

inokedy boli na kandidátnych listinách 
po as volieb do Národnej rady Slo-
venskej republiky, podaktorí z nich sa 
uchádzali dokonca aj o predsedníc-
tvo v golfovom klube i o miesto šéfa 
spolku priate ov kremácie. Len nech 
ide o funkciu. Samozrejme, o platenú 
funkciu. Niekedy až pridobre platenú. 
Minulos , prax, skúsenosti nie sú pod-
statné. Sta í úsmev, retuš a absencia 
sebakritiky.

Zrazu je dôležité vzdelanie, tituly 
a diplomy z neraz neexistujúcich škôl, 
zrazu niektorí ohromujú tým, o iní 
považujú za absolútnu samozrejmos  
– by  múdry. By  múdry na základe
absolvovaného vzdelania, nie iba
tak „z obrazovky“. Nie by  múdry
ako „noviny“, ale múdros , vzdela-
nie a ambície vedie  sk bi  s úlohami
a prácou pre všetkých.

Aj preto bude už onedlho ve mi 
dôležité dobre si preštudova  životo-

Patálie s Istanbulským dohovorom

Božie mlyny Juraja Havaja
Peter VALO

 Nástup zástupu avanturistov
pisy, zámery, ale aj nesplnené s uby 

i dokonca klamstvá niektorých opä  
kandidujúcich, preto treba venova  
ve kú pozornos  zoznamom uchá-
dza ov do  miestnych a mestských 
zastupite stiev.

Komunálne vo by sú v mnohých 
demokratických krajinách pre ob ana 
z poh adu ich výsledku ove a dôleži-
tejšie ako tie „ve ké“ parlamentné i 
zvu né prezidentské, nebodaj nikomu 
ni  stále nehovoriace europarla-
mentné. Tak i tak, akajú nás všetky.

Ak však chcete, aby váš nový 
starosta neobchádzal schválený 
územný plán, ak chcete, aby vaše 
deti chodili do dobrej školy s kvali-
fikovanými u ite mi, ak potrebujete 
v obci materskú škôlku a obedy pre 
seniorov, ak nechcete da  svoje síd-
lisko zastava  developerom ako betó-
novú džung u, ak si potrpíte na rozvoj 
a ponuku miestnej kultúry, potom zva-
žujte prísne a najmä bez emócií, ale 
s rozumom.

Komunálne vo by sa uskuto nia 
10. novembra 2018. Vo ba je jedno-
kolová. Do orgánov samosprávy slo-
venských obcí budú volení primátori,
starostovia a poslanci. V týchto d och
by už ob ania mali ma  v schránkach
oznamy o mieste a ase ich konania
v lokalite ich trvalého bydliska.

V roku 2011 bol v Istanbule 
Radou Európy predložený na pod-
pis tzv. Istanbulský dohovor, ktorý 
považuje boj proti násiliu za svoj 
hlavný cie . Za prí inu násilia ozna-

uje „mužskú dominanciu, ktorá 
spôsobuje diskr imináciu žien“, 
preto tento dokument v preambule 
vyzýva k ochrane všetkých žien 
bez oh adu na ich pôvod, vek, rasu, 
náboženstvo, sociálne postavenie, 
status migranta alebo sexuálnu 
orientáciu. Na prvý poh ad sa zdá, 
že by ni  nemalo bráni  tomu, aby 
každý štát zo štyr idsiatich sied-
mich zú astnených tento záväzný 
dokument podpísal, hoci umelo 
navodzovaný predsudok o nad-
radenosti jedného pohlavia nad 
druhým je v civil izovanom svete 
aj v jeho kres anských nábožen-
stvách dávno prekonaná predstava 
a pokia  vieme, islamská muž-
ská nadradenos , aká sa vnucuje 

Európe prostredníctvom nelegál-
nej migrácie, nie je v civil iza nej 
výbave a právnom poriadku nášho 
kontinentu.

Zásadná otázka v polemike 
o Istanbulskom dohovore, ktorá
sa vedie na Slovensku už sedem
rokov, nie je ochrana práv žien,
ale asto obchádzaný problém zo
strany mimovládnych organizácií,
že dohovor stanovuje novú spolo-

enskú normu „gender“ ako soci-
álny konštrukt. To je absurdná,
falošná doktrína popierajúca priro-
dzené sociálne stereotypy, vytvo-
rené v evolúcii udstva, a tradi ný
vzorec rodiny otec, matka a die a
preto nemôže by  prekonaný. 
Istanbulská konvencia deklaruje
ochranu žien, ale jej hlavným cie-
om je pr ija  opatrenie k „vykore-

neniu zvykov a tradícií“ a zavede-
nie nového hodnotového modelu
spolo nosti.

 V roku 2011 podpísala Istan-
bulský dohovor vtedajšia minis-
terka spravodlivosti Lucia Žit an-
ská, ale doteraz ho neratif ikoval 
slovenský parlament. Je málo prav-
depodobné, že sa na Slovensku 
nájde spolo enská zhoda v poli -

t ických stranách i náboženských 
zoskupeniach na potvrdenie jeho 
platnosti napriek t laku nevládnych 
organizácií propagujúcich gender 
ideológiu. Miroslav Kocúr, bývalý 
k az a odpadlík od katolíckej 
cirkvi, sa v Denníku N pýta:„Ak sa 
žena v katolicizme musí uspokoji  
so svojou vznešenou úlohou panny, 
trpite ky a matky, tak sa kato-
lícke organizácie nevedia prenies  
ponad tento stereotyp a nevedia 
pr ija  nie o, o by mohlo naruši  
tento model cirkevnej interpretá-

cie?“ Názor bývalého teológa je 
mýtus, vychádza zo stredovekej 
náboženskej interpretácie, nebe-
r ie do úvahy h adisko sú asných 
kres anských cirkví na Slovensku, 
ktoré chápu postavenie ženy ako 
matky v pr irodzenej rodine. Ni  
menej a ni  viac. Alebo chce Kocúr 
navrhnú  iný, menej vznešený gen-
derový model rodiny?

Z prípadného prijatia Istanbul-
skej konvencie vyplýva aj iná, rov-
nako vážna polit ická  hrozba pre 
suverenitu štátov. eská spisova-
te ka a advokátka Klára Samková 
vidí hlavný problém tejto dohody 
v zr iadení úplne nového úradu, tzv. 
GREVIO. Pod a nej si bude tento 
úrad uzurpova  doh ad nad štát-
nymi inštitúciami a obáva sa, že 
pôjde o rozvrat štátu. A to je rov-
naké nebezpe enstvo ako rozklad 
rodiny. Za funkciou GREVIO vidí 
„pokus obís  demokratický volebný 
systém v prospech nevolených 
byrokratických organizácií“.

Vzh adom na to,  že mnoho 
krajín už dohodu rat i f ikovalo, 
GREVIO, k toré t vorí  skupina 
desiat ich ž ien,  už za alo fungo -
va . Táto skupina vy tk la Dánsku, 
že v problemat ike nási l ia je pr i -
ve mi neutrálna,  že nedostato ne 
zoh ad uje genderové h adisko. 

V Rakúsku naopak pochvál i la 
genderovo senzi t ívne u ebnice 
pre materské školy.  Obe kraj iny 
však dostal i  ú lohu, l imi tovanú 
t ro j ro nou lehotou,  vy leni  v iac 
f inanc ií  pre ženské neziskovky. 
Je známe, že ide o neziskovky 
pod patronátom Sorosovej Open 
Society Found. a lš ie s i  možno 
domysl ie .  V dohovore je doslova 
uvedené, že štáty,  k toré nebudú 
dodržova  pravid lá,  sa „budú zod-
poveda “.  Pod a štatútu GREVIO 
majú lenky tej to monitorovacej 
skupiny bezprecedentné pr iv i -
légiá:  d isponujú dip lomat ickou 
imuni tou,  ich innos  nepodl ieha 
právomoci jednot l ivých krajín, 
môže by  utajovaná pod a pr in -
cípu tajných rozviedok. A  prot i 
ich rozhodnut iu nebude prak t icky 
možnos  odvolania.  Sta í  s i  pre -

íta  dodatok:  Výsady a imuni t y 
( lánok 66).

Po tom všetkom si  musí 
každý pol i t ik  suverénneho štátu 
polož i  otázku: Je Istanbulská 
dohoda demokrat ickým dokumen-
tom na zlepšenie stavu udských 
práv? „Nemôže to by  konštruk-
c ia systému r ig idnej  nadnárodnej 
kontro ly s c ie om zmeni  morálny 
kód c iv i l izác ie? “  pý ta sa K lára 
Samková. o nás ešte aká? “

V knižke Juraja Havaja 
Petejovského Denník alšieho 
d a zarezonovali Božie mlyny. 
Bolo ich cíti  v esejisticky stvár-
nených príbehoch zo života. Sú 
to celkom oby ajní udia pre-
žívajúci svoje životné otrasy. 
Mementom je myšlienka, že 
každý si je strojcom svojho 
osudu. Spomedzi nich ma zau-
jal príbeh bohatého lekárskeho 
párika. Zbohatol na zahrani -
nej interrup nej turistike. Cez 
víkendy sa k nim hrnuli ženy 
z cudziny, kde boli umelé potraty 
obmedzované alebo zakázané. 
Gynekológ ich urobil tisíce. No 
v neskoršom veku si uvedomil, 
že so ženou nahonobili obrov-
ský majetok a nemajú ho komu 
zanecha . Až v slabej chví ke sa 
priznal, že jeho žena kedysi ote-
hotnela. Die a sa im však ešte 
nehodilo do kšeftu. Urobil jej 
tajne kyretáž. No neskôr, ke  už 
ve mi potomka chceli, nemohla 
otehotnie . Nepomohli im odbor-
níci najzvu nejších mien, drahé 
lieky, lie enia i najprestížnej-
šie kúpele. Neš astnému gyne-
kológovi ostala len farizejská 
s ažnos : „Niekedy takto roz-

Ivan BROŽÍK

 udovít ŠTEVKO

A K O  B O L O ,  Č O  B O L O
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komusi záležalo na tom, aby sa udia 
prestali stretáva .

Z celého radu tvojich kníh sa
tešia mimoriadnej popularite humo-
ristické knihy z lekárskeho prostre-
dia ierny humor v bielom plášti I. 
a II. Niekto by mohol poveda , že 
naše zdravotníctvo je na smiech...

Za stav zdravotníctva môžu tí, 
o dirigujú politikov. Tí, o vyrabo-

vali z nemocníc laboratóriá, céte ká, 
emgéerká, dialýzy, záchrannú službu, 
lekárne, iže všetko, o naplno pre-
plácajú pois ovne, a z pacienta urobili 
klienta. Pre o? Klienta si treba udrža  
– kým pacienta musia vylie i . To nie
je smiešne, to je tragické. Chorý lovek
ostal na podfinancovaných nemocni-
ciach. Žurnalisti snoria po škandáloch.
Kuklá i zasiahnu pri dvadsa eurových
úplatkoch. Napísal som viac než sto
reportáží, v ktorých ma fascinovali
zápas o život i vz ah lekára a pacienta
v hrani nej situácii. Popri drámach
som narazil na humorné epizódky.

udia sa potešili. Úsmev dal morózne
vyzerajúcim bielym pláš om udskejšiu
dimenziu.

Dôležitým pólom tvojej tvorby
je publicistika. Pracoval si, i spo-

Považuješ teda humor za univer-
zálny liek proti stresom z doby, 
ktorú žijeme? 

V romániku Zabíjal som štát som 
sa zasmial nad dejmi z ias druhej 
vojny. Neznámy itate  na internete 
napísal: „Úžasná  kniha, ve mi podobná 
hlave XXII... Táto ma naozaj ovplyv-
nila na celý život, ítal som ju prvýkrát 

v roku 1992, odvtedy sa k nej vraciam.“  
Som š astný, ke  sa udia smejú. 
Bývali asy, ke  sa v Klube spisova-
te ov vznášal miná ovský „duch nad 
vodkami“ a ba ko rozdával životné 
múdrosti, ke  Ivan Kupec spomínal, 
ako ho františkán Rudolf Dilong zav-
rel do kláštora, kde dopísal básnickú 
prvotinu, ke  nadrealista Štefan Žáry 
básnil o bohémskej Bratislave, ke  
sa rozšantil Vinco Šikula a zahu al 
smiech od stola, pri ktorom sedeli kri-
tik Vilo Mar ok, redaktor Jožo Maru-
šiak a básnik Tomáš Janovic, kde po 
úvahách rozh adeného Vlada Petríka 
ožil aj ušomraný Milan Šútovec, kde 
zaperlil básnik Števo Morav ík, svoje 
plány skicoval Peter Štrelinger a štar-
toval v rozlete Jožo Urban. asy, ke  
udia s rôznymi názormi obsedeli za 

jedným stolom, sú fu . Klub zmizol 
v tuneli, taktiež minister Kraicer nám 
ukradol budmerický kaštie . Akoby 

Humor je boj s ľudskou hlúposťouVyše dvadsa  percent
vodi ov v De  bielej palice 
nesprávne reagovalo na udí 
s touto nevyhnutnou, životne 
dôležitou  pomôckou. V pä de-
siatjeden mestách na Sloven-
sku a spolu na šes desiatich 
priechodoch pre chodov doze-
rali na vodi ov hliadky policaj-
ného zboru a mestskej polície. 
Ako najdisciplinovanejší sa 
ukázali vodi i z Banskobystric-
kého kraja, kde na bielu palicu 
nereagovalo len 12,2 percenta 
motoristov, naopak až 30,1 per-
centa vodi ov v Košickom kraji 
nedalo nevidiacemu na prie-
chode pre chodcov prednos !

Vlani De  bielej palice dopa-
dol  najhoršie pre Bratislavský 
kraj, najzodpovednejšie sa jaz-
dilo v Košickom kraji. Vlani 18,3 
percenta áut nedalo chodcom 
s bielou palicou po signalizácii na 
priechode pre chodcov prednos . 

iže trend sa zhoršuje, a to je 
varujúce.

Novinkou tohto ro níka 
z pozície udí so zrakovým postih-
nutím bolo zameranie na archi-
tektonické bariéry. Necelé štyri 
hodiny sledoval vedúci oddele-
nia prevencie architektonických 
a dopravných bariér z Únie nevi-
diacich a slabozrakých Slovenska 
Pavol Kor ek spolu s príslušní -
kou mestskej polície v Bratislave 
prekážky do asného charakteru 
umiestnené na umelých vodia-
cich líniách na Obchodnej ulici, 
Námestí SNP a Štúrovej ulici. Za 
ten as identifikovali dvadsa pä  
vozidiel, ktoré parkovali na ume-
lých vodiacich líniách. 

Biela palica mala osi ako 
sviatok, ale tých úprimných „gra-
tulantov“ bolo akosi pomenej. 
Patrí sa pritom spomenú  si na 
Guilly d´Herbemontovú (1888 
– 1980). Pochádzala zo starej
francúzskej grófskej rodiny, nena-
vštevovala nijakú verejnú školu,
vzdelanie jej poskytli súkromní u i-
telia a anglická a nemecká vycho-
vávate ka. Rovnako ako mnohé iné
dámy z vysokej parížskej spolo -
nosti aj ona si krátila dlhú chví u
prepisovaním kníh do Braillovho
písma. Okrem toho však zvykla
sprevádza  parížskych nevidiacich
cez križovatky, hoci verejne sa stý-
ka  s nevidiacimi bolo pre dámu jej
spolo enského postavenia v tom
ase neprípustné. V aka osobnej

skúsenosti sa za ala zamýš a
nad tým, ako by bolo možné zníži
nebezpe enstvo úrazu u tých nevi-
diacich, ktorí sa pohybujú samo-
statne a zníži  tak ich závislos
od iných. Napokon na to prišla.
Inšpiráciou sa jej stali biele palice,
ktorými policajti riadili dopravu na
parížskych križovatkách. Netrvalo
dlho a siedmeho februára 1931
rozdala na malej slávnosti prvé
biele palice. Ich prijímate mi boli
spo iatku len oslepnutí vojaci, o
sa však po vlne protestov od ostat-
ných nevidiacich zmenilo...

Guilly d´Herbemontová vyvi-
nula ve ké úsilie, aby úrady vo 
viacerých krajinách uznali bielu 
palicu ako ochranný znak nevi-
diacich a vystriedala tak žltú 
náplecnú pásku s troma ier-
nymi bodmi, ktorá roky pla-
tila napríklad vo Švaj iarsku i 
v Nemecku. Francúzska vláda si 
uctila túto priekopní ku udelením 
Radu estnej légie, v roku 1976 
jej parížska mestská rada udelila 
svoje najvyššie vyznamenanie. 
Desa tisíce nevidiacich po celom 
svete jej však akujú denne. Za 
samostatnos  a nezávislos  pri 
pohybe.

(ib)

S bielou 
palicou...

S Petrom VALOM, prozaikom, scenáristom a publicistom nielen o žartovaní

Peter VALO, ktorého lánky poznáte trebárs aj z našich novín, nedávno oslávil sedemdesiat rokov. Po as týchto 
rokov uzrelo svetlo sveta pä  jeho kníh prózy, itate sky v a né biografie našich významných lekárov, množ-
stvo scenárov, ktoré na reli hlboko do našej národnej histórie, ba aj kniha pre deti. Ako ervená ni  sa však 
tvorbou Petra Vala vinú dve veci. Zriedkavý zmysel pre humor a satiru a skuto ne špi ková publicistika  v mene 
národných záujmov. 

Tvoja najnovšia kniha má názov
Spovedné tajomstvo. Má prozaik i 
publicista v rámci nepísaného kódexu 
zachováva  ur ité tajomstvá, o kto-
rých sa dozvie? Máš aj ty také? Prezra-
dil si po ase niektoré z nich v knihe i 
v lánku?

Spovedné tajomstvo vyrástlo z bláz-
novstiev, aké som zažil alebo sa udiali 
v mojom okolí a trochu som ich rozžeravil 
do grotesky. Tu platí, že najvä šie blbosti 
sa nedajú vymyslie , tie sa musia sta . 
Tajomstvá? itatelia sa spytovali na epi-
zódu spojenú zo smr ou generála Štefá-
nika. Je v nej zážitok, s ktorým sa mi zve-
ril generál letectva Teodor Obuch. V ase 
havárie Štefánikovho Caproniho bol ako 
sedemro ný na letisku pri Ivanke. Videl, 
ako loveka, o pred dopadom vysko il 
z trojmotoráku, zastrelili na zemi...

Je o tebe známe, že si národne
orientovaný. Pre o má as  našej spo-
lo nosti v ostatnom ase tendenciu 
z ah ova , ba ironizova  a o ier ova  
práve národné cítenie?

Komu to prospieva? Náš Svä-
topluk bol krá om skôr ako uhorský 
Svätý Štefan, po ský Boleslav Chrabrý 
alebo eský Václav. Kto chce, aby sa to 
poprelo? V Ma arsku je dejepis matu-
ritný predmet. O historickom povedomí 
Poliakov a echov nepochybujem. Mali 
by sme sa od nich u i . Národ má také 
dejiny, k akým sa hlási. Nám nanucujú 
dejiny, ktoré rozde ujú udí. Tí istí Slováci 
bránili Slovensko proti po ským útokom 
v roku 1938, ma arskej agresii v marci 
1939 a v septembri toho roku obsadili 
územie, ktoré po Mníchovskej zrade oku-
povali Poliaci. Tí istí sa vydali s Nemcami 
na východné aženie, aby neskôr bojo-
vali v protinemeckom povstaní alebo 
sa vrátili so Sovietskou armádou. Nikto 
z nich neza al druhú svetovú vojnu. Pri 
hodnotení osobností by sme mali klás  
na misky váh dobro a zlo, poveda  celú 
pravdu, a s tým dobrom pokra ova  

alej. Tak vzniknú dejiny, ktoré udí spá-
jajú. Teraz ako nikdy potrebujeme histo-
rické zmierenie.

Jeden z rozhovorov s tebou
má názov Prerehotáva sa životom. 

Zhováral sa Maroš M. BAN EJ –  Foto: autor

lupracuješ s množstvom periodík. 
Badáš rozdiel medzi novinárskym 
stavom kedysi a dnes? 

V každom režime sú na výslní 
mienkotvorní manipulátori. itate a 
považujú za otroka,  o sa bojí pomys-
lie  na to, že  pravda môže by  iná 
ako kaleráb, ktorý mu pchajú do hlavy 
pod a požiadaviek ich chlebodarcov. 
Akoby chceli pripravi  národ o histo-
rické vedomie, spolupatri nos  a pud 
sebazáchovy. Prostriedky? Vymývanie 
mozgov a bezduchá zábava. V poho-
dovo roztancovanej mase sta í zakri-
a  heslo a ona ho bude skandova . 

Trpíme na pštrosí syndróm. Pcháme 
hlavu do piesku pred rastúcou krimi-
nalitou asti istého etnika. Hovori  
o nej je trestné. Nechceme po u , že
máme v zahrani í štyritisícpä sto leká-
rov a za chví u nás nebude ma  kto
lie i . Minister Drucker sa vyjadril, že
injekcie do kolena sú neú inná voda
a zrušil na ne príplatky. Kaš al na to, že
v aka nim pä  rokov ako-tak chodím.
On zmizol z ministerstva. Kolená za í-
najú bolie . Musím šetri  na injekcie...

Stále nachádzaš nové dôvody
na smiech aj dnes? Na om vlastne 
prozaik Peter Valo aktuálne pracuje? 

S pribúdajúcimi rokmi si uvedo-
mujem, že život je chodní ek horou 
premárnených príležitostí, tak sa stre-
távam s kamarátmi a robím všetko 
pre to, aby bola sranda. Smiech spája 
udí. Jan Werich povedal: „Humor je 

boj s udskou hlúpos ou, ktorý nemô-
žeme nikdy vyhra , ale nikdy v om 
nesmieme presta . Pozor, nemý te sa! 
Ten, koho považujeme za blbca, pova-
žuje za blbcov nás. Ide len o to, aby 
sme sa nevyvraždili.“ A ešte citát kla-
sika: „Kto sa vie zasmia  sám na sebe, 
má právo smia  sa všetkému ostat-
nému, o ho k smiechu nutká.“ V tomto 
duchu by som rád v divadle oživil krá a 
Svätopluka. Predstav si tú srandu, 
keby legendárny despota a majite  ríše 
vkro il do rozvadeného parlamentu.

SEBAOBR ANA

zápalnú obe . Je ou sedemnás ro ná 
gymnazistka, ktorá sa odvážne vy le-
nila z davu, vystúpila prostredníctvom 
siete Youtube proti lživej propagande 
multikulturalizmu. Mladé inteligentné 
diev a (v pôsobivom videu prestavená 
ako Lívia)  sa obrátilo na svojich roves-

níkov: „Ak sa triezvo pozriete na dnešný 
Západ, pochopíte, že namiesto šírite ov 
mieru ste spolupáchate mi pri samo-
vraždách všetkých kultúr sveta.“ Celé 
nieko kominútové video si sta ilo na 
sociálnych sie ach pozrie  okolo stotisíc 
návštevníkov a zožalo u vä šiny udí 
zaslúžený obdiv, ale na druhej strane 
najmä v podaní liberálnych denníkov sa 
do kalo hrubého oso ovania.

Akýsi Molnár, prispievate  Denníka 
N, nazval toto diev a médiom fašistov. 
Vraj ak pojem „fašistka“ ozna uje lo-
veka ženského pohlavia, navyše s blond 
vlasmi, ktorý zdie a názory, aké možno 
priradi  k fašistickej ideológii, v tom prí-
pade je naozaj „fašistka“. Znie to neuve-
rite ne? Myslíte si, že tieto riadky napí-

sal blázon? Nie –  za celú túto príšernú 
reakciu na úprimný, a preto presved-
ivý názor mladého diev a a nemožno 

vini  len nejaké pomýlené indivíduum 
z nejakého denníka. Ide o ove a smut-
nejší prípad, o symptóm chorej doby, 
v ktorej sa vystavujú na pranier všetky, 

hoci bez nenávisti vyslovené názory 
o multikulturalizme, LGBTI i genderovej
ideológii. Len ažko možno pochopi , o
šokovalo liberálov a mimovládnych akti-
vistov na vystúpení sedemnás ro nej
gymnazistky.

Manažér Nadácie otvorenej spo-
lo nosti Tomáš Kriššák na sociálnej 
sieti uviedol bez uvedenia rozumného 
dôvodu, že Lívia musí by  za toto video 
postavená pred vyšetrovate a. Smutne 
známy aktivista udava  Ján Ben ík 
spustil stopovaciu akciu po jej identite 
ako kopov a dopracoval sa k „úspeš-
nému“ výsledku. O Ben íkovom trest-
nom oznámení na študentku za jej 
„extrémistický prejav“sa zatia  neho-
vorí, ve  by to bolo udanie mechom 

udretého udava a, ktorému by sa 
vysmial aj naivný fanúšik bratislavskej 
kaviarne. Pre novinárov Denníka N 
sta í, ak navštívia Líviino gymnázium 
v Spišskej Novej Vsi a ponaprávajú 
hlavy tamojším študentom. S odvážnou 
študentkou Líviou si však neporadia, už 
oznámila, že sa nebojí...

Zdá sa niekomu, že prípad Lívia 
je príbehom z temného sna, že je 
ojedinelý, neopakovate ný pre svoju 
zvrhlú orwelovskú absurditu? Omyl! Aj 
u našich najbližších susedov sa rozvíja
podobný príbeh. eská ženská lobby
podala trestné oznámenie na známeho
katolíckeho k aza Petra Pi hu pre
káze , ktorú predniesol v Katedrále sv.
Víta. Vraj sa dopustil úmyselného šíre-
nia poplašnej správy, lebo sa usiloval
veriacich presved i , že Istanbulská
zmluva, ktorú máme uzákoni  v mene
mocnej a nátlakovej skupiny genderis-
tov a homosexualistov, rozvracia rodiny.
Skvelá káze , vlastne esej, zrejme
pobúrila eské vyznáva ky genderizmu
nato ko, že ich pripravila o zdravý úsu-
dok a možno aj o rozum. Lebo panuje
presved enie, že v liberálnej Prahe
sotva možno nájs  takého sudcu,
ktorý by odsúdil popredného eského
duchovného a intelektuála za jeho
názor vyslovený v kázni. Alebo sme
už všetci na pokraji šialenstva z toho
„demokratického pohonu“ na bosorky
vybi ovaného udava mi a médiami?

Politické demonštrácie a pochody,
aké organizovala nieko ko mesiacov 
iniciatíva Za slušné Slovensko, neboli 
ni ím iným iba úsilím opozície, pre-
zidenta a mimovládnych organizácií 
pozmeni  výsledky volieb pomocou 
pobalamutených pouli ných pešiakov. 
Núka sa otázka, i takýto pokus o zvrh-
nutie legitímne zvolenej vlády má oporu 
v ústave, i je takéto chápanie demokra-
cie ešte demokracia? Na celom absurd-
nom divadle, akého sme boli donedávna 
svedkami, nebolo prekvapujúce, že jeho 
podnecovate mi a propagátormi boli 
liberálne médiá. Prekvapujúce bolo až 
to, že sa k nim pridala aj verejnoprávna 
RTVS, ktorá dopredu propagovala 
demonštrácie ako v platenej reklame 
a ústami organizátorov, ale i moderá-
torov oznamovala, kedy a kde sa budú 
kona  tieto zjavne politické akcie.

Možno sa odvtedy v hlavách ini-
ciátorov, propagátorov a organizáto-
rov všeli o zmenilo, lebo ne akane 
zanikla hlavná zámienka pouli ných 
vystúpení, teda dolapenie páchate ov 
vraždy mladého novinára a jeho pria-
te ky. Nezmenila sa však mediálna 
situácia pripomínajúca asy inkvizície, 
zabalená v staniole boja proti extré-
mizmu a fašizmu. Hon na arodej-
nice s ubuje postavi  na hranicu prvú 

Na pokraji šialenstva
udovít ŠTEVKO

Na psiarskej chalupe pred Pribinovou hlavou od Tibora Bártfaya s lenmi cisárskej akadé-
mie humoru Matúšom KU EROM a Matúšom O HOM.

p j p p

Publicista, spisovate , dramatik, textár 
a stály spolupracovník SNN Peter VALO 
vyniká nezvy ajným zmyslom pre hu-
mornú nadsádzku a vtip.

M E D Z I  N A M I
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Štefan Hríb, v roku 1998 uverejnil 
rozhovor s týmto kvázi novinárom, 
a nielenže nezavrhol prax spájania 
žurnalistiky s tajnými službami, ale 
dokonca napísal, že „žurnalistika ako 

dosta  sa do druhého kola.  Zárove  
sa ukazuje, že top kandidát opozície 
a „liebling“ médií, bývalý len SaS 
a kandidát tejto strany, chemik a vedec 
Róbert  Mistrík napriek obrovským 
prostriedkom (celé Slovensko je už 
minimálne pol roka oblepené jeho bil-
bordmi), ktoré už nalial do kampane, 
vykazuje len ve mi mierny úspech. 
Problém nie je len v jeho nevýraznosti 
a napojení na ve mi kontroverznú poli-
tickú zna ku, ale aj v pomýlenej stra-
tégii, ke  sa pokúša pasova  do roly 
nástupcu Andreja Kisku. Jeho stratégo-
via ho tla ia do roly sofistikovanejšieho 
klonu Kisku, respektíve slovenskej ver-
zie profesora Drahoša, a to v sú as-
nosti rozhodne nemusí by  devíza. 
Ukazuje sa, že by  prázdnym výtvorom 
marketingových špecialistov možno 
sta ilo v ase, ke  všetky mocenské 
posty boli v jedných rukách (Smeru), ale 
dnes, ke  je rozloženie moci podstatne 
diverzifikovanejšie, už na definitívne 
ví azstvo vo vo bách nemusí sta i  len 
skuto nos , že: „NIE SOM FICO!“

S PODPOROU SMETISKA...
alšou vážnou kandidátkou opo-

zície na post prezidenta je právni ka 
Zuzana aputová. Má za sebou rela-
tívne silný príbeh –  boj proti pezinskej 
skládke, ktorý by ju však skôr kvalifi-

verejná innos  je zdanlivo v rozpore 
s prácou v tajnej službe. Obe povo-
lania však majú v sebe tú istú dráž-
divos , ktorou je dotyk s mocou. Na 
Slovensku existuje muž, ktorý spojil 
zdanlivo nespojite né. Bol sú asne 
novinárom aj spravodajským dôstoj-
níkom viacerých rozviedok. A jeho 
ambície a inorodos  sa tým ešte 
z aleka nevy erpali“. 

NENAPLNENÉ AMBÍCIE
Nie nevy erpali. Ve  ako sám

priznal: „Od za iatku som chcel pôso-
bi  v politike.“ Po odchode zo SIS 
v roku 1995 mu to nevyšlo. Uchádzal 
sa o uplatnenie v strane Demokra-
tická únia. Neprijali ho, vraj pre jeho 
„schopnosti intrigova  a aha  nitky 
z pozadia“.  Stal sa však poradcom 
Jána arnogurského pre brannú 
a bezpe nostnú politiku. Rátal s tým, 
že po vo bách v roku 1998 sa práve 

arnogurský stane predsedom vlády. 
Tip mu nevyšiel. Odišiel do súkrom-
ného sektora. Od roka 2008 pred-
náša o spravodajských službách na 
Fakulte práva Paneurópskej vysokej 
školy v Bratislave. Jej zakladate om 
je Ján arnogurský.

Nedávno vzbudila pozornos  
médií návšteva nezaradeného 
poslanca NR SR Petra Mar eka na 
Kryme. V zábere z rokovania  sedel 
ved a poslanca Igor Cibula. Na moju 
otázku, o tam robil, Mar ek neod-
povedal, ale nešetril superlatívmi 
na jeho osobu. Mar ek nie je v poli-
tike nová ik. Bol pri zakladaní Gaš-
parovi ovho HZD a pomáhal mu aj 
v prezidentskej kampani. Fakticky 
si poslaneckú stoli ku kúpil pre-
dajom strany Borisovi Kollárovi, ím 

koval do komunálnej politiky. Každo-
pádne, na danej kauze si prešla rýchlo-
kurzom politiky, nau ila sa komunikova  
s médiami a je jednozna ne najkvali-
fikovanejšia z opozi ných kandidátov. 
Najkvalifikovanejšia však neznamená 
najzvolite nejšia. Paradoxne, jej handi-
cap je jej stranícka funkcia v mimopar-
lamentnej strane  Progresívne Sloven-
sko. Istým paradoxom je, že kandidátku 
strany, ktorá je politickým stelesnením 
bratislavskej kaviarne a esenciálneho 
slnie karstva, verejne  podporil emeritný 
biskup Róbert Bezák. To však ove a viac 
vypovedá o om samom ako o strane 
a kandidátke, ktorú verejne podporil.  

POSLEDNÍ KRIŽIACI
alším z opozi ných kandidátov

je poslanec strany SME RODINA Boris 
Kollár Milan Krajniak. Tento bývalý káder 
KDH, známy aj ako Posledný križiak, má 
za cie  oslovi  presne opa ný voli ský 
segment než spomínaná aputová. Je 
však otázne, i jeho kandidatúra má 
naozaj za cie  dosiahnutie úradu prezi-
denta, alebo je to len využitie tejto kam-
pane na posilnenie politickej zna ky, 
ktorú reprezentuje. Mimochodom, v prí-
pade kandidatúry Zuzany aputovej 
je celkom iste sekundárnym, ale  zato 
ve mi dôležitým cie om kandidatúry 
reprezentácia novovznikajúcej zna ky 
politickej strany Progresívne Slovensko. 
Vrá me sa však ku Krajniakovi. Jeho 
cie  je profilova  sa ako politik reprezen-
tujúci konzervatívne hodnoty. V kampani  
vystupuje ve mi uvážlivo, konsenzuálne 
a takmer v príkrom rozpore s tým, ako 
sa prezentoval ako parlamentný politik. 
Už dnes je však jasné, že v oslovovaní 
tohto segmentu voli stva bude ma  sil-
ného konkurenta v osobe dlhoro ného 
poslanca a dvojnásobného kandidáta na 
post prezidenta Františka Mikloška. 

Motivácia tohto politického vyslú-
žilca sa h adá ažko. Argument, že do 
toho išiel, lebo jeho mladší kolega Vla-
dimír Palko si to rozmyslel, nie je nijaké 
zdôvodnenie. Táto partia už pred piatimi 
rokmi nahovorila Jána arnogurského, 
aby kandidoval, a všetci dobre vieme, 
aký obrovský debakel to nakoniec bol. 
Navyše, ak si uvedomíme, že Mikloško 
v asoch svojej najvä šej slávy sotva 
atakoval šes percentnú hranicu, tak 
dnes, ke  je už mimo politiky dlhých 
osem rokov, jeho kandidatúra sku-
to ne nemá nijaké logické opodstat-
nenie.  Bude to len možno súboj gene-

Manipulátori verejnou mienkou neprestávajú snívať sen o  moci

Andreja Kisku v ďalšej funkcii odmieta až šesťdesiat percent voličov

Ján arnogurský a Igor Cibula. o ich spája? Možno britská tajná služba, ale najmä odpor k slovenskej 
samostatnosti. O aktivitách britskej MI6 vo volebnom roku 1992 a úsil í l ikvidova  pronárodné sily pre -
hovoril disident a v tedajší zástupca šéfredaktora periodika Slovenský denník Anton Selecký. Denník 
vydávalo KDH, ktorého predsedom bol Ján arnogurský. O kolegoch z bri tskej rozviedky hovorí Cibula 
na svojom internetovom por táli or ientacia.sk. Reali ta potvrdila, že KDH nebol domáci projekt . Ale to 
zorientovanejších v poli t ike neprekvapuje. Vznikol práve preto, aby zabránil národným emancipa ným 
snahám Slovákov.  

Leitmotívov nastávajúcich prezidentských volieb je viacero. Tým prvým je nekandidovanie sú asného prezidenta 
Andreja Kisku. V minulých mesiacoch nás preto zaplavovalo aj ob ažovalo množstvom krokodílích s z, ktoré „púš-
ala“ opozícia  do mediálneho prostredia. Nakoniec sa však ukázalo, že jeho rozhodnutie nekandidova  znova na 

post prezidenta mohlo ma  aj silný racionálny základ. 

Agenti v slovenských médiách slúžia zahraničiu

Čakanie na prezidentského kandidáta

Anna HROMJAKOVÁ –  Kresba: Andrej MIŠANEK

Roman MICHELKO –  Karikatúra: ubomír KOTRHA

Za iatkom devä desiatych rokov 
minulého storo ia prijali v USA zákon, 
ktorý znemož oval zamestnáva  
v masmédiách pracovníkov tajných 
spravodajských služieb. Tento výni-
mo ne dobrý a inšpiratívny príklad, 
žia , dodnes nikto na Slovensku  
nenasledoval. A tak nikto nevie, ko kí 
novinári pôsobia v tajných službách 
alebo naopak, ko ko spravodajských 
dôstojníkov pracuje v médiách. Verej-
nosti sú známi iba dvaja –  Igor Cibula 
a Peter Tóth, hoci sa krátko po sfor-
movaní SIS netajila tým, že bude 
„verbova “ aj v novinárskych radoch 
a pred ži tak osved enú prax svojej 
predchodkyne ŠtB. 

ROZVIED IK OD ŠPIKU
Igor Cibula, ako sám uvádza

na spomínanom vlastnom portáli, 
pracoval  v rokoch 1968 –  1970 ako 
spravodajský dôstojník zahrani nej 
rozviedky na 1. správe Federálneho 
ministerstva vnútra. Lenže v tomto 

ase bol aj redaktorom bratislavského 

Nedávno zverejnený prieskum 
verejnej mienky totiž jasne ukázal, že 
Kisku ako premiéra odmieta vyše šes -
desiat percent voli ov. Skuto nos , 
že Kisku odmieta v podstate ústavná,  
teda viac ako trojpätinová vä šina voli-
ov, ho stavia medzi také kontroverzné 

osobnosti ako Matovi  i Kotleba. Svo-
jím spôsobom je to logické. Kiska jasne 
ukázal, že je ochotný pod ahnú  nátlaku 
svojho okolia. Hrubo pošliapal ústavné 
zvyklosti, ducha ústavy, konal ako 
krajne aktivistický prezident, ako nástroj 
tých najskompromitovanejších politic-
kých síl... 

SÉRIA ŠKANDÁLOV
Zárove   postupne vychádza na

svetlo božie celá séria jeho škandálov 
z obdobia jeho podnikate skej innosti, 
najmä však jeho škandalózne napojenie 
na pozemkovú mafiu. Inak povedané, ak 
by aj Kiska kandidoval, jeho ví azstvo, 
paradoxne, by v druhom kole vôbec 
nebolo isté, skôr naopak, mohli by sme 
vidie  déjà vu volebného finále spred 
piatich rokov, len v opa nom garde. Ak 
by sa do druhého kola dostal, aspo  
trocha konsenzuálny kandidát, Kiska by 
skrátka nemal šancu!

Po me však k alším kandidátom. 
Druhým leitmotívom prezidentských 
volieb je zara ovanie zatia  nekandidu-
júcich kandidátov do prieskumov. Je to 
totiž paradoxné, ale práve tí sú najvä -
šími favoritmi.  Pod a nich s vysokým 
náskokom vyše dvadsiatich šiestich per-
cent vedie minister zahrani ných vecí 
Miroslav Laj ák. So zna ným odstupom 
mu konkurujú nekandidujúci premiér 
Pellegrini i rovnako nekandidujúci pred-
seda NR SR a SNS Andrej Danko. Je 
otázne, o tieto prieskumy majú zname-
na  a aký je ich naozajstný cie . Pod a 
istých indícií práve povestný prieskum, 
ktorý robí z Laj áka top favorita s obrov-
ským vyše trinás percentným násko-

Ve erníka. Dokonca v roku 1988 
sa stal sekretárom Literárneho týž-
denníka. alej spomína, že po páde 
komunizmu pôsobil v eskoslovenskej 
rozviedke, ktorá sa nazývala Úrad pre 
zahrani né styky a informácie. A opä  
nespomína svoje ú inkovanie v mé-
diách. Od roka 1990 bol redaktorom 
denníka Národná obroda. Na svojej 
internetovej stránke sa priznáva, že 
svoju spravodajskú innos  v zahra-
ni í vykonával pod krytím novinár-
skou profesiou. Po vzniku samostat-
nej Slovenskej republiky zastával 
post riadite a rozviedky SIS. Do tejto 
funkcie ho povolal šéf SIS Vladimír 
Mitro napriek tomu, že Cibula bol 
kritikom vtedajšieho predsedu vlády 
Vladimíra Me iara. Hoci sa jeho spra-
vodajská kariéra skon ila nástupom 
tretej Me iarovej vlády, s generálom 
Mitrom založil paralelnú tajnú službu. 
Pýšil sa ou v parlamente v tom ase 
poslanec za KDH Ladislav Pittner.  

Dnes už neexistujúci týždenník 
Domino fórum, v ktorom sa našiel 

kom, ho mal ak nie zlomi , tak aspo  
poriadne nalomi . Laj ák je, logicky, 
ve mi opatrný. Vie, že Smer je už na 
zostupe, ktorý bol síce v ostatnom ase 
pribrzdený, ale poznajúc neskuto nú 
hystériu sú asnej opozície a extrémnu 
tenden nos  presstitujúcich médií, 
ve mi dobre si rozmyslí, i sa na rok 
vystaví tým najnevyberavejším útokom. 

Tretím leitmotívom prezidentských 
volieb je netrpezlivé akanie na predsta-
venie kandidáta najsilnejšej parlament-
nej strany Smer. V samotnom Smere je 
dnes ve ká frustrácia z uvedomenia si 
skuto nosti, že pravdepodobne dispo-
nujú kandidátom, ktorý je s preh adom 
najvä ším favoritom, a stále nevedia, 
i ho ku kandidatúre presved ia, alebo 

budú musie  h ada  plán B. Ukazuje 
sa však, že na kandidáta Smeru netr-
pezlivo akajú nielen lenovia a voli i 
Smeru, ale aj predstavitelia ostatných 
koali ných i opozi ných strán. Práve 
politický výtlak  osoby oficiálneho kandi-
dáta Smeru bude ur ova  alšiu straté-
giu minimálne  SNS a O aNO. 

ZA SPROFANOVANÉHO
V sú asnosti popri doteraz ohláse-

ných kandidátoch  sa jasne ukazuje, že 
ani jeden  nie je favorit. Volebný pelotón 
je neuverite ne vyrovnaný a minimálne 
štyria až piati kandidáti majú šancu 

si vynútil zvolite né miesto na kan-
didátke. Vystupuje na protestných 
mítingoch proti základniam NATO, 
ktoré organizuje Ján arnogurský. 
Cibula pracoval na porážke Me iara 
a arnogurský neprestajne opakuje, 
že najvä ším ví azstvom KDH (pod 
jeho vedením) bola porážka me ia-
rizmu. Cibula spomína na kolegov 
z britskej rozviedky, ktorí mu v roku 
1990 i neskôr radili nereagova  na 
lži a výmysly. V tom ase totiž nie-
ktorí novinári uvádzali o om, že bol 
plukovníkom Štátnej bezpe nosti, 
ktorého vyškolili v období komunis-
tického režimu v dezinformáciách. 
Cibula však sám priznáva, že za ínal 
v roku 1968 ako spravodajský dôstoj-
ník zahrani nej rozviedky na federál-
nom ministerstve vnútra! Takže kto 
ho vyškolil? 

OPÄ  NA SCÉNE
Cibula sa znova objavil na scéne.

Svoje názory uverej uje na vlastnej 
webovej stránke. Mar ek avizoval, 
že v najbližších vo bách bude kan-
didova  do parlamentu s novou stra-
nou. Cibula sa na svojej stránke pýta: 
S kým bude zostavova  Andrej Kiska 
vládu?  Vychádza z predpokladu, že 
nálada  obyvate stva, najmä od vraždy 
Kuciaka a Kušnírovej, je zjavne proti-
vládna, ale aj protiopozi ná. Z jeho 
kuchyne teda vychádza budúca Kis-
kova vláda zostavená zo sú asných 
opozi ných strán (okrem SNS), 
a dokonca uvažuje aj o SNS. Na o 
teda potrebuje Mar eka? Je úlohou 
Cibulu pritiahnu  ho k spolupráci s Kis-
kom, aby sa v budúcich parlamentných 
vo bách zabránilo prípadnému ví az-
stvu pronárodných strán? 

rácií o konzervatívneho voli a. Sám 
sa nechám prekvapi ,  kto osloví viac  
voli ov –  i štyridsiatnik Krajniak alebo 
sedemdesiatnik Mikloško. 

TÍ ONÁLEPKOVANÍ
V defilé kandidátov sa nevdojak

dostávame k tým, ktorým mediálny 
mainstream dal nálepku  antisystémový. 
Na ele pelotónu kandidátov z tohto 
súdka je jasne sudca Najvyššieho súdu 
SR Štefan Harabin. Aj ke  je to lovek 
už takmer v dôchodkovom veku, ve mi 
obratne a efektívne pracuje s novými 
médiami. Má ve mi aktívny youtube 
kanál, na ktorom sa priebežne vyjad-
ruje ku všetkým dôležitým udalostiam. 
Dokonale dokáže pracova  s emó-
ciami, je charakteristický neortodoxným 
a politicky nekorektným jazykom, o 
ešte umoc uje už aj tak vysokú popu-
laritu  v svojej komunite. Jeho výsledky 
rozhodne nemožno podce ova . Jeho 
kandidatúra má však dve slabiny. Tou 
prvou je kandidatúra predsedu SNS 
Mariána Kotlebu, o spôsobí, že hlasy 
jeho potenciálnych voli ov sa rozde-
lia.  A práve táto skuto nos  ho môže 
„vyblokova “ z prípadného postupu do 
druhého kola. Druhá okolnos , ktorá zni-
žuje jeho šance, je, že extrémne polari-
zuje spolo nos . Fatálne by sa to mohlo 
prejavi  v druhom kole, v ktorom by sa 
celý mediálny mainsteream, ako aj poli-
tici naprie  politickým spektrom  spojili 
za „menšie zlo“. 

alším z protisystémových kan-
didátov je  Eduard Chmelár. Spolu 
so Štefanom Harabinom to boli dvaja 
najviac známi kandidáti pred za iatkom 
kampane. Problém jeho kandidatúry je 
v tom, že nemá celkom jasné, kto má 
by  jeho voli om. Snaží sa rovnako 
oslovova  protestných voli ov, ako aj 
voli ov reprezentujúcich bratislavskú 
kaviare  a takáto ekvilibristika nemôže 
vyjs . 

Ohlásených kandidátov je, samo-
zrejme, viac, ale je ve mi otázne, ko kí 
z nich získajú pätnás tisíc podpisov 
a nakoniec naozaj budú v hre. V ase 
uzávierky tohto ísla SNN všetci napäto 
o akávajú, kto bude oficiálnym kandidá-
tom Smeru. Na základe toho rozhodne 
o svojej nominácii SNS, ale aj O aNO.
Pod a podpredsedu Smeru Rašiho,
meno kandidáta zverejnia po komunál-
nych vo bách v novembri tohto roka.
Až potom teda nastane as na serióznu
analýzu.

Agenti v médiách slúžia zahraničiu
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to pod a provládnych analytikov na ele 
s Ljubomirom Fr koskim sta i  na poho-
dlnú, možno aj dvojtretinovú vä šinu, 
ím by schváleniu zmeny názvu už ni  

nestálo v ceste. Lenže toto automatické 
prepo ítanie hlasov vo vo bách nemusí 
plati , a preto je pre Zaeva dôležité skú-
si  najprv zatla i  na opozíciu s politic-
kým obchodom a vyhnú  sa tak skúške 
v pred asných vo bách. 

BOSNIANSKE VO BY
Nielen Macedónsko, ale aj alšia

z republík bývalej Juhoslávie preží-
vala zvýšené politické napätie spojené 
s vyostreným predvolebným bojom. 
Hlavným cie om západných stratégov 
v Bosne bola politická porážka Strany 
nezávislých sociálnych demokratov 
prezidenta Republiky Srbskej Milorada 
Dodika, ktorá je nosite om štátotvornej 
politiky srbského národa v Bosne a Her-
cegovine. Výmenou Dodika za opozíciu, 
ktorá je povo nejšia vo i unitaristickým 
snahám Sarajeva, podporovaného Zápa-

zástavbu v jeho zázemí a otvori  
nové rozvojové územie na spomí-
nanom ostrove.V priebehu nieko -
kých rokov tu má vzniknú  nová 
autonómna as  Šanghaja, ktorá by 
predstavovala model ekospolo nosti 
21. storo ia,“ hovorí profesor Maroš
Finka zo Slovenskej technickej 
univerzity.

STU a ECNU spolupracujú už 
dvanás  rokov, spoluorganizujú letné 
univerzity, vymie ajú si pedagógov, 
vedcov aj študentov. M. Finka od 
roku 2018 pôsobí ako profesor aj na 
ECNU. Rovnako pracovisko SPECTRA 
Centra Excellencie EÚ pri Slovenskej 
technickej univerzite otvorilo brány 
pre vedecké a pedagogické pôsobenie 
ínskych kolegov pod vedením prof. 

Junxianga Li. Ako uviedol tento ín-
sky akademik, „vytvorenie spolo ného 
pracoviska ECNU a STU v Šanghaji 
vnímajú ako prirodzené pokra ovanie 
spolupráce a šancu inštitucionalizo-
va  nielen prepojenia medzi ínskym 
a európskym výskumným prostredím,  
ale aj medzi výskumom a praxou 
mestského rozvoja“.

Model ekomesta na ostrove 
Chongming je postavený na integ-
rácii viacerých koncepcií, najmä 

dom, by sa podarilo eliminova  Repub-
liku Srbskú ako baštu vplyvu Ruska na 
Balkáne. Bosniansko-srbskí voli i sa 
však tiež nenechali zmias . Napriek 
americkej finan nej podpore „nezávis-
lým“ médiám, napriek traumatizujúcej 
kauze vraždy mladíka Davida Dragi e-
vi a, využívanej opozíciou a jej médiami 
v predvolebnom boji vo i Dodikovmu 
„režimu“ obvi ovanému z prepletania 
s kriminálnym podsvetím (aká náhodná 
podobnos  so Slovenskom!), sa ví azom 
volieb v bosnianskej Republike Srbskej 
stala opä  doterajšia vládna koalícia. 
Milorad Dodik si pritom posilnil svoje 
postavenie po tom, o vo vo bách uspel 
v  kandidatúre na post jedného z predse-
dov v troj lennom predsedníctve Bosny 
a Hercegoviny zastupujúcich tri konštitu-
tívne národy tohto štátu.

Západní stratégovia tak v Bosne 
opä  vyšli naprázdno a bude zaujímavé 
sledova , o vymyslia najbližšie. Ako 
nazna uje vývoj po tom, o opozícia 
v Republike Srbskej odmietla uzna  
výsledky volieb, mohli by to skúsi  
s vyvolaním nestability prostredníctvom 
protestov opozície, využijúc hysterické 
protivládne nálady asti spolo nosti 
vyvolané aktivistami hnutia Spravodli-
vos  pre Davida Dragi evi a.

Výsledky referenda v Macedónsku 
a volieb  v Bosne a Hercegovine krížia 
plány naprojektovaného urýchleného 
integrovania „ iernych dier“ Balkánu 
pod ochranný pláštik NATO a EÚ. Tieto 
výsledky nebudú ma  za následok 
pozastavenie euroatlantických integ-
rácií, ale len ich do asné spomalenie. 
Agresívny tlak  Západu však môže ma  
i ne akaný dosah na nálady miestneho 
obyvate stva. Nazna uje to bývalý 
poradca macedónskeho prezidenta 
Cvetin ilimanov, pod a ktorého je tragé-
diou dnešných dní, že jeden národ (teda 
macedónsky), ktorý bol v princípe sku-
to ne nasmerovaný k Európe, k Západu 
sa obrátil a ve ká as  tohto národa sa 
prestala pozera  na Západ ako na nie o 
demokratické, pokrokové a úspešné. 
Macedónske referendum pod a publi-
cistu Vaska Eftova bude ma  ešte jeden 
vplyv na región –  potvrdilo totiž neapli-
kovate nos  takéhoto scenára na rieše-
nie kosovskej otázky.  Ako sa totiž uká-
zalo, lenstvo v EÚ nie je až taký lákavý 
artikel,  aby ho bolo možné vymeni  za 
identitu národa i územnú integritu štátu.

novej urbánnej ekonomiky s jadrom 
cirkulárnej ekonomiky s nulovou 
produkciou odpadov a emisií, nulo-
vými tokmi energie z vonkajšieho 
prostredia, rozvojom založeným 
na efektívnom a udržate nom vy-
užití vnútorných zdrojov, urbánnych 
neuro-fuzzy-sociálno-ekologických 
systémov inovatívnych módov spra-
vovania, samou iacich a samoorga-
nizujúcich sa komunít.

ŽIVÉ LABORATÓRIÁ
„Tieto princípy je potrebné reš-

pektova  nielen na úrovni mesta 
a na úrovni jednotlivých systémov 
mestskej infraštruktúry od dopravy 
až po istenie odpadových vôd, ale 
aj naprie  všetkými úrov ami od 
mestských štvrtí a výrobných are-
álov až po jednotlivé obytné domy 

i byt y. Na ostrove by malo vzniknú  
najskôr nieko ko územných celkov, 
ktoré budú tieto princípy nap a  
rôznymi cestami ref lektujúc geogra-
f ické podmienky i svoje špecif ické 
úlohy v organizme mesta –  akési 
„živé laboratóriá“. V nich by sa 
mali v praxi overova  progresívne 
riešenia, a tie sa budú postupne 
rozširova  a vytvára  ekosystém 
nového mesta. To všetko v úzkej 
sú innosti s autoritami štátu, mesta 
Šanghaj, ostrova Chongming, oby-
vate mi, developermi. Ve mi sa na 
to tešíme,“ zh a doktor ubomír 
Jame ný zo STU, ktorý koordinuje 
prípravu projektov v novom Centre 
STU a ECNU.

Oficiálne otvorenie spolo ného 
centra ECNU a STU centra a pred-
stavenie projektu bolo sú as ou 
ve kolepých osláv 1400. výro ia 
vytvorenia ostrova 10. až 12. októbra 
2018.  

Plány západných stratégov na Balkáne prekazila vôľa voličov

Spoločný projekt odborníkov z Bratislavy a East China Normal University

Na prelome septembr a a októbra sa Balkán opä  dostal do pozornosti svetových médií. Macedónske 
referendum o zmene názvu štátu a parlamentné vo by v Bosne a Hercegovine boli dôležitou sú as ou 
plánu postupného  zav šenia integrácie zvyšku Balkánu do Európskej únie a Severoatlantickej aliancie.  
Výsledky však ukázali, že Západ podcenil balkánskeho voli a, ktorý sa nenechal oklama  masívnou kampa-

ou prozápadných médií. Reakcie v centrálach NATO i EÚ však ukázali aj to, že ani odpor ob anov dotknu-
tých štátov nemôže odradi  západné ve moci od ich plánov.

Naj udnatejšie mesto íny Šanghaj s dvadsiatimi piatimi miliónmi obyvate ov plánuje alší rozvoj. Jeho novým 
centrom má by  tretí najvä ší ínsky ostrov Chongming Island. Táto v sú asnosti vyše sedemstotisícová aglo-
merácia s rozlohou tisíctristo kilometrov štvorcových sa stáva živým laboratóriom urbanistov. Potešite né je, že 
dominantnú pozíciu medzi nimi majú slovenskí univerzitní odborníci, ktorí sa tu presadzujú už dvanás  rokov.

Západné pozlátky strácajú lesk

V Číne vznikne mesto, aké svet nevidel

Martin JARINKOVI  –  Foto: agentúrny servis

Michal SITNIK –  Foto: STU Bratislava

Skopje prežívalo v septembri nebý-
valý diplomatický ruch. Do macedón-
skeho hlavného mesta sa zlietali elní 
predstavitelia EÚ a NATO. Všetci prichá-
dzali so zámerom podpori  referendum 
vyhlásené na 30. septembra, v ktorom 
sa o akával súhlas ob anov s ponižujú-
cou výmenou názvu štátu, teda jedného 
z najdôležitejších vonkajších znakov 
identity, za lenstvo v spolo enstve aj
v Aliancii. Toto miešanie sa do vnútor-
ných záležitostí Macedónska prezen-
tovali západní lídri ako výraz podpory 
eurointegra nému úsiliu Macedónska. 
Ich „námaha“ však nenašla v Macedón-
sku želanú odozvu. 

NEÚSPEŠNÝ ÚSPECH
Na referende sa zú astnilo necelých

tridsa šes  percent z celkového po tu 
voli ov. Ani tento neúspech však pre-
miéra Zorana Zaeva, ktorý stojí na ele 
socialisticko-albánskej vlády, a tiež jeho 
západných tútorov, neodradil. Naopak, 
všetci toto fiasko, na údiv oslavujúcich 
aktivistov za bojkot referenda, vyhlásili 
vlastne za úspech a premiér ohlásil, že 
ústavná zmena názvu sa bude oskoro 
schva ova  v parlamente. Takéto ele-
gantné obídenie vôle udu si Zaev poistil 
ešte pred konaním samotného referenda 
tým, že ho po negatívnych prieskumoch 
verejnej mienky vyhlásil len za konzulta-
tívne, a teda právne nezáväzné, aj ke  
– ako tvrdia niektorí macedónski právni
experti –  macedónska ústava takýto
druh referenda nepozná!

Na schválenie a implementáciu 
dohody o zmene názvu má Macedónsko 
as do konca roka. Na to, aby ústavná 

zmena názvu prešla parlamentom, 
potrebuje Zaev dvojtretinovú vä šinu, 
a teda aj jedenás  hlasov opozi nej 

Ostrov Chongming je bohatý na 
prírodné spolo enstvá.Ve mi cenné 
sú najmä mokra ové ekosystémy. 
Tamojšie médiá  ho ozna ujú za 
posledné „panenské prírodné úze-
mie“ v regióne. Má ve ké zásoby pod-
zemnej vody, z oboch strán ho obteká 
najvä šia ínska rieka Jang-c’- iang 
predtým, ako sa vleje do Tichého 
oceánu. V minulosti ho s pevninským 
Šanghajom spájal len lodný prievoz, 
dnes už je to dia ni ný most a ve ko-

VMRO-DPMNE, ktorú vyzval na kon-
štruktívny dialóg. V macedónskych 
médiách sa pritom objavujú rôzne úvahy 
o možnom kupovaní poslancov, ako aj
správy o vydieraní a zastrašovaní.

Priestor na možné vydieranie, 
vyjednávanie a politický obchod posky-
tuje trestné stíhanie bývalého premiéra 
a predsedu VMRO-DPMNE Nikolu 
Gruevského, niekdajšej ministerky 
vnútra Jankulovskej a alšie ohlasované 
procesy. Ak sa napriek týmto tlakom 
strany nedohodnú, budú v novembri 
vyhlásené pred asné vo by. Výsledok 
samotných volieb však nemusí vies  
k riešeniu situácie, hoci sa na  obe 
strany môžu spolieha . Pre opozi nú 
VMRO-DPMNE je neúspech referenda 
povzbudením, ale na druhej strane 
jednoduchou matematikou prerátané, 
ak by Zaevova vládna koalícia získala 
vo vo bách šes stodevä tisíc voli ov, 
ktorí na referende hlasovali za zmenu 
názvu (z tohto po tu približne polovica 
bola albánskych hlasov),  mohlo by jej 

kapacitný tunel a v pláne je výstavba 
alšieho mosta. 

MODEL EKOMESTA
Rozvoj Šanghaja na tomto

ostrove dostávajú do rúk odborníci 
na urbánnu ekológiu a priestorové 
plánovanie zo Slovenskej technic-
kej univerzity (STU) v Bratislave 
a zo šanghajskej East China Nor-
mal University (ECNU). „Nové vede-
nie mesta chce obmedzi  tlak na 

Macedónci v referende jednozna ne odmietli zmenu názvu svojho štátu, ale vedenie krajiny 
ho napriek tomu vydáva za úspech a tvrdí, že bolo iba nezáväzným  prieskumom verejnej 

y, j p ymienky, ktoré aj tak kone né rozhodnutie neovplyvní...

Profesor Maroš FINKA zo Slovenskej technickej univerzity v Bratislave je bezpro-
stredne zainteresovaný na projekte výstavby nového centra Šanghaja a do riešenia 

j j y j p

niektorých úloh zapája aj svojich študentov. 

Verejnoprávne médiá na
Slovensku nedávno uviedli, 
že podpora ruskej verejnosti 
v prieskumoch verejnej mienky 
pre ruského prezidenta Vladi-
míra Putina klesla na tridsa -
devä  percent. Je to rekordný 
pokles, ak uvážime, že done-
dávna jeho podpora dosaho-
vala závideniahodných osem-
desiat percent. Pravda, vždy 
ide o to, ako sa kladú otázky. 
Vä šina sociológov a pra-
covníkov v oblasti výskumu 
verejnej mienky si myslí, že 
skuto ná podpora prezidenta 
Putina je podstatne vyššia. 
Vyplýva to napríklad z odpo-
vedí na otázku, akú dôveru vo 
verejnosti majú verejné inštitú-
cie, napríklad úrad prezidenta. 
A ten dosahuje pä desiatosem 
percent. 

Tieto dáta sú, samozrejme,
neodmyslite né od Vladimíra Vla-
dimírovi a. Na priamu otázku, i 
si zasluhuje, alebo nezasluhuje 
prezident dôveru, tr inás  percent 
odpovedalo, že si nezasluhuje. 
Na otázku, i sa Rusko uberá pod 
jeho vedením správnym smerom, 
štyridsa jeden percent obyvate-
ov odpovedalo, že nesprávnym 

smerom –  Rusko ide „ne tuda“. 
Celkovo za jediný rok stratil pre-
zident pätinu dôvery, dvadsa  
percent...

Popularita prudko klesla 
všetkým politikom, trebárs aj 
populárnemu ministrovi obrany 
Šojguovi i ministrovi zahra-
ni ných vecí Lavrovovi. Jediný 
politik, ktorého hodnotenie verej-
nos ou sa prakticky nemení, je 
predseda vlády Medvedev, ten 
má stálych desa  až jedenás  
percent. 

Dôvodom je presun záujmu 
ruskej verejnosti zo zahrani nopo-
litických otázok, od Krymu i Sýrie 
na domáce. Efekt prinavrátenia 
Krymu do Ruskej federácie i 
vojenské úspechy v Sýrii vrátane 
prvej dodávky raketových systé-
mov SS 300 do Sýrie, už nepôsobí. 
Vo verejnosti sa prejavili obavy, 
ba priam strach pred vä ším i 
ve kým vojnovým konfliktom. Zme-
nili sa názory na to, i Rusko má 
pred sebou horšie asy, alebo ich 
už prekonalo. Pod a prieskumov 
po et pesimistov vzrástol z tridsia-
tich siedmich  na takmer pä desiat 
percent tých, ktorí si myslia, že 
horšie asy ich len akajú. To, že 
zlé asy sú minulos ou, si myslí 
stále menej udí –  ich po et klesol 
výrazne –  z tridsiatich dvoch na 
dvadsa tri percent. Pod a priesku-
mov sa mení aj hodnotový rebrí-

ek staršej a mladšej generácie, 
narastajú rozdiely medzi generá-
ciou otcov a synov. 

Masívne prieskumy verej-
nej mienky sa robia aj preto, že 
sa mení nálada obyvate stva 
a Kreme  h adá cesty, ako legi-
timizova  vo verejnosti politický 
systém, ktorý sa vytvoril za pre-
zidenta Putina. Analýzy totiž uka-
zujú, že okrem nárastu strachu 
z konfliktu vä ších rozmerov sa 
prejavil alší nemerate ný fak-
tor –  totiž strata nádeje spájaná 
so schopnos ou Putina zasiah-
nu  a rieši  závažné problémy. 
Napriek rastu cien ropy, o je 
pre ruský rozpo et k ú ové, sa 
po prvý raz ukázalo, že Putin 
nemá dos  pe azí pre všetkých 
a prezident nebol schopný po 
prvý raz zmeni  vládnu politiku. 
Konkrétne, radikálne zvýšenie 
hranice na odchod do dôchodku.

(ddk)

Putin prišiel
o pätinu dôvery

NA MARGO



44 2018

W W W . S N N . S K

7 . S T R A N A

Z A H R A N I I E

Z A H R A N I I E

vyjasni  doteraz stále neuzavreté 
budúce vz ahy týkajúce sa  vo ného 
pohybu osôb, ktoré už na oboch kon-
tinentoch nejaké roky pracovali a žili, 
ale aj podmienky vzájomného recip-
ro ného pohybu osôb po skon ení 
prechodného obdobia. Pod a všet-
kého najvä šie problémy nastanú pri 
dohováraní obchodných podmienok 
budúcej spolupráce pri obchodovaní 
s tovarom a so službami, kde sa 
nepredpokladá ich doterajšia  úrove  
bez obchodných prekážok. Na alej 
ostáva problém so stanovením colnej 
hranice medzi Severným Írskom a 
Írskou republikou, kde sa po íta bu  
s tvrdou hranicou, o však írska vláda 
nechce akceptova , alebo sa colná 
hranica posunie medzi Severné Írsko 
a zvyšok krajiny, o je však neprija-
te né pre britskú vládu. Na úrove  
budúcich obchodných vz ahov bude 
ma  vplyv aj terajšie stanovisko Bri-
tánie, ktorá v prípade odchodu bez 
dohody hovorí , že do európskeho 
rozpo tu zaplatí podstatne menej ako 

orientovaná doprava, je eurokritická, ale 
ako koali ný partner nie je vylu ovaná. 
Zna ná as  odišla na druhú stranu 
– k Zeleným, ktorí sa stali druhou naj-
silnejšou stranou, a to aj v aka hlasom
z vidieka. Nie je to len pre príklon vidieka
k ekológii, udržaniu rázu bavorskej po no-
hospodárskej krajiny, ale i  pre podporu
zelených bavorskému životnému štýlu a
bavorskej identity.

 ZAUJÍMAVÉ JAVY
Každý, o len trochu pozná Bavor-

sko, jeho vidiek, vie dobre, o om je re . 
Pozoruhodný je aj fakt, že v celej pred-
volebnej kampani mala CSU podporu 
rakúskeho kancelára Sebastiana Kurza, 
ten osobne za búrlivého potlesku prišiel 
podpori  CSU na predvolebnom zhro-
maždení. Teda tam, kde výre ne chýbala 
kancelárka Merkelová, ktorá je predsa na 
ele tradi nej vládnej koalície kres an-

ských strán CDU a CSU. Rakúsko-bavor-
ské „spojenectvo“ sa prejaví aj v eurovo -
bách 2019.  

Iným, pre nás zaujímavým faktom 
je presah bavorských volieb do celo-
nemeckej politiky. Ukázalo sa, že CSU 
v nekone ných konfliktoch s kancelárkou 
Merkelovou hrala v Berlíne opozi nú 
politiku a doma v Mníchove vládnu, tento 
špagát však nezvládla, neuspokojila tým 
svojho voli a, nezabránila odlivu voli-
ov doprava. Nestala sa vierohodnou 

v otázke migrácie, a preto sa desa ti-
síce voli ov odklonili k Alternatíve pre 
Nemecko. Zárove  na okraji záujmu 
zostala pozícia v celonemeckej vláde 
zastúpenej sociálnej demokracii. Tá sa 
po obrovskej porážke vlani v septembri 
nakoniec predsa len dostala do vlády. Ale 
teraz vidno, že jej politika dobrého vlád-
nutia, starostlivej vládnej politiky a zame-
rania na sociálne otázky vo vybi ovanej 
atmosfére nesta í.

už dohodnutých tridsa devä  miliárd 
libier, o však európski  politici pokla-
dajú za neprimerané ultimátum. 

O tom, aká neistota vládne okolo 
podmienok odchodu Británie, sved í 
aj stanovisko britského šéfa ich cen-
trálnej banky, ktorého funk né obdo-
bie by sa malo skon i  tri mesiace po 
vystúpení, teda v júni 2019. V záujme 
bezproblémového odchodu súhlasí, 
aby sa jeho odchod pred žil až do 
januára 2020 až do skon enia pre-
chodného obdobia.

Zatia  žiadne stretnutie  európ-
skych politikov a britskej premiérky 
Theresy Mayovej nenazna uje nie o 
iné ako tvrdý brexit odchodu Británie 
z EÚ, o bolo naposledy  na neformál-
nom samite šéfov štátov EÚ v Salzbu-
rgu za jej ú asti, po ktorom  niektoré 
britské denníky ozna ili európskych 
politikov za ich neústup ivos  vo i 
britským návrhom  ako „špinavé 
krysy“. Nedošlo k dohode v ni om, aj 
ke  najbližšie je dohoda vo vo nom 
pohybe tovaru,  nie však vo vo nom 
pohybe v službách, navyše  nie je 
okrem obchodovania na hranici medzi  
oboma írskymi štátmi  uzavreté ani 
obchodovanie medzi Gibraltárom 
ako zámorským teritóriom Británie 
a Španielskom, ke že aj on  spolu  
s Britániou opustí Úniu. Britskou pre-
miérkou navrhovaný spôsob budúcej 
obchodnej spolupráce a vzájomných 
vz ahov totiž nezodpovedá predsta-
vám EÚ, ke že jej návrh vraj podko-
páva  fungovanie doterajšieho jed-
notného európskeho trhu. Napokon 
si  však treba uvedomi , že odchod 
Británie bez dohody znamená, že do 
európskeho rozpo tu neprídu žiadne 
rozvodové peniaze, a tak si kladieme 
oprávnenú otázku, kto tento poli-
tický hazard napokon zaplatí? Bri-
tánia ústami svojej premiérky je za 
zachovanie úzkych vz ahov s EÚ na 
úrovni zóny vo ného obchodu a to len 
v oblasti tovarov, v žiadnom prípade 
nie v oblasti vo ného pohybu služieb, 
kapitálu a pracovných síl,  a zárove  
neby  sú as ou colnej únie.  S týmto 
návrhom však európski politici nesú-
hlasili a dali  britskej premiérke alší  
mesiac, najneskoršie však do novem-
bra, ke  sa uskuto ní posledný toh-
toro ný riadny samit  šéfov štátov 
Únie na predloženie iného návrhu na 
budúcu možnú  spoluprácu.  

Rozvod Veľkej Británie s Európskou úniou sprevádza právna neistota

Od východných hraníc Ma arska až po západné hranice Slobodného bavorského štátu s presahom do celonemeckej 
politiky sa tiahne pásmo výrazných povolebných politických zmien. Najnovšie k tomu pribudli aj ve avravné zmeny 
v susednom esku. o to hovorí o tamojších pomeroch? A o to hovorí o hádavej, trvalo predvolebnej slovenskej scéne?

Kone ný dátum odchodu Británie, ktorá bola štyridsa pä  rokov lenským štátom EÚ, je 29. marec 2019. Do 
tohtoro ného decembrového samitu musia by  však uzavreté tri zásadné okruhové problémy –  výška britského 
odstupného do európskeho rozpo tu a splátkový kalendár, podmienky britského prístupu na jednotný európsky 
trh  s tovarmi a so službami, práva štyroch miliónov ob anov Únie na britskom území a recipro né práva milióna 
britských ob anov na starom kontinente. 

Volebné a povolebné problémy najsilnejších strán na starom kontinente

Nevieme, či bude brexit hard alebo soft

Dušan D. KERNÝ – Karikatúra: ubomír KOTRHA

Róber t HÖLCZ –  Karikatúra: ubomír KOTRHA

Pokia  ide o esko, karikaturista 
denníka Právo vystihol povolebnú depre-
siu z prehry vládnej sociálnej demokra-
cie a provládnej komunistickej strany: 
Nevešajte hlavu, koalícia s Babišom vám 
sved í rovnako dobre, ako aj prepadlisko 
dejín. Komunálne vo by ukázali pozoru-
hodný fakt. A to, že výsledky volieb nemu-
sia predstavova  automaticky aj podobu 
moci. Po vo bách totiž nastáva rôzno-
rodá matematika spojenectiev spojená i 
s vyšachovaním najsilnejšej strany. A to 
môže aj vies  k odstráneniu úspešných 
komunálnych politikov. Rozdiely sa uká-
zali v prípade dobrých primátorov dvoch 
najvä ších moravských miest –  Ostravy 
a Brna. Paradox spo íva aj v tom, že 
politika strany ANO v Prahe odpudila voli-
ov, ubudla ich štvrtina, ale ten istý štýl, 

komentátormi ozna ovaný za autorita-
tívne avicový, v moravskej Ostrave pritia-
hol viac ako polovicu nových voli ov.

 VO BY A ZÁKULISIE
V povolebnom kole sa rozdá-

vajú karty akoby nanovo, celoštátne 
strany v esku stratili už v druhých 
vo bách za sebou a najviac mandátov, 
ako konštatuje analytik Práva Michal 
Mocek, získali miestne hnutia s roz-
li nými tak cie mi, ako aj zámermi. 
U susedov za riekou Morava sa rozbie-
hajú zákulisné rokovania. Tie vlastne 

Odchod Británie bez dohody, 
ktorý politici ozna ujú pojmom „tvrdý 
brexit“, by pod a ich vyjadrenia spô-
sobil obrovský chaos a neistotu, 
z ktorých by najviac ažili advokát-
ske kancelárie. Súdy  pri obchod-
ných sporoch by sa nevedeli odvo-
la  na medzinárodné zmluvy, ke že 
neexistuje vopred dohodnutý právny 
režim, navyše by neboli  dohodnuté 
vzájomné práva ob anov na oboch 
stranách Lamanšského prielivu 
a v obchodných vz ahoch by doterajší 
vo ný pohyb tovarov a služieb narážal 
na colné sadzby a kvóty s následným 
dosahom na vyššie ceny, infláciu, 
pokles HDP, nárast nezamestna-
nosti, a teda aj pokles životnej úrovne 
domácností. 

POKLES LIBRY
V tejto súvislosti však treba pove-

da , že dôvodom, pre o vä šina brit-
ských ob anov v referende hlasovala 
za odchod z EÚ, je pokles ich život-
nej úrovne, ktorý súvisí s poklesom 
výmenného kurzu libry vo i ostatným 
svetovo obchodovate ným menám, 
a teda nie migranti a zneužívanie ich 
štedrého sociálneho systému pris a-
hovalcami zo strednej a z východnej 
Európy, ako to bolo  prezentované 
niektorými britskými politikmi. 

Od roku 2007 britská mena 
poklesla o vyše štyridsa  percent, 

o malo dosah na rast britských cien 
o tridsa  percent pri výrazne nižšom
raste ich miezd.  V eurozóne za rov-
naké obdobie sa ceny zvýšili len
o sedemnás  percent, vo vyspelých
ekonomikách o devätnás  percent.

Šumy okolo spomínaných zásad-
ných okruhových problémov sa zatia  
viac negatívne prejavujú v Británii, 

oho dôsledkom je klesajúca migrá-

cia na ich pracovný trh, a preto aj 
oraz viac britských firiem má prob-

lémy s obsadzovaním vo ných pra-
covných miest. Takisto klesá aj po et 
našich ob anov doteraz zamestna-
ných v britských firmách. Vyrovnaný 
zostáva po et študentov študujúcich 
na prestížnych stredných a vysokých 
školách. Britská centrálna banka 
reaguje na pokles výmenného kurzu 
libry zvyšovaním jej úrokovej sadzby, 
naposledy o štvrtinu na 0,75 percenta 
bez dosahu na hospodársky rast.

H ADANIE DOHOVORU
V prípade, že do decembrového

samitu vrcholných predstavite ov 
Únie nebudú uzavreté spomínané 
okruhové otázky, bude dôležité 
dohodnú  sa aspo  na existencii pre-
chodného obdobia do 31.12. 2020. 

Tento takzvaný „mäkký brexit“ 
znamená, že Británia síce už nebude 

lenom EÚ, ale na alej sa budú na 
u vz ahova  právne predpisy platné 

v EÚ. Po as tohto obdobia by sa mali 

Na Štrbskom Plese vo
Vysokých Tatrách sa 5. až 
6. októbra 2018 uskuto nila
výro ná konferencia Glob-
sec Tatra Summit, na ktorej sa
ú astníci z radov politikov, pred-
stavite ov firiem, akademikov,
ale aj mimovládnych organizácií
vzájomne informovali  o  najpál-

ivejších politických, hospodár-
skych a finan ných problémoch
starého kontinentu. V budúcom
roku nás totiž akajú nielen  per-
sonálne zmeny na tých najvyš-
ších postoch v európskych inšti-
túciách, ale aj  potreba vyrovna
sa s následkami hospodárskej
politiky amerického prezidenta,
odpoveda  na otázku, kto zaplatí
odchod Británie z EÚ bez prí-
padnej dohody a aké sú riziká
budúceho možného politického
štiepenia Únie vinou masívnej
migrácie, ktorú nevieme uspo-
kojivo vyrieši  alebo zamedzi .

Medzi dvoma najvä šími 
ekonomikami sveta sa rozhorieva 
colná vojna, ktorá  naberá na 

oraz vä šej intenzite. V tomto 
potenciálne nebezpe nom hos-
podárskom konflikte je na tom 
horšie americká ekonomika, ktorá  
viac z íny dováža, ako do nej  
vyváža, a preto jej obchodný defi-
cit narastá. Schodok bilancie pre-
hlbuje aj stále silnejší dolár. Zme-
ni  tento stav môže len ak sa dolár 
oslabí a ínska mena posilní, o 
však nevidíme. Navyše ína zaro-
bené doláre  investuje do americ-
kých štátnych dlhopisov, a preto 
má „pod palcom“ viac ako  tretinu 
amerického dlhu, o môže by  tiež 
jeden z dôvodov obchodnej vojny 
medzi týmito ve mocami, ktorej 
negatívne následky pocíti aj európ-
ska ekonomika. 

Odchod Británie z EÚ bez 
prípadnej dohody, tiež však aj po 
nej, ur ite pocítia všetci ú astníci 
jednotného európskeho trhu, ale 
aj príjmová stránka európskeho 
rozpo tu. Hoci sa doteraz uskuto -
nilo nieko ko stretnutí na najvyššej 
úrovni a „netrpezlivé“ médiá už 
oznamovali, že všetko je  dohovo-
rené a dohodnuté, dohoda stále 
neuzrela svetlo sveta. Jasné je, že 
pre obchodovanie v rámci Únie, ale 
napokon aj s tretími krajinami už 
nebudú  plati  doterajšie pravidlá 
EÚ, ale pravidlá Svetovej obchod-
nej organizácie. Nebude existova  
ani prechodné obdobie, po as 
ktorého sa mali uzatvára  bilate-
rálne zmluvy s tretími krajinami, 
medzi ktoré bude patri  aj Británia. 
Poklesne hodnota britskej libry 
možno aj o pätinu, výrazný bude 
nárast nezamestnanosti na ostro-
voch, cite ný odchod firiem z Britá-
nie do európskych krajín a právom 
sa o akáva návrat za prácou (ale 
aj sociálnymi výhodami)  migrujú-
cich ob anov, vrátane Slovákov, 
domov. 

Nestabilitou hrozí aj Talian-
sko, najmä pre štátny rozpo et, 
ktorý pod a všetkého asi Európ-
ska komisia neschváli, ke že sa 
ním zvyšuje talianska zadlženos , 
ktorá je po Grécku v EÚ najvyš-
šia. Neprestávajú separatistické 
tendencie Katalánska v Španielsku 
a medzinárodná ratingová agen-
túra Moody´s  bije na poplach, že 
najvä ším problémom Európy je 
vysoká zadlženos . 

Z opísaných problémových 
okruhov  vidie , že ú astníci Tatra 
Summitu mali o om dva dni disku-
tova , ale konkrétny záver debaty 
na Štrbskom Plese nepriniesli...

Róbert HÖLCZ

Tatra Summit
na Štrbskom plese

NA MARGO

ur ia, kto je kone ný ví az. Tie zmenia 
aj samotné rozhodnutie voli ov o tom, 
kto vyhral a kto pôjde do opozície. Tak 
vlastne prestane ma  voli  ten rozhodu-
júci hlas. 

Vo by sú v skuto nosti dvojaké, 
v jedných volí voli  a v tých druhých majú 
rozhodujúce slovo už len politické strany. 
Ony po vo bách volia, s kým pôjdu do 
koalície a koho potopia, konštatuje analy-
tik. Inými slovami, vôbec nemusia zaváži  
dobré výsledky samosprávy alebo silný 
dôraz na sociálnu politiku i dôsledné 
sústredenie na dobré spravovanie štátu 
celoštátnej strany. A pokia  ide o esko, 
nezabrala ani masívna reklama Andreja 
Babiša s vetou: Má íslo môjho mobilu. 
Nepomohol ani dôraz na osobnos , kto-
rou Babiš iste je.

Vzh adom na krízové javy v Európ-

skej únii (odchod Británie, migrácia, úsilie 
udrža  spolo nú menu euro) vo zvýše-
nej miere sledujeme aj krajinské vo by 
v Bavorsku. Tamojšia kres ansko-soci-
álna strana CSU získala vyše tridsa -
sedem percent hlasov a je to najhorší 
výsledok, znamená koniec dlhé desa -
ro ia trvajúcej samovlády CSU. I ke  je 
jasné, že dominantné postavenie CSU 
v Bavorsku sa nemení. Z nášho poh adu 
môže by  zaujímavé najmä to, kam odišli 
doterajší voli i CSU. Takmer štyristotisíc 
sa presunulo do dvoch strán, ktoré sú 
eurokritické i  odmietajú nielen migra nú 
politiku vlády, ale aj spolo nú menu euro. 
Jedna je Alternatívna pre Nemecko, ktorá 
sa po prvý raz dostala do bavorského 
krajinského parlamentu a s ktorou nikto 
nechce ma  politickú spoluprácu. Druhá 
je strana Slobodní voli i, ktorá je takisto 

Poučenie z krízového vývoja v Únii



44

W W W . S N N . S K

P O N O H O S P O D Á R S T V O

8 . S T R A N A

P O N O H O S P O D Á R S T V O

vidie  ve ký efekt na celom Slovensku. 
Dôležité je však zabezpe i  stabilný 
prísun financií, ktorý na tridsa  rokov 
odhadujeme na úrovni osemsto až 
osemstopä desiat miliónov.“ Túto sumu 
však ministerstvo nemá. Pritom agro-
rezort už vyhlásil verejné obstaráva-
nie, ktoré vytvorí priestor na vykonanie 
komplexných pozemkových úprav vo 
viac ako sto šes desiatich katastrálnych 
územiach. Alokovaných je viac ako 
štyridsa štyri miliónov eur. Ministerka 
Gabriela Mate ná tiež avizovala aktua-
lizáciu Koncepcie usporiadania pozem-
kového vlastníctva.

Pozemkové úpravy sú jedným zo 
základných riešení vlastníckych práv 
k po nohospodárskym a lesným pozem-
kom. Výsledkom pozemkových úprav je 
nové usporiadanie vlastníckych vz ahov 
k pozemkom, ich evidencia v katastrál-
nych operátoch katastra nehnute ností, 

hov húb, ktoré sú jedlé a možno ich 
uplatni  v kuchyni a na jedálnom 
lístku. Vo všeobecnosti však platí 
zásada, že sa majú zbiera  iba také 
huby, ktoré hubár naozaj pozná, 
aby sa predišlo prípadným otravám. 
Medzi najatraktívnejšie hubárske 
oblasti patria borovicové lesy na 
Záhorí a smrekové lesy na  Liptove 
a Orave. Vhodné prostredie vytvárajú 
aj bukové, dubovo-hrabové a zmie-
šané lesy. Hubárskym rajom sú tiež 
Nízke Beskydy.

nové nájomné vz ahy k pozemkom, 
ako aj realizované technické a ekolo-
gické opatrenia spolo ných a verejných 
zariadení.

Každá vláda sa od roka 2000 
zaviazala vo svojom Programovom 
vyhlásení urýchli  proces pozemko-
vých úprav s dôrazom na výstavbu 
spolo ných zariadení a opatrení plá-
novaných v projektoch pozemkových 
úprav. Plnenie však pokrivkávalo. 
Napríklad v Programe rozvoja vidieka 
bolo na pozemkové úpravy v rokoch 
2007 –  2013 vy lenených stosedem 
miliónov eur. Reálne sa však na pozem-
kové úpravy dostalo len osemdesiat 
miliónov eur. Rozvíjajúce sa tempo 
však za iatkom roka 2008 prerušila 
zmena na poste ministra. Po opätovnej 
zmene ministra, rezortným ministrom 
sa stal Stanislav Becík, sa koncom 
roka 2008 rezort vrátil k stanoveným 
cie om. Ministerstvo pôdohospodár-
stva požiadalo o zvýšenie finan ného 
limitu na pozemkové úpravy Programu 
rozvoja vidieka  2007 –  2013 zo stose-
dem miliónov eur na stopä desiat milió-
nov. Aj ke  skuto nos ou bolo  opä  
iba osemdesiat miliónov eur, proces 
usporadúvania pozemkového vlastníc-
tva po as ministra Vladimíra Chovana 
naberal na obrátkach. Ale netrvalo to 
dlho a po as alšieho ministra pozem-
kové úpravy prestali by  prioritou. Stav 
trval v podstate až dodnes.

PUTO S PÔDOU
„V národoch, kde sa dedi ský

zákon zakladá na práve prvorodeného, 
pozemkové vlastníctvo prechádza z 
generácie na generáciu bez toho, aby 
sa delilo. Z toho vyplýva, že rodinný 
duch sa takre eno zhmot uje v pôde. 
Rodina predstavuje pôdu, pôda pred-
stavuje rodinu, udržiava jej meno, jej 
pôvod, jej slávu, jej moc, jej cnosti. Ke  
dedi ský zákon zavádza rovné dede-
nie, ni í tesné puto, ktoré existovalo 
medzi rodinným duchom a zachova-
ním pôdy; pôda prestáva predstavova  
rodinu, lebo je jasné, že ak sa v prie-
behu jednej alebo dvoch generácií musí 
rozdeli , bude sa neustále zmenšova , 
až napokon celkom zmizne.“ –  Alexis 
de Tocqueville: O demokracii v Amerike 

Niet o doda ...

Už dávno neplatí, že na huby 
sa chodí ráno, pod a mykológov je 
vhodný as vyrazi  na huby prak-
ticky vždy, ke  je už známe, že sa 
za ínajú objavova . Druhová pestros  
a množstvo nazbieraných húb budú 
však závislé od klimatických, ako aj 
od iných faktorov. Ak ve er naprší, 
ur ite treba po ka  dva, možno aj tri 
dni, ur ite hne  ráno nebude les plný 
húb. Taktiež si nenahovárajte, že naj-
lepšie úlovky nazbierate po as splnu 
alebo že huba je jedlá, ak je na nej 
slimák, inak by sa otrávil. Treba pri-
pomenú , dôrazne pripomenú , že aj 
muchotrávky zelené sú ohryzené sli-
mákmi a spôsobujú dodnes množstvo 
smrte ných otráv. 

PLASTOVÁ PASCA
A pozor na plastové vrecká!

Nikdy do nich huby nezbierajte. Aj 
v obchode si dôrazne žiadajte 
výlu ne papierové vrecúška, ak si 
kupujte hríby z prepraviek na váhu, 
ktoré nie sú už balené. Vrecká 
z plastov sú totiž ve mi nebezpe né. 
V takýchto obaloch sa huby deformujú 
a môžu sa aj zapari . Do chladni ky 
nedávame huby rozkrájané, ak áno, 
tak len na krátky as. Zdravé, mladé, 
o istené a celé plodnice vydržia 
v chladni ke aj nieko ko dní, dlhšie 
ako týžde  sa uskladnenie v chlad-
ni ke neodporú a. Kulinári odporú-

ajú huby v zmesiach, kde môžeme 
dosiahnu  rozmanitos  chutí.

Práve teraz vrcholí u nás sezóna 
zberu húb, ktoré majú azda najviac 
udových pomenovaní –  na starých 

p och, ale aj na starších kme och 
briez a iných stromov môžete  po 
tieto dni objavi  celé trsy podp oviek, 
václaviek, michaliek... Ale trhoviská –  
aspo  tie bratislavské –  už obsadili 
aj rómske „hubárky“ so suchohríbmi...  

Sceľovanie pozemkov na Slovensku postupuje slimačím tempom

Hubársky rok bol mimoriadne vydarený a  ešte sa zďalek a nekončí

Sú asná podoba pozemkových vz ahov na Slovensku je mimoriadne komplikovaná. Prevláda rozdrobe-
nos  a najmä nejasnos  vlastníckych a užívate ských vz ahov. Riešením sú pozemkové úpravy, ktoré 
môžu prinies  poriadok vo vz ahoch, skráti  lehoty konaní, ale aj ušetri  nemalé prostriedky. 

Aj ke  sa v minulosti huby zara ovali medzi rastliny, spôsobom výživy sa podobajú skôr živo íchom, pretože sú 
podobne ako ony závislé od produkcie biomasy rastlinami. Pre loveka nemajú význam ako potrava, ale napriek 
tomu je ich uplatnenie v potravinárskom priemysle obrovské. Ani uznávaní onkológovia nezaprú, že napríklad hliva 
ustricová je vhodná na podporu odolnosti organizmu v boji s týmto ochorením.

Rodinný duch sa zhmotňuje v slovenskej pôde

Slovenské lesy sú hubársky raj

Štefan ZLATOŠ –  Foto: Štefan KA ENA

Štefan ZLATOŠ –  Foto: Emil SEMANCO

Doterajší postup už zhltol milióny 
z eurofondov a percento dokon ených 
projektov je stále ve mi malé. Pritom 
„rozdrobené vlastníctvo, ke  sa o poze-
mok delí množstvo spoluvlastníkov, s a-
žuje život ob anom aj firmám, a to nie-
len v po nohospodárstve, ale prakticky 
vo všetkých odvetviach hospodárstva. 
Sú asný stav pozemkových vz ahov 
nielenže bráni alším investíciám, ale 
komplikuje a predlžuje tiež stavby vo 
verejnom záujme, ako sú povedzme 
cesty, školy, škôlky, nemocnice i 
domovy sociálnych služieb“, povedala 
Gabriela Mate ná, podpredsední ka 
vlády a ministerka pôdohospodárstva 
a rozvoja vidieka na nedávnej medziná-
rodnej vedeckej konferencii Slovensko 
– krajina neznámych vlastníkov v Nitre.

TEREZIÁNSKE DEDI STVO
Rozdrobenos  vlastníctva pôdy

a komplikácie v užívate ských vz ahoch 
majú na Slovensku korene v dedi skom 
uhorskom práve a neskôr v kolektivi-
zácii. Dôsledkom toho sú nevyjasnené 
a nevyvážené vz ahy medzi vlastníkmi 
a užívate mi. Vlastníci majú problém 
dosta  sa k užívaniu svojich pozemkov. 
Najvä šie problémy majú malí vlastníci 
a tiež mladí farmári. Na Slovensku je 
v sú asnosti 8,4 milióna vlastníckych 
parciel, 4,4 milióna evidovaných vlast-
níkov pozemkov a 100,7 milióna spo-
luvlastníckych vz ahov. Priemerný 
po et spoluvlastníkov na parcelu je 
11,93 a jeden vlastník v priemere vlastní 
22,74 parcely. 

„Systémovým riešením sú pozem-
kové úpravy, ktoré však prebiehali len 
ve mi pomaly. Doteraz bolo ukon e-
ných len štyristoosemnás  komplexných 
a devä desiatjeden jednoduchých 
pozemkových úprav z celkového po tu 

 Nevyhnutným predpokladom na 
výskyt húb je dostatok zrážok po as 
septembra a za iatkom októbra, nie 
príliš vysoké denné teploty a zárove  
no né teploty najlepšie v rozmedzí 
devä  až dvanás  stup ov Celzia. 
Najvhodnejším asom na hubárske 
prechádzky za jedlými hubami sú 
jesenné dni v septembri až novembri. 

Kulinársky zaujímavé jedlé huby 
sa za ali vyskytova  už koncom 
marca a za iatkom apríla. Vtedy sa 
ako prvé objavovali smr ky a kuriatka. 
Po as mája a júna sa vyskytovali 
periódy teplého po asia, ale s dostat-
kom daž ov, takže sa bohato za ali 
vyskytova  aj hríbovité huby, ako sú 
hríby, masliaky i kozáky spolu s pláv-
kami, bed ami a inými jedlými hubami. 
Všeobecne býva jarná hubárska 
sezóna dos  nevýrazná s kolísavými 
výskytmi húb a, samozrejme, pre-
važná vä šina húb je ervivá, o bolo 
typické aj pre tohtoro nú jarnú a letnú 
hubársku sezónu –  tvrdia to odbor-
níci z oblasti mykológie.

HUBÁRSKY RAJ
Takmer sa prelína s „Viano-

cami rybárov“ –  výlovmi rybníkov. 
Hubárska sezóna potrebuje najmä 

o najmenšie rozdiely medzi dennými 
a no nými teplotami, dostatok vlahy 

3559 katastrálnych území. Cie om je 
tento proces urýchli  a najmä zavies  
efektívny systém do budúcnosti. 
V praxi to znamená zadefinova  jasnú 
zodpovednos , kompetencie a pripravi  
príslušné legislatívne a technické pred-
pisy. Pripravujeme analýzu, ktorá má 
stanovi  poradie katastrálnych území, 
v akom sa budú pozemkové úpravy 
vykonáva . Kritériami bude najmä 
rozdrobenos , po et užívate ov, pobe-
rate ov dotácií, nájomcov i mladých 
farmárov,“ informovala na konferencii 
Gabriela Mate ná.

TRIDSA  ROKOV!
Z kapacitných dôvodov možno vraj

– pod a ministerstva –  za a  proces
sce ovania v sto dvadsiatich katastrál-
nych územiach ro ne, o znamená, že
by celý proces trval približne tridsa
rokov. „Už za desa  rokov by teda bolo

a o najmenej veterného po asia. 
Plnos  hubárskych košíkov po as 
jesene podporuje aj skuto nos , že 
plodnice prakticky všetkých jedlých 
húb v tomto ase už nie sú ervivé. 
Na území Slovenska sa vyskytuje 
zhruba štyritisíc druhov vyšších húb, 
medzi ktoré patria aj jedlé huby. 
U nás je uznaných asi pä desiat-
šes  druhov vo ne rastúcich húb, 
ktoré sa môžu predáva  alebo inak 
priemyselne spracováva . Skúsení 
hubári však poznajú aj viac dru-

Vidiecku krajinu na Slovensku charakterizuje v mnohých regiónoch ve ká rozdrobenos  
parciel ešte ako dedi stvo tereziánskych vlastníckych pomerov k pôde a jej sce ovanie 
preto postupuje ve mi komplikovane.

Hlivy patria medzi mimoriadne ob úbené huby, ktoré sú vynikajúcim doplnkom na jedálnom 
lístku, ale preukázate ne majú aj lie ivé ú inky - a zbera  ich možno prakticky celý rok. 

Ceny potravín a nealkoho-
lických nápojov v obchodoch 
a obchodných re azcoch na 
Slovensku po as prvého pol-
roka tohto roka medziro ne 
vzrástli o pä  a pol percenta, 

o bol najvýraznejší nárast 
v rámci celej Európskej únie. 
A trend druhého polroka 
neveští nijakú pozitívnu 
zmenu.  Aj pod a údajov Národ-
nej banky Slovenska ceny 
potravín už hne  na kraji roka 
vo februári zaznamenali u nás 
medziro ný rast o takmer štyri 
percentá, v januári takmer 
o šes  percent.  A toto tempo si
medziro ne stále držia. Spome-
dzi krajín V4 zaplatíme za zák-
ladné potraviny jednozna ne
najvyššiu sumu. Iba v šiestich
krajinách Únie sú potraviny lac-
nejšie ako na Slovensku.

V Únii vzrástli ceny potra-
vín a nealkoholických nápojov 
v úhrne o dve percentá, v euro-
zóne o necelé dve percentá. 
Vyplynulo to z údajov, ktoré zve-
rejnil Štatistický úrad Európskej 
únie Eurostat.

V raste cien sa za Slo-
venskom umiestnilo Estónsko 
s nárastom o štyri percentá, 
v Rumunsku rástli ceny potra-
vinových produktov o desatinu 
percenta pomalšie ako v Estón-
sku, takisto v Ma arsku. Nao-
pak, zlac ovanie potravín bolo 
v Grécku, na Cypre a v Írsku. 

Napriek najrýchlejšiemu 
medziro nému rastu patrí Slo-
vensko aj na alej medzi krajiny 
s najnižšími cenami potravín. 
V roku 2017 boli u nás siedme 
najlacnejšie v rámci celej Európ-
skej únie. V prvom polroku 2018 
Slováci plati l i viac najmä za 
maslo a vajcia, k toré boli medzi-
ro ne drahšie v pr iemere o štvr-
tinu. Drahšie vyšiel aj nákup 
ovocia i viacerých mlie nych 
výrobkov, a to v oboch prípa-
doch o vyše desatinu. Lacnejšie 
ako pred rokom, a to asi o šes  
percent, boli zemiaky...

Slovenské ceny potravín 
ovplyv uje aj ekonomický vývoj 
v krajine. Za jeden z faktorov, 
k torý vplýva na slovenské ceny 
potravín, možno považova  
výrazný nepomer medzi dove-
zenými a domácimi potravinami 
na pultoch v našich obchodoch. 
Dôležité je aj nastavenie daní, 
k toré je u nás takmer najvyššie 
v Únii práve v oblasti potravín. 
Príplatky za prácu v noci alebo 
cez víkend sú alším faktorom, 
k torý môže ovplyvni  vývoj cien 
už v tomto polroku. Svoje ur ite 
zohrá aj kone ná bilancia vplyvu 
sucha a povodní na tohtoro nú 
úrodu. 

Trend a j  do a lš ieho 
obdobia je teda rast c ien. Pr i -
tom naprík lad alkohol sa u nás 
predáva za štvr té najnižš ie 
ceny v porovnaní so všetkými 
štátmi Únie. Namieste je však 
dosta  do porovnania aj mzdy. 
Pr iemerná hodinová mzda na 
Slovensku vlani pod a údajov 
Eurostatu dosiahla 10,20 eura. 
Oproti najvyspelejším kraj inám 
Únie sme v tomto rozhodujúcom 
ukazovatel i  až štyr ikrát pozadu.

(ib) 

Foto: Štefan KA ENA

Potraviny 
zdražujú

NA OKR AJ

Rodinný duch sa zhmotňuje v  pôde
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Nezanedbate ná úloha v znižovaní 
rozdielov medzi regiónmi a v ich rovno-
mernom  vývoji patrí, samozrejme, aj 
štátu. Tejto úlohy sa štát, nech robí, o 
robí v prospech menej  rozvinutých regió-
nov, doteraz nezhostil dobre. V prevažnej 
miere všetky významnejšie zahrani né 
investície, a tým aj investi né stimuly, 
išli na západné Slovensko. Z priamych  
zahrani ných investícií prišlo hodnotovo 
doteraz na západné Slovensko približne 
osemdesiat percent  a z nich pripadlo na 
Bratislavu viac ako tri štvrtiny. Do regió-
nov stredného a východného  Slovenska 
približne po desa  percent a z nich pre 
Prešovský kraj okolo dvoch percent. Tri  
automobilky sú na západnom, jedna na 
strednom Slovensku v Žilinskom kraji. 

Iste,  nebolo by správne chcie  rast 
menej rozvinutých regiónov na úkor rastu  
Bratislavy a západného Slovenska, ale 
nie je potrebný a rozumný ani ich rast 
na úkor menej  rozvinutých. Zahrani ní 
investori nechcú investova  v menej roz-
vinutých regiónoch nielen  pre nevybu-
dované dia nice, ale možno ešte viac pre 
nedobudovanú technickú, ekonomickú a  
sociálnu infraštruktúru a servisné služby 
v nich. K týmto negatívam regionálnych  
infraštruktúr patrí aj nižšia a menej kva-
litná úrove  vzdelávania. A v sú asnosti 
je to aj  nedostatok vhodných kvalifikova-
ných pracovníkov.

Práve pomoc zo strany štátu pri 
dobudovaní, vynovení a zmodernizovaní  
infraštruktúry je v týchto regiónoch ve mi 
potrebná. Vybudovaná infraštruktúra tu 
ostáva, nikto im ju nevezme, pozdvihuje 
ich, osloví investorov ke  nie hne , tak 
možno  o nie o neskôr. No o vhodnú 
a efektívne fungujúcu regionálnu infra-
štruktúru, prí ažlivú aj  pre zahrani ných 
investorov, sa musia v prvom rade usilo-
va  a postara  samotné regióny.

IBA PAPIEROVÉ PLÁNY
Štát má ak né plány rozvoja pre

menej rozvinuté okresy. Vláda SR 
zasadá a rokuje v týchto okresoch 
a poskytuje im finan nú pomoc na 
riešenie  konkrétnych úloh. Zasada-
nie vlády akoby hovorilo o obchádzaní 
krajov a o ich tiež malej, len formálnej 
zodpovednosti za zaostalos  niektorých 
svojich okresov. Vláda prijala už najme-
nej dvanás  noviel zákona o investi nej 
pomoci do menej rozvinutých  regiónov. 
Plánov a opatrení o pomoci je ve a. 
Kontrol ich plnenia menej. Vo vz ahu  
k regiónom, k poskytovaniu a najmä na 
využitie prostriedkov, ktoré dostávajú 
od  štátu  z verejných finan ných zdro-
jov, je potrebné dôsledné hodnotenie ich 
ú elnosti, užito nosti a  efektívnosti. A 
to sa nedeje tak, ako by sa malo. Kon-
trola plnenia úloh a zodpovednosti za  
využitie verejných zdrojov a prostried-
kov z eurofondov sa nerobí dôsledne, 

a to je na škodu  samotných regiónov.
astá a nemalá nedôslednos  a slabá 

kontrola  plánovaných  a prijatých úloh, 
ako aj nedôsledné vyvodzovanie zod-
povednosti za ich  neplnenie je naším 
stálym ve kým nedostatkom. A platí to 
o všetkých doterajších vládach. A nie
je to len vo vz ahu štátu k regiónom.
Týka sa to hospodárskej politiky štátu
v celom jej  rozsahu pôsobenia. Len pri-
jímanie ve kého po tu zákonov, noviel,
opatrení na pomoc menej  rozvinutým
regiónom bez dôsledného vyžadovania
ich plnenia nie je riešením, samo o sebe
nepozdvihne tieto regióny. Pomôže len
rozum, dôslednos  práce a konania na
každom stupni   riadenia a rozhodova-
nia –  od najnižšieho stup a samospráv
až po štát.

DECENTRALIZÁCIA?
Vymedzené hranice a kompetencie

medzi platnou decentralizáciou a cen-
tralizáciou  v riadení a rozhodovaní sa 
nevyužívajú tak, ako by mali. Prí inou 
môže by  aj nesúlad  medzi kompeten-
ciami a ich finan ným a materiálnym 
krytím tej-ktorej samosprávnej inšti-
túcie. Tak sa stáva, že napríklad obec 
v prípade potreby nejakej opravy alebo 
aj menšej  investície nerieši to vo vlast-
nej kompetencii. No neobracia sa ani 
na svoj okres, kraj, ale  rovno na štát. 
Takáto decentralizácia je viac formálna 
ako skuto ná, efektívne fungujúca. 

Z doteraz uskuto ovanej decen-
tralizácie a v nej uskuto ovanej hos-
podárskej  politiky vyplýva, že v realite 
je náš štát viac centralizovaný, a to na 
úkor skuto ne a efektívne  fungujúcej 
decentralizácie. Vo vz ahu uplat ovania 
centralizácie a decentralizácie máme  
v praxi viacero nezrovnalostí. Naproti 
tomu možno vä šia centralizácia a vä -
šie  kompetencie v nej by boli na osoh 
zdravotníctvu a školstvu. To by možno 
platilo za  predpokladu, že by tieto 
oblasti innosti ve kého spolo enského 
významu a dôležitosti neboli  ponímané 
a uskuto ované ako podnikanie a ich 
služby ako podnikate ské.

i ide o optimálnu de bu právomoci, 
kompetencií, finan ných a materiálnych  
zdrojov na ich nap anie medzi centra-
lizáciou a decentralizáciou nám potvr-
dzuje v kone nom  dôsledku len hospo-
dárska a spolo enská prax. Dozvedáme 
sa to po ur itom ase  z dosahovanej 
úrovne ich efektívneho fungovania. 

TRETIE  CENTRUM
Uplynulých dvadsa pä  rokov je

dos  dlhý as  na zhodnotenie a pou-
enie z uskuto ovania hospodárskej 

politiky, riadenia a rozhodovania pri 
dnešnej platnej centralizácii a decen-
tralizácii. Ich analýza a zhodnotenie sa 
bezprostredne týkajú aj ich  uplat ova-
nia v problematike vývoja regiónov.   

  Z poh adu efektívneho fungovania 
hospodárskej politiky štátu sa vyná-
rajú aj úlohy budovania hospodárskych 
a spolo enských centier. Prírodno-geo-
grafické a zemepisné  podmienky Slo-
venska vytvorili vo svojom historickom 
vývoji dve hlavné prirodzené  hospo-
dárske a kultúrne centrá –  na západe 
Bratislavu a na východe Košice. Sú as-
nos  si vynucuje aj budovanie tretieho 
takéhoto centra –  a to Banskú Bystricu 
na  strednom Slovensku. Túto realitu 
treba rešpektova  aj v hlavnom meste 
Slovenska. Bratislava ako hlavné mesto 
Slovenska aj vzh adom na svoju ve -
kos   a možnosti svojho dnešného 
potenciálu sústre uje v sebe možno 
príliš ve a riadiacich  inštitúcií hospo-
dárskeho a spolo enského života. Rov-
nomernejšiemu regionálnemu vývoju 
Slovenska by pravdepodobne pomohlo 
narušenie tohto príliš ve kého bratislav-
ského centralizmu. Stredné a východné 
Slovensko, Banská  Bystrica a Košice by 
mali by  viac zastúpené aj inštitúciami 
v hospodárskej a štátnej správe. Umiest-
nenie a pôsobenie  Ústavného súdu SR 
v Košiciach je pozitívnym príkladom.  

Úvahy o optimalizácii regionálneho 
vývoja, o optimálnej de be medzi cen-
tralizáciou  a decentralizáciou a v rámci 
nich o kompetenciách a ich zabezpe-
ení potrebnými zdrojmi sú na zváženie. 

Vyžadujú si však hlbšie analýzy na pri-
jatie zásadnejších zmien.  

Zaostávanie regiónov neškodí len im, ale neprospieva celému štátu, II.

Dopracova  sa v dnes menej rozvinutých regiónoch Slovenska na osemdesiatpercentnú  úrove  tvorby 
regionálneho hrubého domáceho produktu k celoslovenskému priemeru a nie  vyššiu ako desa percentnú 
mieru nezamestnanosti by sme mohli považova  za optimálny stav  a prijate nú situáciu v rozdieloch medzi 
regiónmi v štáte. Dosiahnutie takéhoto optima vo  vývoji medzi regiónmi je možné a je aj reálne.

Dobehne východ a stred slovenský západ?
Štefan SAMSON –  Foto: Štefan KA ENA 

Samozrejme, takýto predpokladaný 
optimálny stav nie je možné dosiahnu  
zo d a na  de . Ale ani za jeden-dva 
roky. Je to dlhodobejší proces. Dnešné 
relatívne ve ké rozdiely a ich narastanie 
medzi regiónmi západného Slovenska 
na jednej strane, stredného a východ-
ného  Slovenska na strane druhej nie sú 
sociálne osožné pre taký malý štát, ako 
je Slovensko. A názory niektorých pod-
nikate ov, neoliberalistických ekonómov 
a politikov rozlíši  napríklad  minimálnu 
mzdu pod a rozdielnej výšky životných 
nákladov, pod a výkonnosti  a konkuren-
cieschopnosti regiónov je neodôvodnené 
a nezodpovedné. Viedlo by  k zabetóno-
vaniu ekonomickej a sociálnej zaostalosti 
východného Slovenska, najmä  Prešov-
ského kraja. Takýto prístup akoby odsú-
hlasoval a potvrdzoval názor niektorých, 
síce  nie ve a ekonómov, že východné 
Slovensko nikdy nedobehne západné. Na 
takéto tvrdenie  nemáme  vedecké argu-
menty. Je pritom ve mi demotivujúce, 
hoci môže, ale  nemusí by   pravdivé.  

DLHODOBÝ PROCES
Vývoj regiónov je otvorený, dlho-

dobý a neustály proces udskej innosti,  
hospodárskych a spolo enských, vnútor-
ných a vonkajších podmienok ich vývoja. 
Z nich pre  ich rozvoj sú rozhodujúce  
vnútorné podmienky a tie môžeme aj naj-
viac ovplyvni  našou  vlastnou konkrét-
nou udskou innos ou.

Aj vonkajšie podmienky sú pre kra-
jinu, ako je Slovensko, ktoré má vysoko 
otvorenú  ekonomiku pre svet, ve mi 
dôležité a nezanedbate né. Sme krajinou 
s relatívne malým  domácim trhom pre 
vyrábanú produkciu. Rast a rozvoj našej 
ekonomiky je vo ve kej miere závislý 
od  zahrani ného obchodu, od kvality 
a efektívnosti nášho exportu. To zna-
mená, že sme v ekonomike závislí od 
ekonomík krajín, s ktorými obchodujeme, 
od krajín, u ktorých je  dopyt po našich 
exportných tovaroch a službách. Taký-
mito štátmi sú predovšetkým štáty EÚ, 
Nemecko, esko ...  

 Vývoj ekonomík týchto štátov, iže 
pre nás vonkajšie podmienky, ovplyv-

ujú aj  naše regióny. Ovplyv ovanie je 
vlastne obojstranné. Zo strany regió-
nov je dôležitá miera, akou sa ten-ktorý 
región podie a na našom vývoze. Záro-
ve  rozvoj regiónu ovplyv ujú  krajiny 
nakupujúce jeho tovary a služby.

.
MOBILIZOVANIE REGIÓNU

Dosiahnu  vo vývoji regiónov ur ité
nazna ené relatívne optimum a v om  
pokra ova  závisí od celého radu fakto-
rov. Za všetkými sú udia a ich konkrétna 
technická,  ekonomická a spolo enská 
innos . Sú to v prvom rade ob ania 

regiónu, toho-ktorého mesta a obce, ich 
primátori  a starostovia. Aktívnos  ob a-
nov je prvým predpokladom na zlepšenie 
podmienok života ich  bydliska. Aj naše 
staré príslovie hovorí: „ Urob si to sám, aj 
Pán Boh ti pomôže.“

Starostovia obcí a primátori miest, 
to nie je len vyhra  vo by (posadi  sa na 
teplé  mieste ko, pobera  relatívne dobrý 
plat a po as volebného obdobia žiada  
ešte o jeho  zvýšenie a dosta  nejaké tie 
odmeny.) Starostovia  a primátori zod-
povedajú za samosprávu,  ktorá si ich 
zvolila. Musia predovšetkým sami kona , 
a nielen od nadriadených inštitúcií a štátu 
žiada . Majú nejaké zverené kompeten-
cie, materiálne a finan né prostriedky, 
s ktorými  musia umne a efektívne nará-
ba  v prospech obce a mesta. (Preto je 
zarážajúce, ke  v obci je  viacero neza-
mestnaných, ale chotár je zaburinený, 
nepokosený). Starosta má by   rozh a-
dený lovek. Má nielen pozna  problémy 
obce, ale musí ich vedie  aj rieši . To  
znamená, že na riadenie obce a riešenia 

jej problémov mal by ma  vzdelanostné 
a morálne  predpoklady. Starosta je 
vlastne manažérom obce, a to sa nedá 
robi  bez potrebného  vzdelania, vedo-
mostí a schopností. Naša legislatíva 
na funkciu starostu nevyžaduje ur itý 
presne definovaný stupe  vzdelania 
v naivnej predstave, že by tým diskrimi-
novala tých  uchádza ov, ktorí nemajú 
ani základné vzdelanie, o iste nie je 
správne. By  starostom  a primátorom, 
to nie je len funkcia a ur itý status v obci, 
ale je to predovšetkým riadenie, rozhodo-
vanie a zodpovednos  za zverenú samo-
správu a jej obyvate ov. 

VEDENIE KRAJOV
Kraje ako vyššie územné celky

dnes sú, ale nemali by by  len akýmsi  
sprostredkovate om  medzi štátom, 
okresnými a miestnymi samosprávami. 
Samosprávne  kraje a ich predsedovia sú 
do zna nej miery zodpovední za to, ako 
sa žije obyvate om ich  regiónu. Ich úlo-
hou je najmä spravova , dohliada  a kon-
krétne pomáha  regiónom. A v týchto úlo-
hách by mali by  hýbate mi ich rozvoja. 
Majú svoje vymedzené kompetencie  
a sú im zverené na ich realizáciu nemalé 
finan né prostriedky. Úlohou krajov je 
v rámci  týchto kompetencií rozumne roz-
hodova  a zdroje efektívne využíva .

Majú na starosti cesty v kraji, 
zodpovedajú za stredné školy,  za 
zdravotnú a sociálnu  starostlivos  oby-
vate ov, za dostatok kvalifikovaných 
pracovných síl, za dopravu pracujú-
cich  do  práce...  A v týchto oblastiach 
stále je o robi , vylepšova . Cesty sú 
rozbité, stredné  odborné školy treba 
viac štrukturalizova  a zameriava  na 
potreby praxe, vä šiu  pozornos  si 
vyžadujú aj okresy s vyššou a dlhodo-
bou nezamestnanos ou... V Bansko-
bystrickom kraji, Košickom kraji a najmä 
v Prešovskom kraji je stále okolo pä  až 
desa  percent  neprispôsobivých udí, 
ktorí žijú len zo sociálnych dávok. H a-
da  a nájs  spôsoby a formy  ich v le-
nenia do spolo enského života, zapoji  
ich do vzdelávacieho a pracovného 
procesu  patrí k úlohám kraja. Vyrie-
šenie neprispôsobilosti, resp. aspo  jej 
podstatné zníženie, by  posunulo kraj 
dopredu ekonomicky a kultúrne. Ak 
si  tieto kraje nevyriešia problém tejto 
neprispôsobivej skupiny udí,  dlhodobo 
nezamestnanej a bez vzdelania, a nie sú 
to len  Rómovia, tak stále budú zaostáva  
za inými. 

Zdá sa, akoby kraje ako vyššie 
územné celky v celom ich doterajšom 
vývoji stále nenašli svoje plnohodnotné 
uplatnenie, efektívne a užito né pôsobe-
nie. Možnože v systéme  riadenia štátu 
v podobe, akej existujú, sú zbyto né 
alebo je ich ve a a sta ilo by ich menej, 
možno len tri. 

Ke  niekto za ne rozprá-
va  o jednotlivých regiónoch 
Slovenska, zvy ajne ich porov-
náva z h adiska ekonomických 
ukazovate ov. Najmä mieru 
nezamestnanosti a celkovú 
ekonomickú výkonnos  daného 
regiónu. Už takmer tradi ným 
re níckym cvi ením sa stali 
ponosy na to, ako sú regióny 
na východe Slovenska obchá-
dzané, o sa investícií týka, 
a ako ich ešte stále vysoká 
nezamestnanos  v podstate 
vy ud uje. Poh ad na regióny 
z poh adu kultúry, jej rozvoja 

i fungovania je ove a menej 
astý. Keby sme však urobili 

pomyselnú mapu kultúrnych 
aktivít, neboli by ani tie naj-
chudobnejšie regióny z tohto 
poh adu nejakými „nekultúr-
nymi oblas ami“.  

Samozrejme, najhonosnejšie 
a mediálne najznámejšie kul-
túrne podujatia sa sústre ujú do 
bohatších regiónov. Ke  ítame 
dennú tla  a najmä pozeráme 
komer né televízie, zdá sa, že 
všetko zaujímavejšie sa deje na 
západ od Žiliny. Je to, samo-
zrejme, aj chyba i neduh médií, 
že sa neunúvajú alej na východ 
a v tomto má o dohá a  aj verej-
noprávna RTVS, bolo by však 
chybou poklada  napríklad pre-
hliadku amatérskych výtvarníkov 
trebárs v Michalovciach za nie o 
nevýznamné a úzko „domáce“. 
Jedno je však isté. Regióny, 
najmä tie spomínané menej oplý-
vajúce financiami, fungujú, o 
sa kultúry týka, takmer úplne na 
báze iniciatívnych, dobrovo ných, 
a teda neplatených nadšencov. 
Na tomto poli hrá nezastupite nú 
úlohu práve Matica slovenská 
a jej miestne organizácie, 
a sme náhle pri koreni veci. Už 
spomínaný nezáujem médií má, 
priznajme si to, asto primárny 
kore  práve vo fakte, že pod-
ujatie pripravili mati iari. Ako 
keby sa zodpovední editori zdrá-
hali zvidite ova  práve mati ný 
zástoj na rozvoji regionálnej 
kultúry. Je to výsledok udného 
a v kone nom dôsledku mimo-
riadne škodlivého poh adu na 
národnú kultúru, ktorá sa najmä 
v devä desiatych rokoch a za iat-
kom nového milénia za ala spolu 
s udesnými mutikultúrnymi tren-
dmi šíri  z istých miest vo vedení 
európskeho „superštátu“. Zákla-
dom bola premisa o zastaranosti 
národných štátov a o brzdiacich 
ú inkoch, ktoré má penie na 
tradíciách pri realizácii „svetlých 
európskych zajtrajškov“. Kam 
toto pomýlené zaznávanie tradí-
cii a snaha o globalizáciu kultúry 
viedli, máme možnos  vidie  dnes 
a denne v správach z niekto-
rých západoeurópskych štátov. 
Hodnotový chaos, násilie, deka-
dencia v rámci umenia, nahrá-
dzanie prirodzených a funk ných 
rodinných väzieb genderovými 
experimentmi, ktoré v kone -
nom dôsledku hodnotový chaos 
ešte zvä šujú. Z tohto poh adu 
je naša regionálna kultúra tým 
najcennejším podhubím kultúry, 
ktoré máme. No a nám neostáva 
ni  iné, ako trpezlivou prácou 
a argumentmi vraca  mediálnu 
pozornos  k jej výstupom, bez 
oh adu, i je organizovaná štát-
nym, miestnym, alebo mati ným 
subjektom. Tak i onak, napokon 
ju držia pri živote a rozvíjajú nad-
šenci, ktorých máme zatia , chva-
labohu, na Slovensku neúrekom.

Alexander GÖCZ

Kultúra 
v regiónoch

GLOSA

Rozvinutá sie  dia ni ných a rýchlostných ciest pomáha rozvoju tradi ných aglomerácií 
s priemyselnou produkciou, ale „priváža“ kapitál aj do miest, kde takáto produkcia absentuje. 
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Matičnú vedu treba reštartovaťJednoducho si to zaslúži.
Tren ianska univerzita Ale-
xandra Dub eka je u nás doma 
spolu s alšími univerzitami 
pomerne trestuhodne prehlia-
daná. Vie sa o nej, o u í, o 
možno na nej vyštudova , jed-
noducho klasika. To, že i táto 
univerzita aj jej kolegyne uni-
verzity robia vedecký výskum, 
vie sa už menej. A zopakujme 
– u nás. Lebo vo vedeckom
svete v zahrani í to neplatí. 
Máme aj dôkaz. „V Európe sme 
známi najmä v aka projektu 
FUNGLASS a našim inová-
ciám pre sklársky priemysel,“ 
hovorí rektor Tren ianskej 
univerzity Alexandra Dub eka 
Jozef Habánik.

Ide o jeden z úspešných pro-
jektov európskeho rámcového 
programu na podporu výskumu 
a inovácií Horizont 2020, pr i -

om jeho koordinátorom je práve 
Tren ianska univerzita Alexand-
ra Dub eka v Tren íne. Cie om 
je zamera  sa na excelentný 
výskum a inovácie v oblasti 
skiel so špecif ickými funk nými 
vlastnos ami a na povrchovú 
funkcionalizáciu bežných skiel, 
modif ikáciu ich vlastností a zís-
kanie nových funkcionalít. Tvor-
covia projektu sú presved ení, 
že takéto materiály majú široké 
použitie, napríklad vo výrobe 
energie z obnovite ných zdro-
jov, v ich skladovaní, vo výrobe 
vysokohodnotných materiálov 
z odpadov, ale i v oblasti 
ochrany kultúrneho dedi stva, 
v zdravotníctve, napríklad vo 
vývoji biomateriálov pr iamo uši-
tých na mieru pre potreby jed-
notl ivých pacientov. V zahrani í 
je už slovo FUNGLASS zna kou 
vedeckej kvali ty.

Centrum pre funk né a povr-
chovo funkcionalizované sklá 
sa aktuálne radí medzi jeden 
z úspešných projektov podpo-
rených v rámci výskumného 
a inova ného programu Európ-
skej únie Horizont 2020. 
Kone ne však univerzita, k torá 
má v názve meno mesta Matúša 

áka, získala naozaj ve ké 
uznanie aj doma. Ide o ocenenie 
v alšej oblasti materiálového 
výskumu. 

Tohtoro nú cenu za inováciu 
roka získal práve vývoj špeciál-
nej zmesi na báze prírodného 
kau uku pre gumárenský pr ie-
mysel, k torú vyvinuli v Tren-

ianskej univerzite Alexandra 
Dub eka v Tren íne. Udeli lo ju 
Centrum vedecko-technických 
informácií Slovenskej repub-
liky. Pod a Lucie Petríkovej 
z kancelár ie rektora univerzity 
cenu za transfer technológií na 
Slovensku 2018 získal tím jej 
vedcov pod vedením dekanky 
Katedry pr iemyselných techno-
lógií Dariny Ondrušovej. Spolu 
s kolegami –  Marianou Pajtá-
šovou a doktorandom Ivanom 
Labajom, vy tvori l i pre gumá-
renský pr iemysel špeciálnu 
elastomérnu zmes na báze prí-
rodného kau uku, v k torej sú 
sadze nahradené alternatívnym 
plnivom z ved ajšieho produktu 
v energetike. Pod a rektora 
Jozefa Habánika výsledky práce 
vedcov z univerzity pr iniesli 
rešpekt a uznanie univerzite 
v domácich i medzinárodných 
vedeckých kruhoch. Dôkazom je 
pod a neho aj zápis Tren ianskej 
univerzity do rebrí ka K ú ových 
technologických centier, k torý 
zostavuje Európska únia.

(ib)

Kone ne aj 
doma úspešní

Historická veda poukazuje na našu hriešnu nevzdelanosť vlastnej minulosti

Bez finan ného zabezpe enia nie je možné poslanie mati nej vedy naplni . Finan ne podvyživená je však 
nielen mati ná veda na Slovensku. Smutnou správou je, že vládou aktuálne schválený štátny rozpo et na rok 
2019, ktorý poputuje do rokovacej sály Národnej rady Slovenskej republiky, nijako výrazne nepo íta so zvýše-
ním finan ných zdrojov práve pre vedu. Ako sa s touto skuto nos ou vyrovnáva Matica slovenská a ako v tejto 
situácii plní svoje poslanie –  to boli východiská do rozhovoru s vedeckým tajomníkom a lenom vedenia Matice 
slovenskej PhDr. Pavlom MI IANIKOM, M. A., PhD. 

Ke  sa približne pred rokom
stal novým predsedom Matice sloven-
skej JUDr. Marián Gešper, v jednom 
z prvých rozhovorov okrem iného 
pri výpo te zámerov do budúcnosti 
médiám povedal: „ alším mojím cie-
om je mati ná veda, ktorá zostáva 

dôležitou as ou nášho snaženia 
a nemožno ju v žiadnom prípade 
oddeli  od Matice slovenskej. Práve 
osobitný, menej kabinetný poh ad na 
vedu je potrebné uplatni  v Matici slo-
venskej. Mati ná veda musí by  bližšie 

lenskej základni, jej výstupy musí 
cíti  verejnos . Aj tu však zaostávame 
v propagácii. Valné zhromaždenie 
okrem iného schválilo napríklad nevy-
hnutnos  vydania komplexnej publiká-
cie, ktorá by zmapovala životy a dielo 
predsedov Matice slovenskej...“ 

Aj tento citát poukazuje na to, že 
mati ná veda a výskum potrebujú nový 
impulz. Matica slovenská prežíva gene-
ra nú výmenu. Popri úcte k šedinám 
a výsledkom práce predchodcov sa vedú-
cich mati ných postov ujali mladí udia 
a je teraz na nich, ako sa týchto výziev 
zhostia a ako dokážu úlohy, o na nich 
akajú, plni . A platí to aj pre mati nú 

vedu.

Odcitujem aj alšie slová,
ktoré sa bezprostredne dotýkajú vás. 
Kolega Dušan Kerný v jednom z dáv-
nejších rozhovorov s vami napísal, že 
„historik Pavel Mi ianik je itate ovi 
SNN známy originálnym poukázaním 
na pôsobenie Slovenskej armády 
a vojakov po as ústupu pred soviet-
skou armádou na Kryme, ale aj infor-
máciami o ojedinelej konferencii 
policajných historikov, na ktorej sa 
zaoberal o. i. obranou proti ma ar-
skej agresii. Je autorom štvordielnej 
knihy o pôsobení Slovenskej armády 
v rokoch 1941 –  1944, rozoberá jej 
úlohu a zástoj na prípravách a priebehu 
Slovenského národného povstania.“ 
Vedecký výskum by však mal prenika  
do všetkých zložiek spolo nosti, mal by 
by  jej integrálnou sú as ou a jedným 
zo základných zdrojov jej materiálneho 
aj duchovného bohatstva. Aké zámery 
v tomto duchu do budúcnosti –  blízkej 
i vzdialenejšej –  má mati ná veda? 

Mati ná veda má svoje poslanie defi-
nované Zákonom . 68/1997 Z. z. (Zákon 
o Matici slovenskej), ktorý stanovuje
Matici v úlohách hne  na tre om mieste
„robi  základný slovakistický výskum“.
Zákon definuje Slovenský historický ústav
a Slovenský literárny ústav ako „vedecké
pracoviská Matice slovenskej pre základný
slovakistický výskum“. Stredisko národ-
nostných vz ahov Matice slovenskej má
pôsobi  „ako koordinátor výskumu a doku-
mentácie vz ahov medzi slovenským náro-
dom a národnostnými menšinami žijúcimi
v Slovenskej republike“. Krajanské múzeum 
Matice slovenskej je zákonom defino-
vané ako „ústredné pracovisko pre styk
a spoluprácu so Slovákmi žijúcimi mimo
územia Slovenskej republiky a na udržia-
vanie a rozvíjanie ich národnej identity
a vz ahov k Slovenskej republike“. Mati ná
veda teda pracuje vo vedných odboroch
história, literárna veda, jazykoveda a ias-
to ne aj etnológia. Ke že momentálne je
personálne obsadenie vedeckých ústavov
a dvoch odborných pracovísk v kritickom
stave, prvoradou úlohou na najbližšie
obdobie je personálna stabilizácia týchto
pracovísk kvalitnými vedeckými pracov-
níkmi. Následne bude možné opä  naštar-
tova  mati nú vedu. Základný vedecký
výskum sa musí zamera  na dlhodobé
projekty, ktorých výsledkom budú zák-
ladné vedecké monografie. V historickej

Zhováral sa Ján ERNÝ –  Foto: archív SNN 

stato ného personálneho obsadenia 
vedeckých a odborných pracovísk. Bez 
finan ného zabezpe enia ani nie je 
možné toto poslanie mati nej vedy napl-
ni . To je však úloha pre vedenie Matice 
slovenskej, aby mati nej vede zabez-
pe ilo dostatok finan ných prostriedkov 
na jej fungovanie. Avšak finan né pro-
striedky pre vedu celkom nezávisia iba 
od vedenia MS, ktoré zápasí každý rok 
s finan ným nedostatkom zo strany štátu, 
ale od vonkajších objektívnych faktorov, 
ktoré môžu mati iari niekedy len ažko 
ovplyvni . 

Ako narába mati ný vedecký
výskum so získanými poznatkami, 
postupuje ich verejnosti?

Popularizácia výsledkov mati ného 
vedeckého výskumu sa uskuto uje 
najmä prostredníctvom tla ovín (kníh, 
zborníkov a odborných asopisov), 
konferencií, seminárov a prednášok. 
Na propagáciu iastkových výsledkov 
výskumu, zaujímavých dokumentov 
a biografií osobností je nevyhnutné 
vytvori  moderný odborný vedecký aso-
pis, ktorý by nahradil doteraz vydávané 
zborníky. Zborníky sú reliktom minulosti 
a dnes ich už íta málokto.

 Nako ko je výskum subjektívny,
ovplyv ovaný osobnos ou vedca, 
jeho názormi, empíriou, a nako ko by 
mal by  objektivizovaný?

Výskum je vždy ovplyv ovaný 
osobnos ou vedca. Do akej miery, závisí 
od konkrétneho loveka. Preto hovori  
o „objektivite“ možno len ažko. Týmto
slovom sa navyše asto ohá ajú najmä
tí, ktorí pracujú na politickú objednávku
a snažia sa tak da  svojim prácam punc
dôveryhodnosti. Pod a m a je preto
najmä v humanitných vedách možné
hovori  o priblížení sa k pravde alebo
o poskytnutí plastického, mozaikového
obrazu minulosti.

V aka za rozhovor a na záver
ešte malá poznámka:

Tak ako v úvode aj na tomto mieste si 
pripome me slová predsedu Matice slo-
venskej doktora Gešpera: „Dnes celý rad 
národných postáv a dejinných prelomov 
slovenského národa pomaly upadá do 
zabudnutia. Ich prinavrátenie do národ-
ného vedomia, obzvláš  do kolektívnej 
historickej pamäti Slovákov je naliehavé. 
Ve  vedomosti mládeže o národných 
osobnostiach sú katastrofálne. Štefan 
Moyses, Karol Kuzmány, J. M. Hurban, 
Š. M. Daxner, Adolf  Dobriansky, Andrej 
Radlinský, Matúš Dula, Jur Janoška, Ján 
Vanovi , Štefan Kr méry, J. C. Hronský, 
František Richard Osvald, Andrej Hlinka, 
Martin Rázus, Janko Jesenský, ale aj hur-
banovci rokov 1848 až 1849, slovenskí 
legionári v esko-slovenskom odboji 1914 
až 1920, mladí hrdinovia Malej vojny –  o 
vie verejnos  o tých, ktorí zasvätili život 
národu? Národná i ob ianska spolo nos  
bude zdravá, ak sama bude ma  zdravé 
sebavedomie, ke  bude pozna  svojich 
predchodcov a bude si vedomá slo-
venských a slovanských kore ov. Nové 
národné elity môžeme vychova  len prí-
kladom minulých slovenských generácií, 
to je overená dejinná skúsenos ,“ povedal 
po svojom zvolení do funkcie sú asný 
predseda Matice.

Niet pochybností, že aj tieto osob-
nosti zrejme ešte budú predmetom 
mati ného výskumu. Ve  to dobre všetci 
poznajú: „Národ, ktorý zabudne na svoju 
minulos , nemá budúcnos ,“ znie známe 
konštatovanie, hoci sa šíri aj v rôznych 
iných podobách. Jeho význam a odkaz je 
však nespochybnite ne jasný.

NA MARGO 

V každej dobe a v každom režime 
vznikali historické práce na politickú 
objednávku, ktoré „dokazovali“, že práve 
ten-ktorý režim je najlepší a je „nevy-
hnutným“ vyvrcholením dejín. Históriu 
odnepamäti vládcovia používali ako jeden 
z nástrojov riadenia spolo nosti. Dejiny 
u om predkladali tak, aby ich mohli ovlá-
da  a formova  žiaducim smerom. Vždy 
však existovali historici, ktorí sa usilovali 
priblíži  k pravde a nepracova  na poli-
tickú objednávku. Nikdy to však nemali 
ahké. Objektívna veda neexistuje z jed-
noduchého dôvodu, tvorí ju vždy kon-
krétny lovek –  konkrétny subjekt. Matica 
sa však usiluje a bude usilova  umož o-
va  svojim vedeckým pracovníkom slo-
bodné a tvorivé bádanie.

Veda je predmetom skúmania
celého radu najrôznejších disciplín. 
Ktoré sú prioritné (ak sú) alebo 
aspo  podstatné v prostredí Matice 
slovenskej?

Ako som v úvode uviedol, Matica 
slovenská sa sústre uje najmä na histó-
riu a literárnu vedu z poh adu slovenskej 
civilizácie.

Bývalý minister kultúry Marek
Ma ari  v súvislosti s Maticou sloven-
skou tvrdil, že by si Matica mala nejako 
konkrétne definova  svoje zámery, 
nájs  podstatu svojho pôsobenia 
v podmienkach modernej spolo nosti. 
Akoby bolo možné toto jeho nazeranie 
na poslanie Matice slovenskej apliko-
va  v budúcnosti mati nej vedy?

Poslanie Matice slovenskej jasne 
definuje spomenutý Zákon . 68/1997 Z. 
z. (Zákon o Matici slovenskej). Pán Ma a-
ri  si ho mal pre íta . V širšom zmysle
by pod a m a mala Matica slovenská
chráni , zve a ova  a šíri  slovenskú
civilizáciu, ktorá je civilizáciou DOBRA.
Slovenská civilizácia je tiež civilizáciou
UDSKOSTI, ktorá rešpektuje a ctí Stvo-

rite a i dôstojnos  každej udskej a živej
bytosti. Preto sa aj mati ná veda prioritne
musí zaobera  výskumom slovenskej
civilizácie.

Vedecký výskum je vysokokva-
lifikovaná organizovaná odborná in-
nos  zameraná na získanie nových 
poznatkov (základný výskum), respek-
tíve na objavovanie postupov, ktorými 
možno využi  teoretické poznatky 
v praxi (aplikovaný výskum). Sme 
v Matici na takýto výskum kvalitne 
odborne vybavení? Do akej miery je 
finan ne závislý od mimomati ných 
zdrojov?

Momentálne mati né vedecké 
ústavy nie sú schopné vykonáva  „zák-
ladný slovakistický výskum“ vinou nedo-

vede i etnológii je potrebné sa zamera  
najmä na 20. storo ie, kde je množstvo 
nespracovaných tém (napríklad Slováci 
v rakúsko-uhorskej armáde, v esko-slo-
venských légiách, Slováci v ruskej ob ian-
skej vojne, vpád Ma arskej ervenej 
armády na Slovensko 1919, oslobodzo-
vanie Slovenska 1944/1945 a iné). Tieto 
témy sú navyše „živé“, pretože sa týkajú 
udí, ktorých priami potomkovia ešte žijú.

Zmyslom vedy je okrem množ-
stva iných výstupov aj akési modelo-
vanie predpovedí –  môže sa napríklad 
mati ný výskum venova  modelova-
niu zmien vekovej štruktúry obyva-
te stva, a tým aj prioritných potrieb 
spolo nosti?

Ke že Matica slovenská nedispo-
nuje ani štatistickým, ani prognostickým 
ústavom, nemôže tieto úlohy samostatne 
rieši . Prostredníctvom svojich lokálnych 
štruktúr však môže pomôc  pri riešení 
podobných úloh, ak o to Maticu požiadajú 
iné vedecké ústavy alebo štátne orgány.

Veda na Slovensku prežíva vo
všeobecnosti pomerne ažké asy. 
Platí to aj pre našu mati nú vedu 
práve v tomto zmysle?

Áno platí.

Existuje nejaký vz ah medzi
vyspelos ou vedy a spolo nosti, 
v ktorej sa praktizuje? Ako ovplyv-

uje veda pokrokovos  spolo nosti 
a naopak?

Moderná spolo nos  je do ve kej 
miery závislá od technológií, ktoré ud-
stvu u ah ujú život. Nie v každom oh ade 
však platí, že pokrok vo vede je zárove  
spojený s duchovným a civiliza ným pok-
rokom. U ah ovanie života niekedy vedie 
k strate istých zru ností, a tým aj k neba-
danej degenerácii spolo nosti. Napríklad 
v USA je už množstvo udí, ktorí nevedia 
písa  písaným písmom. Vysta ia si len 
ukaním do klávesnice a strácajú tak 

jemnú motoriku. Humanitné vedy majú 
preto úlohu neustále spolo nos  „po ud-
š ova “, nastavova  jej zrkadlo. Tu má 
nezastupite né miesto najmä história, 
ktorá v spolo nosti funguje ako prísna 
vychovávate ka. Prísne a nekompro-
misne trestá neznalos  vlastnej histórie. 
Mnohé dávne vyspelé zaniknuté civilizá-
cie sú toho príkladom.

Na vedu sa kladie požiadavka
objektivity, pravdivosti a metodic-
kosti (prípadne aj terminologickej 
jednozna nosti). Dá sa napríklad 
historická veda o isti  od rôznych 
ideologických nánosov, ktoré vzni-
kali a zanikali tak, ako sa vyvíjala 
spolo nos ?

Nový vedecký tajomník Matice sloven-
skej Pavol MI IANIK.

ý ý jýNový vedecký tajomník Matice slovens-
kej je historik Pavel MIČIANIK

Matičná veda a výskum potrebujú nový impulz – na tom sa zhodnú všetci, ktorým chýba 
bývalá ofenzívnosť a efektívnosť práve týchto niekdajších priebojných matičných činností.
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škvrnou na manévroch bola smr  rich-
tára Jozefa Žanonyho, ktorý pod archou 
príprav následkom celkového vy erpania 
zomrel de  pred príchodom generality 
a následníka trónu. Za svoj podiel na prí-
pravách dostal Zlatý kríž in memoriam. 
Pre samotné mesto, ako zazna il miestny 
kronikár, boli manévre a s tým súvisiace 
prípravy výrazným, takmer polstoro ným  
posunom dopredu. Pobyt a ubytovanie 
následníka trónu pripomína na prie elí 
kaštie a pamätná tabu a, inštalovaná 
po as tohtoro nej septembrovej akcie.

Odôvodnenos  manévrov z roku 
1911 si Stropkov ania uvedomili už po as 
prvej svetovej vojny, ke  v jesenných 
mesiacoch 1914 a následne po as tzv. 
Ve kono nej bitky v roku 1915 sa ocitli  
v zajatí cárskej ruskej armády. Takto ich 
v knihe KVHB Mementá prvej svetovej 
vojny v opise bojových operácií v priestore 
Stropkova zaznamenal Matúš Korba: 
„Relatívny pokoj, ktorý vládol na línii frontu 
v okolí Stropkova vo februári a marci 1915, 
bol iba predzves ou vojnovej búrky, ktorá 
túto oblas  postihla na za iatku apríla 
1915. Severovýchodné  Slovensko sa stalo 
dejiskom jednej z najdôležitejších bitiek 
prvej svetovej vojny, ke  priestor medzi 
údoliami riek Ondava, Laborec a medzi 
Lupkovským a Užským priesmykom sa 
stal dejiskom hlavnej ruskej ofenzívy. Veli-
te  ruského Juhozápadného frontu gene-
rál delostrelectva Nikolaj Ludovi  Ivanov 
nariadil 3. armáde generála pechoty R. 
Dmitrieva a 8. armáde generála jazdectva 
A. A. Brusilova prelomi  rakúsko-uhorský 
front v Karpatoch a preniknú  do vnútroze-
mia habsburskej monarchie.“ 

Dnes už vieme, že ruské vojská 
obsadením Stropkova vy erpali svoj 
ofenzívny potenciál a frontová línia sa 
stabilizovala na juh od mesta. K tomuto 
obrannému úspechu rakúsko-uhorskej 
armády vo ve kej miere prispelo nasadenie 
39. pešieho pluku, ktorý bojoval v zostave
17. pešej divízie. Iniciatíva jeho velite a
plukovníka Silvia Spiessa von Braccioforta
(padol v bojoch 5. apríla 1915, posmrtne
mu bo udelený Rytiersky kríž vojenského
Radu Márie Terézie) v rozhodujúcej miere
prispela k odrazeniu nepriate ského útoku
a opätovnému získaniu stratených pozícií.
Po ofenzíve nemeckých a rakúsko-uhor-
ských vojsk v Gorliciach sa ruské vojská sa 
stiahli z Karpát a posledné jednotky ustúpili 
cez Dukliansky priesmyk 6. mája 1915.

 HRDINOM MONARCHIE
Terajšie Manévre 1911 boli tiež prí-

ležitos ou na otvorenie zrekonštruova-
ného vojnového cintorína v Stropkove. 
Jeho rozloha je 1350 štvorcových met-
rov a vznikal od jesene 1914 na vo nom 
priestranstve v blízkosti staršieho cinto-
rína. Sú asne s jeho výstavbou postavili aj 
neogotickú kaplnku. Autorom projektu bol 
ma arský architekt Jozef Lamping, ktorý 
ho navrhol ako monumentálne pietne 
miesto pre padlých hrdinov monarchie. 
V celom rozsahu ho však nerealizovali. Na 

cintoríne dokázate ne pochovali sedemsto 
vojakov, z toho šes stosedemdesiatštyri 
rakúsko-uhorskej armády, štyridsa tri 
cárskych ruských vojakov a desiatim voja-
kom umiestneným v hromadnej šachte sa 
nepodarilo doteraz ur i  štátnu príslušnos . 
Z celkového po tu je šes stodvadsa  obetí 
pochovaných v hromadných šachtách 
a osemdesiat hrobov je samostatných. 
V šachtách sú vä šinou pochované obete 
epidémie cholery. Do dneška bolo identi-
fikovaných tristodvadsa  padlých vojakov, 
ktorých mená sú uvedené na pamätníku. 
Obnova vojenského cintorína sa uskuto -
nila s finan nou pomocou Ministerstva 
obrany SR. 

AŽIVÝ ODKAZ
Aj ke  v sobotu ráno ešte na severo-

východe Slovenska mrholilo, postupne sa 
mraky trhali, aby po as Manévrov 1911 
sa na oblohe objavilo slnie ko a vydržalo 
tam po as celého d a. Priestranstvo na 
námestí pred kaštie om sa stalo miestom 
stretnutí domácich i ú inkujúcich. Priro-
dzene, rozsahom sa spomínaná akcia 
nemohla porovnáva  s ve kolepou vojen-
skou prehliadkou sily a brannej moci 
z roka 1911, ale bola vhodným pripome-
nutím, o sa v Stropkove a okolí v spo-
mínanom období odohrávalo. Prispelo 
k tomu približne sto lenov Klubov vojen-
skej histórie v uniformách a vo vojenskom 
výstroji z rokov prvej svetovej vojny, 
predstavili sa orchester Ozbrojených síl 
SR, dobová vojenská hudba i  kvarteto 
mladých hudobníkov, ktoré pripomenulo 
vtedajšie populárne skladby. Svoj stá-
nok mali aj Ozbrojené sily SR,  kde bola 
vystavená sú asná vojenská technika 
i dobové zbrane z obdobia Rakúsko-Uhor-
ska. Pomohli tiež výtvarníci, ktorí sa 
v rámci medzinárodného projektu 
A národ oboril sa na národ prezentovali 
výstavou prác v kaštieli, ktoré zachytávali 
osobnosti i miesta bojov prvej svetovej 
vojny. Maliari z humenskej Podvihorlat-
skej palety, ale tiež z Po ska, Ma arska 
a Ukrajiny v rámci tvorivej dielne ma ovali 
motívy symbolizujúce Ve kú vojnu. Náv-
števníkov po as celého d a sprevádzalo 
asi sto vojakov v historických uniformách. 
Vyvrcholením sobot ajších osláv bolo 
slávnostné dekorovanie vojakov repli-
kami medailí z roku 1911. Mesto dalo 
okrem nich vyrobi  aj pamätné pla-
kety. Už tradi ným oživením podujatia 
Klubu vojenskej histórie Beskydy bol 
odborný seminár, kde sa prezentovali  
slovenskí, po skí a ukrajinskí historici 
s témami, ktoré z rôznych uhlov  mapo-
vali frontové udalosti  krutých bojov 
Ve kej vojny v tomto  cípe Slovenska. 
Šes  sú asných okresov na severo-
východe bolo totiž jediným miestom 
bojových operácií prvej svetovej vojny 
na území Slovenska, ktoré tomuto chu-
dobnému kraju priniesli alšie utrpenia. 
Ne udo, že mnohí tunajší obyvatelia 
po skon ení vojny h adali životné istoty 
v  Amerike. Práve podobnými akciami 
ako Manévre 1911 v Stropkove si sto-
ro nicu ukon enia prvej svetovej vojny 
i s ou súvisiace udalosti musíme stále 
pripomína . 

Manévre 1911 boli príležitosťou na otvorenie zrekonštruovaného vojnového cintorína

Klub vojenskej histórie Beskydy a mesto Stropkov si blížiace sté výro ie ukon enia prvej svetovej vojny pripomenuli Manévrami 1911. A hoci 
boli hlavným magnetom akcie, neboli jediným lákadlom pre stovky návštevníkov podujatia, k úspechu ktorého prispeli aj pekné jesenné dni 
posledného septembrového týžd a. 

Stropkovské manévre po vyše sto rokoch
Text a foto: Marián ŠIMKULI  

Po ôsmich rokoch od za iatku 
výstavby odovzdali ako sú as  Manévrov 
1911 aj obnovený cintorín z prvej sveto-
vej vojny vo Ve krope. Na jeho ploche je 
pochovaných 8662 vojakov rakúsko-uhor-
skej a ruskej armády, z ktorých je doteraz 
známych len jedenás  mien. 

 DVESTO DOBROVO NÍKOV
Pod a predsedu klubu Martina Drob-

áka pri obnove cintorína vychádzali 
z dobových nákresov, ktoré sa zachovali. 
Najskôr vybudovali chodníky, hrobové 
miesta s osadením krížov, oplotenie 
a  centrálny pamätník. Od roku 2010 sa na 
výstavbe podie alo vyše dvesto dobrovo -
níkov. Prišli nielen domáci, ale aj pomoc-
níci  z Ma arska, Po ska, eskej republiky, 
Ukrajiny a Rumunska. Drvivú vä šinu roz-
po tu v desiatkach tisíc eur  spotrebovali 
na materiál. No ani dovoz materiálu na cin-
torín nebol ahký, ke že cintorín sa nachá-
dza v ažko prístupnom teréne.  

Od za iatku obnovné práce podpo-
rovalo Ministerstvo vnútra SR i obec Ve -
krop. Významným sponzorom bol rakúsky 

ierny kríž, prispelo aj Ve vyslanectvo 
Ruskej federácie na Slovensku a množ-
stvo firemných nadácií. Cintorín ešte aká 
zápis do zoznamu národných kultúrnych 
pamiatok. Ke že tu ležia telesné pozo-
statky vojakov z viacerých krajín, KVHB 
sa bude uchádza  o jeho zapísanie do 
Európskeho kultúrneho dedi stva. Cin-
torín vo Ve krope aj za ú asti zástupcov 

alších cirkví posvätil pravoslávny metro-
polita Rastislav. Sú as ou pietneho aktu 
bolo tiež vysadenie  dubov tými, ktorí sa 
najviac pri inili o obnovu cintorína.   

 NÁSLEDNÍK NA MANÉVROCH
Meste ko Stropkov sa v septembri

1911 ocitlo na stránkach  európskej tla e. 
Prispeli k tomu manévre, na ktorých sa 
zú astnili štyri armádne zbory so stopä -
desiat- až stoosemdesiattisíc vojakmi. Tí 
boli dislokovaní a cvi ili v katastri medzi 
Stropkovom a Svidníkom. Výber miesta 
nebol náhodný. Rakúsko-Uhorsko si 
uvedomovalo, že v prípade vojnového 
konfliktu cárske ruské vojská zaúto ia 
práve cez tunajšie karpatské priesmyky. 
Stropkov získal na prestíži tým, že gene-
ralitu rakúsko-uhorskej armády ubytovali 
v meste ku. Tiež množstvo vojakov. To 
všetko s vtedajšou vojenskou technikou, 
obohatenou o prestížne novinky, ako boli  
bezdrôtový telegram i telefón, prilákalo do 
Stropkova a okolia mnohých záujemcov. 
Najviac ich pri ahovala ú as   následníka 
trónu Františka Ferdinanda d’Este, gene-
rálneho inšpektora brannej moci. Ubyto-
vaný bol v stropkovskom kaštieli 12. až 16. 
septembra. Kým sa tak stalo, muselo rie -
kou Ondavou pretiec  ešte ve a vody. 

 VÝBER MIESTA
Lokalizácia vojenských manévrov

bola v podstatne jasná. S miestom pobytu 
generality a najvyššieho velenia sa však 
dlhšie uvažovalo. Pôvodne sa mal na 
armádnom cvi ení zú astni  sám cisár 
František Jozef I. Vzh adom na jeho 
zdravotný stav poverili ú as ou a velením 
následníka trónu. Kým v prípade cisára by 

bol miestom pobytu  samotného panov-
níka, a pravdepodobne aj generality, 
Svidník, následník trónu ako generálny 
inšpektor všetkej brannej moci vyslal do 
týchto kon ín svojich spolupracovníkov a tí 
mu referovali, že lepšie podmienky na uby-
tovanie vojska a lepšie prijatie velite ského 
štábu i jeho samotného, ako by to bolo 
v prípade iných meste iek, bude v Strop-
kove. Ale aby sa tak stalo, musel sa zmeni  
vzh ad mesta. Vtedajší zemplínsky župan 
Július Meczner, hlavný slúžny Tomáš 
Molonyay a richtár Jozef Žanony v pred-
stihu pracovali na tom, aby do manévrov 
bolo v meste všetko pripravené. V prípade 
ubytovania následníka trónu išlo o vonkaj-
šiu i vnútornú úpravu kaštie a. Rytierska 
sála dostala novú štukovú výzdobu, sokle 
drevený obklad a dlážka mozaikovú parke-
tovú výzdobu. lenov generálneho štábu 
a vysokých dôstojníkov ubytovali aj s ich 
ordonancmi a so služobníctvom u naj-
bohatších Stropkov anov, vojaci po as 
manévrov boli v kláštoroch, školách a al-
ších podobných zariadeniach hromadného 
ubytovania. Okrem toho v Stropkove vybu-
dovali kanalizáciu na hlavnej ulici, opravili 
a rozšírili vodovod, vyrovnali cestu, vybu-
dovali chodníky, zregulovali potok a do 
poriadku dali verejné studne, aby nedošlo 
k infikovaniu mužstva.  

Na hlavnej ulici, trase sprievodu 
generality a následníka trónu, opravili 
a vybielili všetky domy a nainštalovali 
pekné mrežové brány. Obnovili aj cesty, 
po ktorých dopravovali vojenskú techniku 
a prechádzalo vojsko, drevené mosty na 
trase nahradili železobetónové. Len na 
trase Medzilaborce, Humenné a Bardejov 
stáli tieto práce sedemdesiatdvatisíc korún. 
Navyše štátny príspevok pokryl všetky 
náklady spojené s prípravou manévrov, o 
domáci umne využili. Atrakciou  manévrov 
bol príchod dobrovo ného automobilového 
zboru pod vedením grófov Alexandra 
a Gejzu Andrášiovcov s takmer pol stov-
kou motocyklov a automobilov. 

 ŠPALIERE NA UVÍTANIE
Následník trónu prišiel 12. septem-

bra z Bardejova cez Svidník do Stropkova. 
akala ho jazdecká eskorta, dve stovky 

diev at v bielom a po as cesty ozdobenej 
vlajkami monarchie a župy špaliere udí, 
ktorí mu prevolávali na slávu. Pred kaštie-
om ho akala generalita s ná elníkom 
generálneho štábu generálom Franzom 
Conradom von Hötzendorfom, aby mu 
podali hlásenie. Na samotných cvi is-
kách si po etné vojsko štyroch armád-
nych zborov vyskúšalo obranu pred 
nepriate om v prostredí Karpát, najmä 
pri útokoch cez Dukliansky priesmyk. 
S priebehom manévrov bol generálny 
inšpektor  a následník trónu spokojný. 
Podobne aj s prístupom Stropkov anov. 
Jeho výsos  ako výraz priazne darovala 
manželke hlavného slúžneho zlatý nára-
mok zdobený drahými kame mi, finan né 
odmeny dostali aj inštitúcie, ako napríklad 
kostoly, kláštory a iné, ktoré sa podie ali 
na zdarnom priebehu cvi enia. Šestnás-
teho septembra 1911 následník trónu 
odišiel autom zo Stropkova cez Svidník 
a  Bardejov do Viedne. Azda jedinou 

akovná tabu a  
záchrancom „mati nej“ 

sochy Mar tina Kuku ína 
v Bratislave

Rok 2018 je rokom devä de-
siateho výro ia smrti M. Kuku ína. 
V Bratislave v Medickej záhrade  
stojí socha svetového umelca 
Chorváta Ivana Meštrovi a od roku 
1984.  Je to jeden z mála  darov 
tohto typu slovenského zahrani ia 
nášmu národu. V aka  Zahrani -
nej Matici slovenskej v Argen-
tíne,  rodine Rudinských  z USA, 
Rádu jezuitov v Cambrigde-Galt v 
Kanade máme  v Bratislave  ume-
lecko-národný unikát popri alších 
bustách  a sochách na Slovensku. 
Literárny týždenník po viacerých 
príspevkoch k tomuto daru (LT 17 –  
18, 21 –  22, 27 –  28, 29 –  30,31 –  
32/2018 ) otvoril zbierku na realizá-
ciu akovnej tabule všetkým, ktorí 
v zahrani í za zložitých finan ných 
situácií, najmä rod Rudinských 
(USA),  realizovali a zachránili toto 
svetové unikátne dielo v šes de-
siatych až sedemdesiatych rokoch  

minulého storo ia. Dve sochy  
Martina Kuku ína sú v Missisaga 
– Toronto, v Kanade,  Covallis –
Oregano, USA.  Všetko z darov
menovaných subjektov.   Patrí sa
nám našim rodákom –  zaslúžilým
darcom, po akova  za ich nezištné
obety a obete, že náš národ vlastní
dielo svetového umelca,  žiaka
A. Rodina, profesora nášho medai-
listu  W. Schiffera.  Pripojme sa
preto k výzve  Literárneho týžden-
níka a podporme  svojím dostup-
ným vkladom  realizáciu a osade-
nie tejto akovnej tabule Slovákom
v Argentíne, USA, Kanade.  Ide
o dielo, ktoré nemohla prija   ako
dar v bývalom režime  Matica slo-
venská,  ktorej to chcela rodina
Rudinských  (USA) darova ...
Sapienti sat –  Múdremu sta í.

Návrh textu na tabu u:
akujeme

Zahrani nej Matici slovenskej 
– Argentína,

Ivanovi Meštrovi ovi – Chorvát-
sko – USA,

Rodine Rudinskej – USA,
Jezuitskému rádu – Kanada

za zachovanie a realizáciu tohto 
diela pre náš národ  v roku 1984.

Spolok slovenských spisovate ov
Literárny týždenník

Svetové združenie Slovákov 
v zahrani í

Matica slovenská
2018

Podporný vklad na ú et LT:
. ú tu: 

Sk1109000000000630410856 
alebo šekom: 

Redakcia Literárny Týž-
denník Laurinská 2 , 81 584 

Bratislava

Stanislav Bajaník, v. r., 
predseda MO Matice 

slovenskej Dunajská Lužná

Slovákom doma 
i vo svete

V Ý Z VA  

Veniec v aky na zrekonštruovanom cintoríne položila aj 
delegácia mesta vedená primátorom  Stropkova Ondrejom 
BRENDZOM. Odhalená pamätná tabu a na prie elí kaštie aNásledník rakúsko-uhorského trónu František Ferdinand d’Este

na železni nej stanici v Bardejove

Z A B U D N U T Á  H I S T Ó R I A

Doktor Matej BENCÚR 
– slávny Martin KUKU ÍN

j

Manévre 1911 boli príležitosťou na otvorenie zrekonštruovaného vojenského cintorína
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Jozefovi Justovi sa predsa len splnil sen
Pred tridsiatimi rokmi zahynuli počas zdolávania Mount Everestu štyria významní slovenskí horolezci

S Jožkom sme sa skamarátili v jednom výrobnom družstve. On –  asistent Fakulty telesnej výchovy a športu UK a náš reprezentant v horolezectve 
si tu privyrábal na svoj nákladný šport (cesty po svete a výstupy na najvyššie štíty rozli ných sveta kútov boli vždy drahý špás), ja som sa tu ocitol 
po „normaliza ných“ istkách ako jeden z tých, ktorým dalo toto invalidné družstvo možnos  uživi  sa. On –   vedúci jednej skupiny pracovníkov 
vo výškach (montovali signaliza né zariadenia a bleskozvody na komíny a výškové stavby), ja ako fotolaborant, po rokoch už výrobný dispe er... 
A v ten de , ktorým za nem moje rozprávanie, obaja delegáti výro ného zhromaždenia VD Služba v ra ianskom družstevnom dome. Jar 1988.

Jožko mi už pri vchode do sály 
vraví, po me na becherovku. A ja mu, 
na to zabudni,  tu  ur ite nenalejú. 
Za nú až po schôdzke, ako vždy. M a 
tu poznajú, odvrkol. Dajú nám fr ana. 
Neklamal. Naliali nám becherovku 
do šálok od kávy, priložili aj lyži ku 
a vrecúško cukru, aby ostatným vytreli 
zrak...

ZNÁMY REFERÁT
Odznel referát súdruha predsedu,

ktorý som poznal, lebo som mu ho písal 
– ako každý rok. Aj nekone ná chvá-
lenkárska diskusia vedúcich závodov
a prevádzok. Ve er po únavnom dni sa
ani Jožkovi nechcelo zosta  na zábave,
ktorá sa zvykla kona  po podobných
zhromaždeniach. Potichu sme teda
zmizli. Zaviezol som ho do mesta.
Lialo ako z krhly. V tom daždi a tme sa
oproti nám valili akési nezvy ajne ve ké
reflektory, nieko ko udesných vozidiel,
vysokých, so záhadnými strie ami
a kanónmi na strechách. Až na druhý
de , ke  som sa dozvedel, o sa v Bra-
tislave dialo, som si uvedomil, že to boli
policajné vozidlá s vodnými delami,
ktoré sa vracali na svoju základ u
v Pezinku po Svie kovej manifestácii na
Hviezdoslavovom námestí.

Cestou mi vravel, že tento týžde  
odchádza do Himalájí. Ide vopred ako 
vodi  nákladného auta, vezie mate-
riál našej expedície. Kdesi pri Steino-
vom pivovare išiel na autobus. Dáž  
na chví u ustal. Vystúpili sme z auta 
a rozlú ili sa. Zaželal som mu už teraz 
š astnú cestu. A Everest.

Dostal sa na ...
Po nieko kých rokoch mi Justa raz 

v klubovni Domu spisovate ov Timrava 
v Hornom Smokovci takto charakterizo-
val Ivan Gálfy: „Chlap s úžasnou kondí-
ciou. Úplná špi ka medzi horolezcami. 
Cie avedomý, ctižiadostivý, kamarátsky. 
V tom si boli podobní s Juzekom Psot-
kom. Jožko však bol mladší –  horole-
zec v najlepšom veku. A doslova sta-
vaný do výšok. Ocenil som ho najmä 
v roku 1987, ke  išiel s nami na Eve-
rest. Vynikol tam aj v ohromne silnej 
partii, priam  stádo pretekárskych koní, 
takých horolezeckých: Dušan Becík, 
Peter Božík, môj syn Róbert, Jaroslav 
Jaško, Jožo Just a kameraman Juraj 
Weincziller. 

O rok nato štyria z týchto chlapcov 
išli na Everest znova.  Jožo už tretí raz. 
Božík bol úžasný chlapec, silný a roz-
vážny. Stál na vrcholoch dvoch osemti-
sícoviek –  Lhoce Šar a K2, bol na Dhau-
lágirí a dva razy vo výprave na Everest. 
Becík –  mimoriadne schopný mladý 
muž, stál na štítoch ho Oju a Lhoce, 
dvakrát len výpravy na Everest. Jaško 
bol z nich najmladší, nemal dvadsa pä , 
prvý raz na Štíte sveta. A Jožko Just. o 
viac poveda ? Bol na Kan endžonge, 
ke  mal dvadsa štyri, zdolal Lhoce, tri 
raz bol na Evereste, raz ho dosiahol.“

JAR A LETO 1988
Celé mesiace prekonávali orga-

nizátori tejto našej relatívne ve mi 
malej a pružnej výpravy zabezpe o-
vaním sponzorstva, materiálov,  paso-
vých a colných povolení a prelieza-
ním byrokratických bariér doma a po 
trase. ažkosti trvali ešte aj po tom, o 
9. septembra 1988 postavili na úpätí
Everestu a Lhoce Šar základný tábor.
ažký nákladný automobil LIAZ, ktorý

viezol najvä šiu as  potravín a tech-
niky, bol ešte na palube lode. Tá sa
kdesi zatárala. Jaro Jaško akal na
kamión v Káthmándú a nervy mu pras-

Ján OMAJ – Foto: archív SNN

minútou sa stup ovalo vzrušenie. O pol 
štvrtej nadránom som vyšiel zo stanu. 
Bola krásna jasná noc. To ma potešilo. 
Zobudil som kuchára. O štvrtej vstali 
chlapci, o mali ís  hore. Vo svetle 
petrolejky som študoval ich tváre. Boli 
pokojní, uvo není, žartovali, s chu ou 
jedli. Nezdalo sa mi, že by maskovali 
strach. 

Za tmy som ich vyprevadil do ado-
pádu. S hr ou v hrdle som ich vyobjí-
mal. Obul som si ma ky aj ja a bez-
cie ne som sa pustil za nimi. Asi hodinu 
som stúpal adopádom, len tak. Ob as 
som v prítmí zazrel ich matné obrysy. 
Na druhý de  ráno o štvrtej sa prihlásili. 
Jožo Just informoval, že hore je víchor, 
z ich kvalitného stanu Salewa zostali 
cez noc len zdrapy. Pod a nových pove-
ternostných správ víchor môže trva  
štyri až pä  dní a vyzval som ich, aby 
sa vrátili. Jaro zostúpil okamžite, už 
ôsmeho októbra, lebo sa mu navyše 
otvorila rana po resekcii zuba ešte 
z Bratislavy. alší de  zostúpil aj Pe o, 
Jarov partner. Jožo s Dušanom však 
nemienili zliez  dole napriek víchru. 
Tretí de  aj oni prišli k rozumu. V tom 
ne ase sa na Mount Everest nedalo.“ 

PO VÍCHRICI
Francúzi, ktorí  táborili o kus alej,

a tiež sa chystali  na Everest, im 11. 
októbra oznámili, že vietor sa zmier-

uje, predpove  je priaznivá a ich druž-
stvo zajtra ráno štartuje. Aj naši chlapci 
sa rozhodli zopakova  svoj pokus. 

Ráno vyrazili do druhého tábora. 
Na alší de  odpo ívali vo výške 6500 
metrov  a 14. októbra sa pohli k vrcholu. 
Cestu si naplánovali na dva dni –  prvý 
de  dosiahnu 8100 metrov, budú biva-
kova , zav as ráno nastúpia do komína, 
ktorý ústi približne vo výške 8400 metrov, 
a odtia  už povedie ich cesta  k cie u...

Ve er sa skuto ne dostali 
pod komín vo výške asi 8200 m. 
Rádiom sa pos ažovali, že pod-
mienky sú síce lepšie, ale lezú 

tembra na vrchol Lhoce Šar a Peter 
s Jarom, ktorí boli v zálohe, mali štít na 
dosah, po asie im úspech nedoprialo.
V základnom tábore sa pripravoval plán 
na Everest. 

TRÚFALÝ PLÁN
Šéf expedície Ivan Fiala: „Dohodli

sme sa, že chlapci budú vystupova  
vo dvojiciach –  Jožo Just s Duša-
nom Becíkom a Peter Božík s Jarom 
Jaškom. Prvá dvojica sa rozhodla ís  
bez spacích vakov, zato však s malou 
videokamerou. Chlapci si trúfali vzia   
po desiatich až dvanástich kilogra-
moch nákladu. V tom bol  stan, vari , 
palivo na štyri dni, karimatka, štyridsa  
metrov lán, pár skôb do adu a skaly, 
elové lampy, náhradné oble enie  

a potraviny. Obe družstvá hodlali prvý 
de  vystúpi  až na horné snehové 
pole, nad komín, do výšky 8450 met-
rov. Znelo to neuverite ne. Ale trúfali 
si. Na druhý de  chceli dosiahnu  
vrchol a zís  do Južného sedla. Stade 
mali Jožo s Dušanom zostúpi  do kotla 
a Peter s Jarom zdvoji  úspech výstu-
pom na Lhoce. Plán vskutku non plus 
ultra. Ni  podobné anály svetového 
horolezectva nezaznamenali. Prosil 
som ich, aby sa držali spolu. V prí-
pade ohrozenia to zvyšovalo šancu 
na š astný návrat. Sponad komína sa 
nedá zostúpi . Tam sa už treba sústre-
di  na dosiahnutie Južného  hrebe a, 
odkia  možno zostupova  s podstatne 
menším rizikom. Pripomínal som, že 
sme už dosiahli Lhoce, štvrtú najvyššiu 
horu sveta, a to je vzh adom na malos  
našej expedície úspech sám osebe. Ak 
aj nezdoláme Everest, môžeme sa vrá-
ti  domov so vztý enou hlavou. V tom 
mi chlapci neoponovali, no od svojho 
cie a nehodlali ustúpi . Nezvratne som 
bol presved ený, že sa chcú pokúsi  
o najvä ší výkon v dejinách výškového
horolezectva. V noci zo 6. na 7. októbra
1988 som nemohol zaspa . Od za iatku
akcie nás delili už len hodiny.  Každou

kali. Desa  dní tu vy kával, ke  prišla 
správa, že lo  s naším nákladiakom 
pristála v Bombaji.  alších sedem dní  
trvala vozidlu cesta do Nepálu. Odtia  
malé dopravné lietadlo doviezlo 29. 
septembra zásoby do dedinky Lukla 
a jaky s pohoni mi ich dopravili do údo-
lia, odkia   vrecia a debny naši muži 
so šerpmi museli vynosi  do výšky 
5300 metrov –  k stanom základného 
tábora. Všetci sa mohli vystíska , že sú 
kone ne spolu.   

HIMALÁJSKA JESE
Pred výstupom na Mount Everest

sa aklimatizovali na Lhoce Šar. Po tretí 
tábor bol terén totožný s výstupom na 
Everest, tak blízko seba stoja títo dvaja 
skalní himalájski obri. V rámci aklima-
tizácie dvaja z nich –  Jožo a Dušan –  
vyšli na osemtisícpä stometrový Lhoce, 
Peter s Jarom  ich akali vo výške 8050 
metrov, keby nie o...Po týždni odpo-
inku vo výške ako dva Gerlachy   vyra-

zili na výstup ahkým štýlom, bez až-
kých postupných táborov, budovania 
cesty s fixnými lanami a najmä bez kys-
líkových masiek a bômb. Šli juhozápad-
nou stenou Everestu Boningtonovou 
cestou. Horolezci ju volajú Hardway. 
Prvý raz  tadia to liezli Japonci v roku 
1969, ale dostali sa len do výšky 8050 
metrov, o rok opä  neboli úspešní. Ame-
ri an Norman Drenfurth viedol medzi-
národnú expedíciu pod vlajkou OSN –  
vrcholové družstvo stenu síce zdolalo, 
ale vyšlo len do výšky asi 8300 metrov. 
Z rovnakej výšky sa vrátila aj skupina 
popredných európskych alpinistov roku 
1972 a v tom istom roku aj britský tím. 

alšia japonská expedícia o rok neskôr 
sa vzdala vo výške 8000 metrov. Až 
Angli ania Haston a Scott  štít dosiahli 
– bolo to 24. septembra 1975 a expedí-
ciu viedol Chris Bonington,  po om sa
cesta aj volá.

Medzitým naša vrcholová štvo-
rica skon ila aklimatiza ný proces. Pri 

om Jožko s Dušanom vyšli 27. sep-

po ade, víchrica takmer všetok 
sneh sfúkala. Tu budú bivakova ...
Na alší de , 15. októbra, vyrazili 
na Rock Band, tristometrový komín, 
naj ažšiu as  cesty nahor. o nikto 
ne akal,  na zdolanie komína potrebo-
vali celý de . Vedeli, že už sú vo výške 
nad osemtisíc metrov pridlho. Povedali 
si, že dnes 16. októbra sa traverzom 
dostanú na Južný vrchol a cez sedlo 
na štít Everestu. Nastali však ažkosti. 
O jedenástej Jožo hlásil, že Dušan 
neprijíma tekutiny a všetko vyvracia. 
Do zotmenia sa dostali len pod Južný 
vrchol. Naš astie Dušanov stav sa zlep-
šil, ale všetci štyria museli o 22. hodine 
postavi  pod Južným vrcholom stan 
a tretiu noctrávi  nad 8000 metrov...

Dolu od rána akali  na alšie 
správy. Jožo Just pred ôsmou oznámil, 
že krá ajú k Južnému vrcholu. Odha-
dovali, že o jedenástej môžu dosiahnu  
cie . alšia správa:  Jožo Just o 13.40 
vystúpil na Everest.

Zves  sa okamžite  šírila medzi  
expedíciami a do šíreho sveta.

Podrobnejšiu správu podal Milan 
Skladaný z druhého tábora, ktorý bol 
v styku s chalanmi tam hore: Dušan je 
na Južnom vrchole a aká na Jožka, 
kým sa z Everestu vráti. O Pe ovi 
a Jarovi nemá informácie, nevie, i ešte 
stúpajú za Jožom, alebo už zostupujú. 

POTVRDENÉ OBAVY
Stalo sa to, oho sa v základnom

tábore najviac báli. Ne akane dlhý 
pobyt vo výške nad osemtisíc metrov,  
vy erpanos  a prejavy výškovej cho-
roby štvoricu rozdelili. Všetci mali štít na 
dosah, ale stál na om len jeden. Odkaz 
zdola znel: Jožo o najskôr dolu... Príkaz 
všetkým: ím nižšie, tým lepšie!

Po dvoch hodinách sa Jožo prihlá-
sil: Všetci sú znova spolu. Priznal sa, že 
strácajú orientáciu a zrak. Vy erpanos  
zrejme spôsobila krvácanie do o ného 
pozadia. Doktor Skladaný im radí lieky, 
o majú použi . Na Jarovi sa už preja-

vovala apatia, nemieni urobi  ani krok, 
on si tu odpo inie.  Ostatní ho sústavne 
povzbudzujú.

Do Južného sedla liezli traja Ame-
ri ania s dvoma šerpami. Ak sa naši  
s nimi stretnú, majú  vyhrané, vraví si 
Fiala. Prítomnos  iných povzbudzuje. 
Prosí ich základ u, aby pozorovali 
cestu z Južného vrcholu, idú po nej šty-
ria muži. Znova sa za ala víchrica, hoci 
v predpovedi nebolo o nej re i. Mrazivý 
vietor dosahoval stošes desiat kilomet-
rov za hodinu. 

Chlapi sa  ozvali asi o šiestej 
ve er. Povedali, že sú na pol ceste 
medzi Južným vrcholom a Južným sed-
lom vo výške  8400 metrov. 

EŠTE INŽINIER FIALA
„Vtedy si nikto z nás nepripúš al,

že tento rádiový kontakt je naša roz-
lú ka. Ameri ania sa dostali do sedla 
okolo osemnástej. Bol hrozný víchor. 
Noc strávili v rozšklbanom stane. Po 
rozvidnení za ali pátra  po našich chlap-
coch. Vidite nos  bola výborná  až do 
výšky 8500 metrov. Nenašli nijakú stopu. 
Bol som zúfalý. Víchrica zúrila na hrebe-

och aj v okolí. Ameri ania museli zostú-
pi , ak chceli preži . V druhom tábore 
nám vietor roztrhal alšie dva stany. Pro-
sil som chlapcov i šerpov, aby tam vydr-
žali. Poslal som k nim alších dvoch šer-
pov. Potom som zavolal  sirdarovi. Prosil 
som ho, aby vybral najlepších šerpov 
z expedícií, ktoré ešte boli   na svahoch 
Everestu a Lhoce Šar. Pris úbil som kaž-
dému okrem riadnej mzdy štyridsa  rupií 
na de  vyplati  bonus tisíc rupií, len nech 
vystúpia nad Južné sedlo a pokúsia sa 
nájs  našich chlapcov. 

Nepomohlo. V tomto po así 
nepustil hore nikoho. Chápal položenie 
našej výpravy, ale aj on bol bezmocný. 
Nad lovekom ví azil Everest.“

Prieskum na druhý de  neobjavil 
po našich štyroch chlapcoch ani stopy. 
Nenašli  sa ani o týžde , ani o rok, ani 
do týchto chví ...

Niet iného vysvetlenia: Vo víchrici, 
ukrutnom mraze, s poškodeným zra-
kom, so stratou orientácie a na pokraji 
síl sa dostali kamsi na severnú stranu 
hory, obrátenú k Tibetu, do íny. Tam je 
obrovská a takmer kolmá stena...

Jožovi Justovi sa však splnil sen. 

Juhozápadná stena najvyššej hory sveta, ktorá sa stala osudnou štyrom slovenským horolezcom, ktorých vidíme aj  na snímke zo základné-
ho tábora pod Everestom – z ava Dušan Becík, lekár výpravy Milan Skladaný, Jozef Just a Jaroslav Jaško. Na tretej snímke je Jozef Just pri 
výstupe na jednu z himalájskych osemtisícoviek.

M E M O Á R E
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domáci jazyk . Tak Nemci úspešne 
asimilovali menej ekonomicky vyvi-
nuté slovanské obyvate stvo, ktoré 
pôvodne žilo na ich teritóriu.  

Hierarchia jazykov je ešte vidi-
te nejšia pri kontakte troch a viac 
kultúr. Ve a Slovákov sa dobrovo ne 
u í angli tinu, ale nie rusín inu. 
Iným príkladom môže by   Abcházia, 
bývalá autonómna oblas  Gruzínska, 
ktorá bola as ou ZSSR s ruštinou 
ako úradným jazykom. Každý Abchá-
zec vedel hovori  aj po abcházsky, 
aj po gruzínsky, aj po rusky. Gru-
zínci abcházštinou  opovrhovali, 
ale ovládali ruštinu. Rusi sa neu ili 
ni .  Problémy vznikajú, iba ke   sa 
predstavy o hierarchii u jej lenov 
odlišujú. Niektorým Ma arom sa aj 
teraz ažko hovorí jazykom iného, 
bývalého podriadeného  národa 
nielen vinou chýbajúcej praxe (kto 
chce, ju nájde), ale aj preto, že to 
znamená podvedomé uznanie jeho 
nadriadenosti a svojej podriadenosti. 
Ale Ma ari pracujúci na Západe tam 
oby ajne jazykové problémy nemajú. 
Takže akceptácia inej kultúry a jej 
jazyka závisí v prvom rade od toho, 

i ju považujú za vyspelejšiu (= nad-
radenú) alebo za zaostalú (= podra-
denú) vo i vlastnej.   

VÝZNAM JAZYKA
Pre o je jazyk  taký dôležitý

pre sebaur enie a sebahodnotenie 
loveka a národa? Predsa  je to iba 

komunika ný prostriedok, ktorých je 
ve a a objektívne sú  všetky rovno-
právne. Ale sú asná vojna na rusko-
jazy nom Donbase sa za ala po pri-
jatí zákona o ukrajin ine ako jedinom 
úradnom jazyku. Vä šina sú asných 
štátov je vytvorená pod a jazykového 
princípu. Jazykové menšiny si alebo 
vybojujú nezávislos , alebo zmiznú. 
Napriek o ividným ekonomickým 
výhodám  integrácie, na obranu svojho 
jazyka Ma ari zabíjali Rakúšanov 
a roz lenili Habsburskú ríšu a nema-

arské a nerakúske obyvate stvo roz le-
nilo Rakúsko-Uhorsko. Podobný smutný 
a ob as krvavý koniec malo aj množstvo 
iných viacnárodných  štátov objektívne 
zabezpe ujúcich lepšie podmienky na 
vývin a blahobyt všetkých svojich ob a-
nov pod vedením vyspelejších národov 
– Asýrska, Egyptská, Perzská, Grécka,
Rímska, Mongolská, Španielska, Por-
tugalská, Francúzska, Britská, Ruská,
Sovietska ríša, Juhoslávia, esko-Slo-
vensko at . Všetky sa rozpadli na slab-
šie a chudobnejšie, ale národné štáty.
Spisovate  Dostojevskij tvrdil, že ani
najš achetnejšia idea nestojí za jednu
detskú slzu, a tu sa prelievajú moria
krvi pre národnú ideu! Stojí vlastný
jazyk a národná kultúra za to ko ud-
ských životov a materiálnych strát?
Aký význam majú tieto obete?

Myslím si, že národy nebojujú 
za samotný jazyk a národné zvyky. 
Úloha jazyka a zvykov je ove a dôle-
žitejšia: ony  sú vonkajšie ukazova-
tele a symboly spolo ného pôvodu 
a genetickej príbuznosti ur itej sku-
piny jedincov.

DIKTÁT GÉNOV
Prejdime na alší biologický

zákon –  potrebu ochrany a rozšírenia 
svojich génov v konkurencii s  cudzo-
rodými génmi. Aj udia ako ostatné 
živo íchy uvedomelo alebo neuve-
domelo sledujú tento diktát vlastných 
génov. Normálna matka všetko obe-
tuje za vlastné die a, menej ochotne to 
urobí za die a sesternice a ešte menej 
za nepríbuzné die a. Sebaobetovanie 
za die a inej rasy je u nás zatia  skôr 
výnimka. Uvedomujeme si  pre o? Pre 
vä šinu Slovákov je Rus aj napriek 
roku 1968  podvedome bližší ako 
Ameri an, Nemec alebo í an žijúci 
ved a v susednom byte. Vieme pre o? 
Odpove  je pod a m a jednoduchá 
– to, o sa v minulosti nazývalo hlas
krvi a teraz –  genetická príbuznos .
A ke že gény vidie  nemôžeme, roz-
poznajme „svojich“  v prvom rade
pod a jazyka a menej pod a výzoru,
správania, národnostných zvykov,
vysvetlenia rodi ov alebo interpre-
tácií politikov. Do našich génov prí-
roda zakódovala program: najprv sa
staraj o svoju pokrvnú rodinu, potom
o svoj národ a len potom o ostatné
udstvo, zvieratá, prírodu at . Preto

každý živo ích, ktorý má podobný
vrodený program,  bude bráni  svojho
od cudzieho. Však od lepšieho (t. j.
geneticky hodnotnejšieho a úspešnej-
šieho) cudzieho bude sa bráni  menej
ochotne, tak ako to bolo uvedené hore
v rozmysleniach o hierarchii. Skôr
sa bude snaži  využi  ho, nau i  sa
od neho, zobra  od neho to, o bude
prospešné pre svojich. Dokonca by
podriadený vyspelejšiemu môže by
aj výhodné –  nemusíš sa sám ve mi
namáha , vyvíja  sa, manažova ,
prebera  zodpovednos , zbieraš len
výhody a v prípade neúspechov
nemusíš narieka  na seba, ale nadá-
vaš na nadriadeného. A ke  nebude
potrebný, možno sa  ho zbavi  a maje-
tok si zobra . akujem, odí te. Gene-
tická konkurencia.

ZÁKON JE ZÁKON
Predpokladám, že  tieto dva

prírodovedecké zákony –  hierar-
chia a genetická ochrana pomôžu 
vysvetli  tak ažko vysvetlite ný 
a ešte menej kontrolovate ný jav ako 
národnostné vedomie a s ním spo-
jené pozitívne a negatívne javy (láska 
k rodine a vlasti, ako aj šovinizmus 
a xenofóbia). Tieto závery môžu by  
nezvy ajné a nie celkom príjemné  
pre itate a a ani pre m a samého. 
Napriek tomu príroda nepotrebuje naše 
pochopenie a súhlas na to, o robí 
prostredníctvom nás. Jej je jedno, i 
jej objektívne ciele zodpovedajú našim 
morálnym,  spolo enským a geopoli-
tickým predstavám a záujmom.  Pre 

u je dôležité, aby spo ahlivo fungoval 
ve ný proces pokra ovania a zlepšova-
nia života. A tento proces sa nemôže 
zaobís  bez rozširovania génov a bez 
ich vzájomnej konkurencie. Preto 
v nás, okrem iných pudov, bol založený 
aj  národnostný pud.

o môžeme s ním robi , ke  on 
nie je rozumný a ob as spôsobuje 
to ko zla? Vôbec ni . Ako s každým 
pudom. Treba ho akceptova  ako iné 
prírodné zákony. Vedie  o om, bra  ho 
do úvahy a používa  ho, len ke  robí 
dobre rodine a vlasti a neubližuje iným 
génom, u om a národom. A usilova  
sa by  objektívnym a nexenofóbnym, 
tolerantným a prajným ku každému. 
 Predsa všetko sa vracia –  aj dobré, 
aj zlé. A o s historickou nespravodli-
vos ou? Predsa Slováci stavali Prahu, 
Budapeš  a Viede , a tými budovami 
pýšia sa iné národy len preto, že ich 
plánovali rakúski inžinieri a archi-
tekti?  Nech vás uspokojí to, že bez 
spolupráce Slovákov a Rakúšanov 
by týchto budov vôbec nebolo. A ony 
teraz nap ajú rados ou celý svet. 

Ľudia v rôznych kútoch zemegule vyznávajú v podstate tie isté hodnoty

Potreby života a ekonomiky ženú svet do stále vä šej a vä šej integrácie. Globalizácia môže ob as dráž-
di , ale je vidite ná každému. udia rôznej farby pleti v rôznych koncoch zemegule vyznávajú v podstate 
podobné morálne hodnoty, pozerajú tie isté filmy, po úvajú tie isté hity, obdivujú tých istých  hrdinov, pla ú 
nad tými istými príbehmi. V obchodoch po celom svete kupujú ten istý tovar.  Pre medzinárodnú komuni-
káciu sa u ia jeden jazyk –  angli tinu. Mobilita obyvate stva a otvorené hranice už urobili z mnohých 
atraktívnych krajín skuto ný Babylon.

Svet je ako Babylon, netreba ho preto búrať
Prof. RNDr. Alexander V. SIROTKIN, DrSc. – Kresba: ubomír KOTRHA 

Objektívna potreba spolunažíva-
nia rôznych národov, podobnos  ich 
základných hodnôt a záujmov mali by 
posla  etnické problémy do alekej 
minulosti kme ových roztržiek domo-
rodcov. Etnické napätie svojou národ-
nostnou politikou a vzdelávaním sa 
usilujú zmierni  aj multietnické  štáty, 
ktoré sú zainteresované na svojej 
celistvosti. 

Z HISTORICKEJ PAMÄTI
Lenže realita je úplné iná. Za kaž-

dým stolom, v každej kr me, v každých 
novinách, v každom blogu a prejave 
politikov sú prítomné etnické a národ-
nostné problémy. Podstata a závery 
týchto diskusií sú vždy rovnaké: „Naši“ 
sa musia  bráni  proti nebezpe nému 
tlaku iných, „cudzích“, samozrejme 
horších. Pôvod cudzích a dôvody na 
konflikt môžu by  rôzne –  od vpádov 
divých ko ovných Staroma arov na 
škaredých koníkoch do Karpatskej 
kotliny a podrobenia si mierumilov-
ných a vyvinutejších (v inej verzii 
– neschopných a duchom slabých)
starých Slovákov  až po sú asnú invá-
ziu migrantov, rozširovanie agresív-
neho  islamu alebo stálej hegemónie
„cudzích pánov“ z Viedne, Budapešti,
Prahy, Berlína, Moskvy, Washingtonu,
Bruselu, alebo neviem kde sídliacej
sionistickej lobby.

Ma ari pre národnostnú identitu, 
nezávislos  a slobodu bojovali proti 
nem ine ako úradnému jazyku, ktorú 
pretlá ali Rakúšania. Po dosiahnutí 
nezávislosti a slobody za ali utlá a  
a poma ar ova  ostatné nema arské 
národy v Uhorsku. Potom sa udovali 
separatizmu tejto vä šiny a jej zrad-
nému spojenectvu s nepriate skou 
Vied ou. Slováci po rozpade Uhorska 
im to vrátili premenovaním ma arských 
dedín, konfiškáciou majetku a zavede-
ním iného úradného jazyka –  tentoraz  
sloven iny.  Následky toho vidím aj 
teraz – slabá znalos  sloven iny ako 
úradného jazyka (predtým náreky boli 
na opa nej strane), obmedzenie vyso-
koškolského vzdelávania v inom než 
slovenskom jazyku a vo ve mi „dôle-
žitých“ diskusiách o ve kosti tabuliek 
s názvami obcí v ma ar ine.

Objektívna ekonomická a kultúrna 
dominancia echov v esko-Sloven-
sku ve mi pomohla vývinu Slovenska. 
Na druhej strane však  dochádzalo 
aj ku krachu slabších slovenských 
podnikov, vznikali komplexy nadriade-
nosti a podriadenosti, nespokojnosti 
jedného národa vo i druhému, ktoré  
vyústili do odsunu echov zo Sloven-
ska po as prvej Slovenskej repub-
liky a rozdelenia eskej a Slovenskej 
Federatívnej Republiky po nežnej revo-
lúcii, ktoré niektorí esi považujú za 
prejav nev a nosti a zrady.  Z poh adu 
dneška otázna je aj spravodlivos  
odsunu Nemcov, Bulharov a Ma arov 
po druhej svetovej vojne a jeho prínos 
pre Slovensko. Nehovoriac už o neprí-
jemnej, z poh adu Slovákov a ve mi 
bolestivej z poh adu Židov  spoluú asti 
prvej Slovenskej republiky a sloven-
ského obyvate stva  na holokauste.

NÁRODNOSTNÉ PUDY
To bolo iba nieko ko príkladov

bolestných udalostí, ktoré ovplyv ujú 
historickú pamä  generácií Slovákov 
a ich susedov a ktoré môžu kompliko-
va  ich spolunažívanie. V histórii iných, 
menej mierumilovných národov týchto 
príkladov etnických konfliktov možno 
nájs  aj viac. 

 Neexistuje štát, ktorý by nemal 
problémy so svojimi susedmi alebo 

s národnostnými menšinami. Ak však 
chcú štáty, poprípade ich zoskupenia 
typu EÚ dlhodobo existova , musia 
tieto problémy vyrieši . A aby sa dali 
vyrieši , musíme najskôr pochopi  
ich prí iny. Problémy a ich prejavy 
sú v princípe  rovnaké pre každý 
štát nezávisle od pôvodu, mentality, 
veku, vzdelanosti a blahobytu jeho 
obyvate stva. Dokonca nezávisia 
ani od ekonomického alebo politic-
kého systému. Politici môžu pod a 
svojich záujmov alebo zneužíva  
etnické trenice, národnostné pove-
domie a patriotizmus, aby vyvolá-
vali napätie i dokonca vojnu  medzi 
národmi, alebo ich naopak potlá ali, 
ke  je výhodnejšia družba na ve né 

asy. Lenže dosia  nijakému ani naj-
dokonalejšiemu štátu sa nepodarilo 
úplne zbavi  národnostných pudov 
a z nich vyplývajúcich problémov. To 
nazna uje, že ich prvotné prí iny nie 
sú ekonomické, sociálne, výchovné 
a politické, ale majú hlbšie, pravde-
podobne biologické korene. Zatia  
nezdolate né  národnostné pudy 
ažko racionálne vysvetli . Napriek 

tomu ich prí inu vysvetli  treba, pre-
tože môžu ohrozova  medzi udské 
a medzinárodné vz ahy,  a dokonca 
existenciu štátov a celého udstva.

Bohužia , ako biológ  nemôžem 
nekonštatova , že sme viac živo í-
chy, ako nám tvrdili predstavite a  
školy, cirkví a umenia,  ktorí sa sna-
žili odmieta  alebo aspo  potlá a  
prejavy našich živo íšnych pudov. 
Odmieta  to znamená  klama  sám 
sebe a škodi  poznaniu seba a kore-

ov svojho správania. Pre každého 
živo ícha sú charakteristické dve 
vlastnosti –  hierarchické usporia-
danie sociálnych vz ahov a ochrana 
vlastných génov. Pod a m a tieto dve 
vlastnosti mohli by vysvetli  zatia  
nevysvetlite né prejavy národnost-
ných pudov.

Sociálna a národnostná hierar-
chia udí je len prejavom všeobecnej 
hierarchie živo íchov, jedného zo 
základných mechanizmov prírodného 
výberu. Táto hierarchia umož uje 
uznanie, preferovanie a prežívanie 
úspešnejších jedincov,  ich skupín 
a spôsobu ich života.  Každý živo-
ích vrátane nás podvedome si váži 

úspešnejšieho a usiluje sa podoba  
mu, prípadne ho využi  na svoje ciele. 
Zárove  opovrhuje tým, koho pova-
žuje za menej úspešného.  Preto sa 
budeme radšej  oblieka ,  správa  
a hovori  ako Ameri ania alebo 
západní Európania, a nie ako Afri-

ania alebo Rómovia, ktorých pova-
žujeme za menej úspešných.  Preto 
Slováci pracujúci v Nemecku sa 
musia a aj sa usilujú komunikova  po 
nemecky. Ale máloktorý Nemec, ktorý 
pracuje na Slovensku, sa bude u i  

Prevádz kovate  po et-
ných gastronomických zaria-
dení v Žiline a Bratislave, 
ktoré návštevníci poznajú 
ako Hlinove kr my, vstúpil do 
politiky v roku 2012, ke  sa 
na kandidátke strany O aNO 
dostal do parlamentu. Z nená-
padného oravského bohá a 
sa razom stal nápadný posla-
nec, ktorý svojím exhibicio-
nizmom za al vážne kon-
kurova  Igorovi Matovi ovi. 
Jeho zúrivý fyzický útok na 
poslanca Martvo a bol len 
jedným z mnohých pamäti-
hodností poslaneckých lavíc. 
Bolo jasné, že Hlina pri svo-
jej prudkej povahe, neza a-
ženej intelektom, nevydrží 
dlho v rodinnej strane, v kto-
rej neobmedzene vládne líder 
podobnej nátury. oskoro 
O aNO opustil, stal sa nezara-
deným poslancom, aby o dva 
roky založil politickú stranu 
Ob ania Slovenska. Po roku 
zradil vlastnú stranu a vstúpil 
do KDH po pamätnej zabíja -
kovej žranici na jeho salaši za 
Stupavou, na ktorej bol hos-
om celý vtedajší kádéhácky 

poslanecký klub. 

Bola to dobrá investícia 
v ase, ke  KDH krachovalo poli-
ticky i personálne. Hlinu vstup do 
tejto strany stál len jednu svi u 
a pár l i trov bošáckej slivovice. 
Kariéra „oravského ba u“ vyvr-
choli la v júni 2016, ke  sa stal 
predsedom kres anských demo-
kratov, a potom v marci 2018, 
ke  obháji l svoju pozíciu. Hli-
novi môžu dnes konzervatívci 
v jeho strane zazlieva  všeli o, 
ale nemôžu mu uprie  nedostatok 
odvahy a schopnosti pláva  proti 
vetru. Dovtedajšia bratislavská 
elita KDH na ele s nevýraz-
ným Fige om v parlamentných 
vo bách v roku 2016 pohorela 
a zúfalé predstavenstvo vložilo 
osud strany do rúk kontroverz-
ného, ale priebojného Hlinu. Pre-
ferencie sa zdvihli a slovenská 
liberálna scéna za ala novému 
lídrovi tl ieska . Odrazu mu za al 
strúha  poklony aj jeho nezmie-
rite ný r ival Matovi , s k torým 
absolvoval spolo né protestné 
vystúpenie pred sídlom minis-
terky vnútra Denisy Sakovej. Hli-
novo rétorické cvi enie zhodnotil 
takto: „Vystúpil pán politik. To 
bola re , ako by mala re  poli-
tika vyzera . A re ni  po om je, 
ako vystupova  po Gottovi.“ 

Na tom, o hovorí Matovi , 
vôbec nezáleží. Vä šina lenov 
KDH radšej o svojom lídrovi ml í, 
viac ako tretina mu nedôveruje 
a hovorí trpkú pravdu, že Hlina 
nie je politik, iba aktivista, ktorý 
nepatrí na elo kres anských 
demokratov. Mnohí mu vy ítajú 
príklon k liberálom. Z praktickej 
vnútrostraníckej politiky vytes-
nil estnú, doslova kres ansky 
založenú ženu, europoslanky u 
Záborskú, a presadzuje euro-
poslanca Štefanca, ktorý je svo-
jimi protislovenskými postojmi 
a názormi tvrdý liberál. Pod 
jeho vplyvom Hlina a jeho KDH 
nechce za predsedu Európskej 
komisie Slováka Šef ovi a, ale 
chce Nemca Webera.

Opä  nezáleží na tom, o 
chce Hlina, ani na sú asných 
predpovediach. Aj v roku 2016 
mali kres anskí demokrati vyš-
šie preferencie a vo vo bách 
prepadli. KDH ako sprivatizo-
vaná Hlinova kr ma môže ešte 
zhorie ...

udovít ŠTEVKO

alší hostinec
Alojza Hlinu...

BESEDNICA

Svet je ako Babylon, netreba ho  búrať
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Ke  otec rozprával svojim trom de om, z ktorých vyrástla filozofka, lekár a teológ, vzrušujúce príbehy z krajín, 
ktoré nikdy nenavštívil, zasial ono známe semienko túžby ve a vedie , vidie  a skúsi . Otec rozprával aj o tom, 
že netreba smúti  pred zatvorenými dverami, pretože iné do nepoznaných svetov a nevychodených chodníkov 

akajú otvorené.

Mám tú es  v ám aspo  nieko kými vetami priblíži  osobnos  slovenského his-
torika a spisovate a literatúry faktu pána profesora Matúša KU ERU. Možno je 
to aj zbyto né, všetci ho dobre poznáme, ak už nie privátne, ur ite pre spolo -
nos  z tej dôležitejšej strany –  pod a jeho diela. Spolo enská norma v takýchto 
slávnostných chví ach je však neúprosná –  a je to správne: nie je za života ve a 
chví ,  ke  sa o stato nom loveku hovorí verejne, a dokonca v dobrom. 

Sme schopní odpúš a  iným? Tento etický apel dominuje  v hre spisovate a a dramatika Bjørnstjerne Bjørn-
sona v hre Nad našu silu, ktorú inohra SND v Bratislave  ponúka na za iatku novej divadelnej sezóny. 
Autor sa v nej zamýš a nad tým, i je lovek schopný odpusti  usmrtenie viacerých udí, spôsobenie až-
kého ublíženia na zdraví, ak chce vyjadri  svoju revoltu proti bezpráviu.  Náro ná psychologická dráma, 
ktorú autor napísal v asoch ve kého vrenia v spolo nosti v roku 1907, je výsostne aktuálna i dnes. Médiá 
denne prinášajú otrasné informácie o vy í aní extrémistických zoskupení i revoltujúcich jedincov, ktorí 
pred svetom obhajujú svoje krvavé iny akýmisi vyššími princípmi a cie mi. 

Magdaléna GOCNÍKOVÁ – Foto:Vatikánsky rozhlas

Ján OMAJ –  Foto: Emil SEMANCO

Anna SLÁVIKOVÁ – Foto: SND

Ospravedlňuje revolta proti bezpráviu aj zločin?

Na cestách so zápisníkmi a fotoaparátom

Odvalil balvan nepoznaného sveta

 Bjørnsonove etické otázniky v hre Nad našu silu v národnom divadle

Do  obálky svojej knihy Marián GAVENDA vkladá prsť Svätej zeme

Matúšovi KUČEROVI patrí ocenenie zaslúžene

tách úvah, h adaní odpovedí a práce 
s textom monsignorovi nepochybne 
pomohla aj práca s korešpondenciou 
pre Svätého Otca Jána Pavla II. Svoje 
skúsenosti zo sveta médií i z cirkev-
ného prostredia zúro il ako prvý a 
doteraz najvidite nejší hovorca Konfe-
rencie biskupov Slovenska. 

Je to už pekných pár rokov, o sa 
pre ali profesionálne autorské cesty 
Mons. M. Gavendu s vydavate stvom 
Perfekt. Pán prezident práve otváral 
výstavu erbových kníh vydavate -
stva a na tomto akte sa zú astnil aj 
niekdajší šéfredaktor Katolíckych 
novín. Sta ilo pár stretnutí a do roka 
bol na svete doteraz jediný životopis 
Jána Chryzostoma kardinála Korca. 
Odvtedy každý rok vyjde kniha ur ená 
najširšej itate skej obci. Spomeniem 
Náhody a náhodi ky, krátke literárne 

zohrávalo v živote spolo nosti dôle-
žitú úlohu. K az Falk, v podaní Jána 
Gallovi a, vidí nespravodlivos  okolo 
seba, ale usiluje sa ospravedl o-
va  po ínanie bohá ov, slepý starec 
Anders (František Kovár), však stratil 
pochopenie pre bohatých, ve  kvôli 
nim prišiel o dve dcéry, jednu z nich 
pochoval práve v de  vypuknutia 
štrajku. 

INSCENA NÉ POSTUPY
Scéna Juraja Poliaka má dva

plány –  rokovaciu sie , kde rokujú 
továrnici so zástupcami robotníkov, 
a biedne brlohy chudoby. Neve mi 
š astné sú preexponované svetelné 
efekty a prudké rozsvecovanie sve-
tiel reflektorov do h adiska. Azda tým 
chce režisér da  najavo  –  „a teraz 
si na vás posvietime“, omu predchá-
dza aj výzva do javiska prihlási  sa, 
kto nesúhlasí so štrajkom? A v h a-
disku sa zodvihnú tri najaté ruky... 

Mimoriadnym prínosom je 
hudobná zložka inscenácie od skla-
date a, muzikanta aj herca Daniela 
Fischera. Bubnovaním a zvláštnym 
disharmonickým kvílením sprevádza 
dramatický dej po as celého pred-
stavenia, o vyvoláva v divákoch 
silné emócie. Špecifickou melodi-
kou, variáciami na piesne nordického 
národa, striedaním bicích a iných 
rytmických nástrojov, ba i zvoncov, 
vytvára zvláštnu formu napätia. 
Daniel Fischer sa napokon obja-
vuje aj v postave muža v hnedom 
oble ení. Sympatizuje s ubiedenými 
robotníkmi, sám je ušpinený, v otr-
haných handrách, vo svojej úbohosti 
sa upol na dobráckeho Eliáša, žije 
vlastne pod jeho ochranou.  Dobré 
sa tu prelína so zlým, škoda len, že 
dobro v tejto inscenácii pod ahne 
zlu. Preto dramatik svetového for-
mátu  Bjørnson, ktorý v roku 1907 
publikoval  svoje vyhlásenie Mier 
a priatelia mieru a v tom istom roku 
uverejnil aj svoju reakciu na udalosti 
o masakre v ernovej na Slovensku,
tak nástoj ivo pripomína zmierenie
medzi u mi a vzájomné odpúš anie
si. Sám vo svojom diele pripúš a, že
neraz je to nad naše sily.

lovej ceny za literatúru, sa ako prvý 
odhodlal obhajova  záujmy malých 
národov v asoch útlaku a pouka-
zoval na ich ažké položenie. Tento 
autoritatívny humanista bránil aj 
Slovákov po as bezprecedentnej 
ma arizácie v rakúsko-uhorskej 
monarchii. Napísal a publikoval 
viac apelatívnych lánkov na pod-
poru slovenského národa. Napriek 
tomu sa jeho diela u nás nehrali 
vyše devä desiat rokov. Ako veriaci 

lovek, syn evanjelického farára, 
hne  do úvodných replík uvádza-
nej inscenácie vložil citát z Písma: 
„Nemôžeš vyhá a  Belzebuba 

Belzebubom.“ Inými slovami: „Zlo 
nenapravíš zlom.“ 

DVE TVÁRE
Transponova  dielo spred vyše

sto dvadsiatich rokov do aktuálnej 
javiskovej podoby nebol jednodu-
chý po in. Zna ne moralizujúci text 
si vyžadoval zhusti , skráti , zba-
vi  pátosu a primnohých moralít a 
pou iek. Výsledným tvarom je pol-
druhahodinová inscenácia, v ktorej 
herecký výkon Tomáša Maštalíra ako 
obchodníka Holgera ukazuje dvoj-
tvárnos  vykoris ovate skej vrstvy. 
Zráža  sa v om a bojuje ve kory-

sos ou s podstatou vykoris ovania. 
Protichodnos  názorov a postojov sa 
objavuje aj u alších aktérov deja. 
Jeho ozvláštnením je, že tí istí herci, 
ktorí na za iatku stvár ujú búriacich 
sa robotníkov, v závere hry hrajú 
továrnikov, ktorí ich zotro ujú. Jana 
O hová ako Hanne Bra prichádza 
spo iatku k majite ovi obchodu Hol-
gerovi ako vyjednáva ka za štrajkujú-
cich robotníkov, v tre om dejstve však 
stvár uje zbohatlí ku Ketil, je na 
strane oligarchov, ktorí sú zásadne 
proti štrajku, a odmieta zlepšenie 
podmienok pre robotníkov. Pastor 
Bratt, v podaní Alexandra Bártu, je 
spo iatku proti vzbure, asom sa 
však pridá k štrajkujúcim.

V PAZÚROCH ALKOHOLU
Významnú úlohu v dramatic-

kej situácii a výstavbe inscena nej 
kompozície zohráva  alkohol. Anders 
Koll bol kedysi zru ný remesel-
ník, neskôr sa dal na „podnikanie“ 
a predával zbeda eným robotníkom 
alkohol. Keby sám nepil, možno by 
aj zbohatol. S charakteriza nou pre-
zývkou Hraboš ho v hre predstavuje 
Ivan Vojtek.  Otto Herre, pomýlený 
starší muž, v interpretácii Jozefa 
Vajdu, sa javí vo svetlejších chví-
ach ako inteligentný muž, zástanca 

štrajkujúcich, ale alkohol z neho 
urobí žobráka. Ako Anker sa usiluje 
zmierlivou cestou urovna  vyostrujúci 
konflikt medzi podnikate mi a štraj-
kujúcimi, odsudzuje prive ké rozdiely 
medzi chudobnými a bohatými, žia , 
nepochodí, ostatní ho prehlasujú. 
Morálne plytká mladá žena Elza, 
v kreácii Dominiky Žiaranovej, sa ocitá 
na dlažbe po prepúš aní z továrne, 
podobne ako Eliáš v podaní uboša 
Kostelného. Vo akedy to bol zámožný 
muž, zdedil majetok, ke  ho však 
Holger vyhodí zo svojho obchodu, 
lebo hlasoval za štrajk, postupne 
rozdá zdedený majetok žobrákom. 
Jeho sestra Ráchel (Monika Hilme-
rová) je v rozpakoch, nevie, ako sa 
postavi  k štrajku, pretože jej Holger 
daruje nemocnicu aj s pozemkami... 
Škandinávske krajiny sú známe silnou 
vierou a náboženstvo v tých asoch 

Katolícky k az Marián GAVENDA

útvary a príhody z ciest, s brisknými 
pointami. Titul Cez kríž k svetlu pri-
bližuje tento symbol celého sveta 
vo fotografiách a v citátoch. Prida-
nou hodnotou je do obálky každej 
knihy vložená prs  zo Svätej zeme.
V tejto chvíli pripravuje autor rukopis 
svojich dlhoro ných príspevkov vo 
Vatikánskom rozhlase. Všetky knihy 
sú ilustrované autorovými fotogra-
fiami z jeho rozsiahleho súkromného 
archívu.

Autor múdro nakladá so svojimi 
rukopismi. Vedecké a odborné texty 
zveruje vedeckým vydavate stvám. 
Rozsiahla monografia, mapujúca 
fenomén tajnej k azskej formácie 
v rokoch normalizácie 1969 –  1989, 
ktorú možno plným právom zaradi  
do literatúry faktu, je prvým a zatia  
jediným dielom mapujúcim a vyhod-
nocujúcim túto skúsenos  (Dobrá 
kniha, 2014); ako aj monografia 
o vzácnej osobnosti slovenskej
kinematografie v zahrani í Jurajovi
Törökovi Filmova  mystiku (Veda,
2016).

Knihy, ktoré vychádzajú priamo 
z poslania autora, zasa patria do 
rúk cirkevných vydavate stiev. Radia 
sa medzi ne najmä praktické biblic-
ko-duchovné exegézy Jednohubky 
I. – II. (LUX Comunication, 2015,
2016) a rozsiahle dielo V sile Slova
(Don Bosco 2014, 2017).

Ideologické a náboženské roz-
diely a roztržky, nesúhlas s oficiál-
nou politikou, atentáty a ozbrojené 
útoky fanatických hôrd alebo zmani-
pulovaných indivíduí sa kon ia vä -
šinou množstvom nevinných obetí, 
zasievaním paniky a strachu do 
spolo nosti. 

TOVÁRENSKÉ PEKLO
Bjørnson svoju drámu situ-

oval do prostredia rozhnevaných 
štrajkujúcich robotníkov v továrni. 
Tento svet pomenúva Peklo. Je pro-
tikladom tých hore, iže majite ov, 
továrnikov dielenských vedúcich, 
majite ov obchodov, zámožnej vrstvy 
a oligarchie. Protichodné svety majú 
protichodné záujmy, vzájomná komu-
nikácia viazne, dochádza k sporom 
až ozbrojeným stretom. Chudobní 
robotníci sa usilujú vydoby  pre seba 
a svoje rodiny lepšie podmienky, no 
v takom rozdielnom sociálnom pro-
stredí ažko možno o akáva  solida-
ritu vrchnosti s ubiedenou a vykoris-
ovanou masou udu.

Režisér Ján Luterán, ktorý sa 
prezentoval vo viacerých sloven-
ských divadlách, i už v Divadle A. 
Bagara v Nitre, Mestskom divadle 
v Žiline, Štátnom divadle v Koši-
ciach, ale aj v Divadle Astorka 
Korzo, sa ujal tohto scenára s odô-
vodnením, že ho predloha nie-
lenže zaujala, ale aj preto, že si 
osobnos  B. Bjørnsona nesmierne 
váži. Ve  tento Nór, nosite  Nobe-

S touto filozofiou odišiel dvad-
sa pä ro ný Marián Gavenda do 
Talianska, z ktorého sa „zabudol“ 
vráti , aby tu študoval f ilozofiu a teo-
lógiu a pripravoval sa na k azstvo. 
Chýbajúci domov nahradil štúdiom. 
Okrem hlavného poslania študoval aj 
jazyky, ktorými je autor skvelo vyba-
vený, venoval sa pútnikom a ve a 
cestoval. K jeho základnej výbave 
patrí fotoaparát a dva zápisníky. 
Do jedného si denne píše meditá-
cie a sebareflexie, o za štyridsa  
rokov vytrvalej práce predstavuje už 
cez tridsa tisíc strán rukou písaného 
textu. Do druhého si zapisuje príle-
žitostné postrehy, komentuje dianie 
v spolo nosti i cirkvi, zachytáva re  
symbolov.

Z tohto základu vychádza knižná 
tvorba a mediálna práca Mariána 
Gavendu. Diváci televízie a poslu-
chá i rozhlasu pri simultánnych pre-
kladoch najvýznamnejších udalostí 
z Vatikánu podvedome cítia, že 
Marián Gavenda dôverne pozná 
jazyk, miesta i protokol. Stretnutia 
cez éter si možno vychutna  i cez 
rozhovory s hos ami televízie LUX 
v rozhovoroch s osobnos ami Slo-
venska v autorskej relácii Medzi 
nebom a zemou. V aka nej zachytil 
a sprístupnil život a tvorbu už vyše 
sto sedemdesiatich známych i menej 
známych osobností. Na týchto ces-

Here ka Jana O HOVÁ (Hanne Bra, Ket i l )  a Frant išek KOVÁR (slepý Anders) 
v Bjørnsonovej hre Nad našu si lu v SND. 

Chlapec z dediny bokom od ruš-
ných spojov, kde sa dakedy dávno usadil 
samotársky sedliak Mojto, tak sa osada 
pomenovala Mojtov dvor a po rokoch 
už len Mojtín. Bol v takej zápa i, že až 
sem nechodil ani autobus: kilometer pre 
dedinou ležal balvan, ktorý sa po celé 
stáro ia nikomu nechcelo odvali . Tu 
bola kone ná všetkých spojov –  rebri-
nákov, bri iek aj autobusu. Potom už 
len prebrodi  potok a vyšliapa  v šok do 
dediny. Cesta ta hore sa návštevníkom 
odv a ila nádherou prírody –  a domá-
cim rados ou z toho, že sú zasa doma. 

 V tú jar na konci ostatnej ve kej 
vojny cesta bola pustá, spoza vrchov 
búšili kanóny a mínomety, nerady sa 
lú iac s touto nádherou. udia  u ali 
doma a modlili sa, aby sa to už skon-

ilo, ve  treba ora  a sia .  Aj Matúšov 
otec. Ke  boli tie smrtiace rapká e ticho, 
zapriahol koníky  do voza, na voz vytre-
pal pluh a vybral sa ora . Tam na roli ho 
zasiahla mína, v tomto kraji asi posledný 
šrapnel druhej svetovej vojny. Matúš 
bol vtedy druhák piaristického gymná-
zia v Tren íne. Každý v rodine a okolí 
si myslel, že to je koniec jeho štúdií. Iba 
jeho mami ka nie. Tá sa za ala: pove-
dala si, že bude drie , ko ko bude vláda , 
ale jej syn bude študovaný lovek. V tom 
momente sa dokompletizovali povahové 
rty a sila vôle mladého Matúša. V tomto 

okamihu sa –  pod a m a –  ur il jeho 
osud.  A vo chvíli, ktorú práve preží-
vame, máme možnos   vyjadri  v aku 
všetkým, ktorí majú na obdivuhodnom 
výsledku zásluhu: mami ke a najbližším, 
riadite ovi piaristického gymnázia v Tren-
íne k azovi, historikovi a spisovate ovi 

Jozefovi Braneckému, Kvetke, Matúšo-
vej manželke, profesorom Filozo  ckej 
fakulty Univerzity Komenského, z nich 
azda najviac Jánovi Dekanovi, ktorý svo-
jimi prednáškami tak posluchá a Ku eru 
upútal, publicistovi Vladovi Ferkovi, ktorý 
ho nakriatol na písanie pre udí, teda nie-
len pre historikov, Vladimírovi Miná ovi, 
ktorý univerzite jedného d a odkázal: 
Ke  vy sa ho bojíte spravi  profeso-
rom, tak mi ho spravíme spisovate om 
– a zariadil, aby Matúša Ku eru prijali
za lena vtedajšieho Zväzu slovenských
spisovate ov.

Profesor histórie Matúš KU ERA

zostoma kardinála Korca. Odvtedy 
každý rok vyjde kniha určená naj-
širšej č itateľskej obci. Spomeniem 
Náhody a náhodičky, krátke literárne 
útvary a príhody z ciest, s brisknými 
pointami. Titul Cez kríž k svetlu pri-
bližuje tento symbol celého sveta vo 
fotografiách a v citátoch. Pridanou 
hodnotou je do obálky každej knihy 
vložená prsť zo Svätej zeme.V tejto 
chvíli pripravuje autor rukopis svojich 
dlhoročných príspevkov vo Vatikán-
skom rozhlase.

Autor múdro nakladá so svojimi 
rukopismi. Vedecké a odborné texty 
zveruje vedeckým vydavateľstvám. 
Rozsiahla monografia, mapujúca 
fenomén tajnej kňazskej formácie 
v rokoch normalizácie 1969 – 1989, 
ktorú možno plným právom zaradiť 
do literatúry faktu, je prvým a zatiaľ 
jediným dielom mapujúcim a vyhod-
nocujúcim túto skúsenosť (Dobrá 
kniha, 2014); ako aj monografia 
o vzácnej osobnosti slovenskej 
kinematografie v zahraničí Jurajovi 
Törökovi Filmovať mystiku (Veda, 
2016). 

Knihy, ktoré vychádzajú priamo 
z poslania autora, zasa patria do 
rúk cirkevných vydavateľstiev. Radia 
sa medzi ne najmä praktické biblic-
ko-duchovné exegézy Jednohubky I. 
– II. (LUX Comunication, 2015, 2016) 
a rozsiahle dielo V sile Slova (Don 
Bosco 2014, 2017).

veď treba orať a siať.  Aj Matúšov otec. 
Keď boli tie smrtiace rapkáče ticho, 
zapriahol koníky  do voza, na voz vytre-
pal pluh a vybral sa orať. Tam na roli ho 
zasiahla mína, v tomto kraji asi posledný 
šrapnel druhej svetovej vojny. Matúš 
bol vtedy druhák piaristického gymná-
zia v Trenčíne. Každý v rodine a okolí si 
myslel, že to je koniec jeho štúdií. Iba
jeho mamička nie. Tá sa zaťala: pove-
dala si, že bude drieť, koľko bude 
vládať, ale jej syn bude študovaný 
človek. V tom momente sa dokom-
pletizovali povahové črty a sila vôle 
mladého Matúša. V tomto okamihu sa 
– podľa mňa – určil jeho osud.  A vo 
chvíli, ktorú práve prežívame, máme 
možnosť  vyjadriť vďaku všetkým, 
ktorí majú na obdivuhodnom výsledku 
zásluhu: mamičke a najbližším, riadite-
ľovi piaristického gymnázia v Trenčíne 
kňazovi, historikovi a spisovateľovi 
Jozefovi Braneckému, Kvetke, Matúšo-
vej manželke, profesorom Filozofickej 
fakulty Univerzity Komenského, z nich 
azda najviac Jánovi Dekanovi, ktorý 
svojimi prednáškami tak poslucháča 
Kučeru upútal, publicistovi Vladovi Fer-
kovi, ktorý ho nakriatol na písanie pre 
ľudí, teda nielen pre historikov, Vladi-
mírovi Mináčovi, ktorý univerzite jed-
ného dňa odkázal: Keď vy sa ho bojíte 
spraviť profesorom, tak mi ho spravíme 
spisovateľom – a zariadil, aby Matúša 
Kučeru prijali za člena vtedajšieho 
Zväzu slovenských spisovateľov.

Do   obálky svojej knihy Marián GAVENDA vkladá prsť Svätej zeme

Matúšovi KUČEROVI patrí ocenenie zaslúženeKeď otec rozprával svojim trom deťom, z ktorých vyrástla filozofka, lekár a teológ, vzrušujúce príbehy z 
krajín, ktoré nikdy nenavštívil, zasial ono známe semienko túžby veľa vedieť, vidieť a skúsiť. Otec rozprával 
aj o tom, že netreba smútiť pred zatvorenými dverami, pretože iné do nepoznaných svetov a nevychodených 
chodníkov čakajú otvorené.

Mám tú česť v ám aspoň niekoľkými vetami priblížiť osobnosť slovenského his-
torika a spisovateľa literatúry faktu pána profesora Matúša KUČERU. Možno je 
to aj zbytočné, všetci ho dobre poznáme, ak už nie privátne, určite pre spoloč-
nosť z tej dôležitejšej strany – podľa jeho diela. Spoločenská norma v takýchto 
slávnostných chvíľach je však neúprosná – a je to správne: nie je za života veľa 
chvíľ,  keď sa o statočnom človeku hovorí verejne, a dokonca v dobrom. 

Na cestách so zápisníkmi a fotoaparátom

Odvalil balvan nepoznaného sveta

Magdaléna GOCNÍKOVÁ – Foto: Vatilkánsky rozhlas

S touto filozofiou odišiel dvad-
saťpäťročný Marián Gavenda do 
Talianska, z ktorého sa „zabudol“ 
vrátiť, aby tu študoval f ilozofiu a teo-
lógiu a pripravoval sa na kňazstvo. 
Chýbajúci domov nahradil štúdiom. 
Okrem hlavného poslania študoval aj 
jazyky, ktorými je autor skvelo vyba-
vený, venoval sa pútnikom a veľa 
cestoval. K jeho základnej výbave 
patrí fotoaparát a dva zápisníky. 
Do jedného si denne píše meditá-
cie a sebareflexie, čo za štyridsať 
rokov vytrvalej práce predstavuje už 
cez tridsaťtisíc strán rukou písaného 
textu. Do druhého si zapisuje príle-
žitostné postrehy, komentuje dianie 
v spoločnosti i cirkvi, zachytáva reč 
symbolov.

Z tohto základu vychádza knižná 
tvorba a mediálna práca Mariána 
Gavendu. Diváci televízie a poslu-
cháč i rozhlasu pri simultánnych pre-
kladoch najvýznamnejších udalostí 
z Vatikánu podvedome cítia, že 
Marián Gavenda dôverne pozná 
jazyk, miesta i protokol. Stretnutia 
cez éter si možno vychutnať i cez 
rozhovory s hosťami televízie LUX 
v rozhovoroch s osobnosťami Slo-
venska v autorskej relácii Medzi 
nebom a zemou. Vďaka nej zachytil 
a sprístupnil život a tvorbu už vyše 
sto sedemdesiatich známych i menej 
známych osobností. Na týchto ces-
tách úvah, hľadaní odpovedí a práce 

s textom monsignorovi nepochybne 
pomohla aj práca s korešponden-
ciou pre Svätého Otca Jána Pavla 
II. Svoje skúsenosti zo sveta médií 
i z cirkevného prostredia zúroč il 
ako prvý a doteraz najviditeľnejší 
hovorca Konferencie biskupov 
Slovenska. 

Je to už pekných pár rokov, čo 
sa preťali profesionálne autorské 
cesty Mons. M. Gavendu s vyda-
vateľstvom Perfekt. Pán prezident 
práve otváral výstavu erbových 
kníh vydavateľstva a na tomto akte 
sa zúčastnil aj niekdajší šéfredak-
tor Katolíckych novín. Stač ilo pár 
stretnutí a do roka bol na svete 
doteraz jediný životopis Jána Chry-

Katolícky kňaz Marián GAVENDA
Profesor histórie Matúš KUČERA

Chlapec z dediny bokom od ruš-
ných spojov, kde sa dakedy dávno 
usadil samotársky sedliak Mojto, tak 
sa osada pomenovala Mojtov dvor a po 
rokoch už len Mojtín. Bol v takej zápači, 
že až sem nechodil ani autobus: kilome-
ter pre dedinou ležal balvan, ktorý sa po 
celé stáročia nikomu nechcelo odvaliť. 
Tu bola konečná všetkých spojov – rebri-
nákov, bričiek aj autobusu. Potom už 
len prebrodiť potok a vyšliapať vŕšok do 
dediny. Cesta ta hore sa návštevníkom 
odvďačila nádherou prírody – a domá-
cim radosťou z toho, že sú zasa doma. 

 V tú jar na konci ostatnej veľkej 
vojny cesta bola pustá, spoza vrchov 
búšili kanóny a mínomety, nerady sa 
lúčiac s touto nádherou. Ľudia  čučali 
doma a modlili sa, aby sa to už skončilo, 
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Internetoví autori na scéne a na vzduchu

Internet sa stal mimoriadnym 
fenoménom vo všetkých oblastiach 
udskej komunikácie a s príchodom 

sociálnych sietí sa toto jeho posta-
venie ešte posilnilo. Samozrejme, 
že na danú situáciu zareagovali aj 
tvoriví udia a za ali svoje diela pre-
zentova . Z logických dôvodov to boli 
najmä výtvarníci a básnici, ke že 
vä šie útvary sú na ploche bežných 
sociálnych sietí ažko realizovate né. 
Vznikla situácia, že sa náhle obja-
vilo mnoho nových mien v sloven-
skej poézii, ktoré   si kvalitou svojej 
tvorby doslova pýtali širšiu publicitu.

BÁSNIK NA OBRAZOVKE
V prvom rade musíme konšta-

tova , že už zavedení autori, kon-
krétne básnici a poetky, aj ke  boli 
prihlásení na niektorú zo sociálnych 
sietí, svoju poéziu prezentovali na 
internete zriedkavo. Dávali a dávajú 
prednos  asopiseckému publiko-
vaniu, v zborníkoch a, samozrejme, 
v podobe najtradi nejšej platformy, 
ktorou je kniha. Internetový autor 
z h adiska publika ného média mal 
o podobných možnostiach ve mi
obmedzené informácie, a tak dával
prednos  okamžitému a efektívnemu
riešeniu. Ve  ni  nie je rýchlejšie
ako výsledok svojej tvorby prezen-

tova  takpovediac v reálnom ase. 
Samozrejme, nesie to so sebou 
nemalé riziká. Vo né uverej ovanie 
bez akejko vek redak nej kontroly 
spôsobuje, že sa postupne interne-
tová scéna za ala zap a  nekvalit-
nou, asto insitnou poéziou i skôr 
veršovankami nízkej kvality. Chýbala 
spätná väzba, ktorou sú skúsení 

asopiseckí a vydavate skí redaktori. 
Zdalo sa, že internet sa stal ideálnou 
platformou pre grafomanov, ktorých 
je v každom období ove a viac ako 
autorov, ktorí to s poéziou i prózou 
myslia vážne. Spisovate ské organi-
zácie, ktoré v ostatnom ase zápasia 
s takmer existen nými problémami, 
jednoducho nestihli na danú situáciu 
zareagova . Našla sa však skupina 
už známych autorov, ktorú daná situ-
ácia pomkla k tomu, že za ali h ada  
riešenie.

CESTA KU KVALITE
Riešením sa napokon uká-

zalo poda  internetovým autorom 
pomocnú ruku. Prozai ka a poetka 
Zuzana Kuglerová, básnik Ján Taz-
berík a prozaik a aforista Ondrej 
Kalamár založili pred dvoma rokmi 
združenie internetových autorov 
Pars Artem. Išlo o to poskytnú  
básnikom, ale aj prozaikom publi-

O združení internetových autorov Pars Artem sme už na stránkach SNN písali v súvislosti s aktivitou jeho lenov pri 
podpore ítania  rómskych detí a mládeže. V pondelok 15. októbra 2018 sa v Mestskej knižnici v Bratislave uskuto nila 
prezentácia básnickej zbierky poetky Ráchel Noa pod názvom Havran v kávomate. Tým lenovia združenia v praxi 
dokázali, že to so zvidite ovaním a s podporou autorov publikujúcich na internete myslia vážne.

Združenie Pars Artem pripravilo prezentáciu básnickej zbierky Ráchel Noa

Romantika verzus kolonizácia sveta
János Erdödy: Výmena stráží na oceáne, Vydavateľstvo SSS, Bratislava 2018

Knihy, ktoré sa zaoberajú históriou, môžeme rozdeli  do nieko kých 
skupín. Na jednej strane je striktne vedecky po até dielo, v ktorom autor 
operuje výlu ne s presnými faktmi, reálnymi osobami a dátumami uda-
lostí, na opa nom póle sú zbeletrizované historické romány, kde tvorca 
popúš a uzdu fantázii a  samotné historické fakty sú iba rámcom, v kto-
rom sa odohráva povä šine pútavý a dobrodružný dej. Kniha Jánosa  
Erdödyho Výmena stráží na oceáne je na tejto pomyselnej osi niekde 
uprostred.
    Táto pútavá publikácia prístupným spôsobom približuje najmä mladším ita-
te om jedno z najzaujímavejších období európskych dejín –  raný novovek. 
Presnejšie 16. storo ie v západnej Európe, ktoré približuje z h adiska mocen-
ských bojov, z ktorých ve ká as  sa odohráva na mori. Osmanská ríša bojo-
vala s kres anskými vojskami o nadvládu nad obchodnými cestami v Stredo-
morí no napokon po slávnej bitke pri Lepante neuspela. O moc a nadvládu sa 
teda uchádzali najmä Španielsko, Francúzsko a, samozrejme, Anglicko. Bolo 
to práve ostrovné krá ovstvo, ktoré ve mi rýchlo pochopilo úlohu a význam 
obchodného, no tiež vojnového lo stva. Lode britského veli enstva brázdili 
moria a oceány, o spolu s pomaly nastupujúcou koncentráciou výroby dalo 
základy koloniálneho panstva, aké nemalo a nemá od tých ias obdoby. Autor 
na jednej strane dodržiava striktne faktogra  u, narába s presnými dátumami 
aj menami protagonistov, no jeho štýl nie je suchopárny. Pri opisoch námor-
ných bitiek a pri charakterizácii významných historických postáv, akou bol 
admirál, ale aj korzár sir Francis Drake, dovolí si po udšti  rozprávanie vtipnými 
postrehmi a od ah ujúcimi pasážami. Skrátka,  Erdödy napísal vzrušujúcu 
a dobre napísanú knihu, ktorá sa ahko íta, zaujme itate a a primusí ho k pre-
mýš aniu, no a v neposlednom rade ho aj pou í. Napríklad, ako sa v dejinách 
menili spojenectvá a nepriate stvá tých štátov, ktoré dnes nazývame spolo -
ným menom Európa a ktorých sme sú as ou.

(mab)  

Maroš M. BAN EJ –  Foto: Dušan TEPLAN

nou kvalitnou prezentáciou knihy. 
Odzneli básne, boli prizvaní zaují-
maví hostia, zaznelo slovo vydava-
te a a bol aj kvalitný hudobný hos  
v podobe speváka hudobníka a tiež 
básnika Romana Gala Galvánka. o 
však oby ajné nebolo, bol fakt, že 
autorka Ráchel Noa bola v literár-
nych kruhoch neznáma a aj napriek 
tomu, že takmer desa ro ie publiko-
vala na internete, nemala ani jednu 
báse  publikovanú asopisecky. 
Pritom, ako sa prítomní literárni 
odborníci zhodli, jej tvorba patrí 
k tomu najzaujímavejšiemu, o 
u nás za posledné roky v rámci poé-
zie vzniklo. Hutné, silné básne, v kto-
rých je prítomný silný citový aspekt,
básne odkazujúce rovnako na naše
kres anské zázemie ako na sú asný
moderný svet. Ako povedala editorka
básnickej zbierky Havran v kávo-
mate Gudrun Floverová, po výbere

z takmer štyristo básní vznikla 
neoby ajne silná kniha, v ktorej si 
nájdu to svoje aj ctitelia tradi ných 
básnických postupov, ale aj milovníci 
básní –  príbehov, ktoré ich zavedú 
do fascinujúcich krajín autorkinho pri-
vátneho vesmíru. Vydanie a prezen-
táciu prvej básnickej zbierky dosia  
len internetovej autorky Ráchel Noa 
má teda združenie Pars Artem za 
sebou. oskoro budú nasledova  

alšie knihy, a nielen to. Koncom 
novembra chystá toto združenie už 
druhý ro ník medzinárodného bás-
nického festivalu Pars Poetry 2018, 
ktorý sa uskuto ní v Bratislave 
a Banskej Bystrici, na ktorom záro-
ve  vyhlásia ví aza rovnomennej 
básnickej sú aže. Hlavnou cenou 
je vydanie básnickej zbierky, a tak 
sa zdá, že na našej kultúrnej scéne 
pribudol alší agilný a pre literatúru 
prínosný subjekt. 

kujúcim dovtedy najmä na internete 
potrebnú spätnú väzbu, odbornú 
lektorskú pomoc, ale aj možnosti 

alšieho zvidite ovania. Akoko vek 
sa totiž zdá internet všeobjímajúci, 
má predsa len obmedzený dosah. 
Napríklad na sociálnych sie ach je 
limitovaný množstvom zdie ajúcich 
priate ov daného autora. Hne  po 
svojom vzniku sa Pars Artem roz-
hodlo usporiada  medzinárodný bás-
nický festival Pars Poetry, na ktorom 
vo viacerých mestách Slovenska 
ítali svoje diela internetoví autori 

v spolo nosti skúsených básnikov 
s viacerými vydanými zbierkami. 
Nasledoval vznik špecializovanej 
internetovej skupiny Literárne nefor-
mality a zostavenie ambiciózneho 
vydavate ského plánu. Ten bol napo-
kon schválený Fondom na podporu 
umenia, ktorý podporil vydanie až 
štyroch zo siedmich titulov a orga-
nizátori z Pars Artem si mohli pripí-
sa  alší významný úspech vo zvi-
dite ovaní básnikov publikujúcich 
dovtedy len virtuálne.

KNIHY A FESTIVAL
Zdanlivo bola prezentácia bás-

nickej zbierky autorky Ráchel Noa, 
ktorá sa uskuto nila v Mestskej 
knižnici v Bratislave, štandard-

K N I H A  T Ý Ž D A

jedna kniha za druhou. Posledných 
pä desiat rokov je to už miestami 
zábavné ítanie: Ako presved i  
manželku, že máte pravdu, Manžel-
ská rétorika, Nedajte sa uhovori , 

Ako argumentova  šéfovi… To je 
len nieko ko titulov, ktoré sa spolu 
s motiva nými gebuzinami vyro-
jili na knižný trh ako mandelinky 
na zemia nisko.  Už len chýbajú 
tituly Ako preháda  svokru i Naho-
vorte si missku. Ke  sa však nad 
tým zamyslíte, všetky tieto danosti 
v sebe vo vä šej i v menšej miere 
máme, a kto je raz nedvižný u mák, 
z toho ani celý regál kníh neurobí 

oblastného Casanovu. Situácia sa 
však zmenila v okamihu, ke  vzni-
kol internet a hne  na to sociálne 
siete a, samozrejme, diskusie pod 

lánkami spravodajského charak-

teru. Tam sa to mydlí jedna rados , 
a nie som sám, ktorý zis ujem, že 
všetky školy argumentácie môžu ís  
kade ahšie, ke  príde na lámanie 
chleba. Rôzni aktivisti, špeciálne tí 
multikultúrni a slnie kovo rozžia-
rení, totiž na vo ajakú argumentá-
ciu zvysoka kašlú. Tak napríklad 
sa opovážite skromne vyjadri  
pochybnos , že negramotný pastier 
kôz s nadstavbou na rozoberanie 

a skladanie úto nej pušky zna ky 
Kalašnikov bude vo ajako extra prí-
nosom pre ekonomiku niektorého 
zo štátov Európskej únie. Namiesto 
argumentu, ktorý by vás presved il, 

že po podobných pastierikoch so 
zá ubou v strie aní z automatických 
zbraní je v EÚ zvýšený dopyt, sa 
o sebe dozviete, že  ste úzkoprsý, do
seba zah adený jedinec. Nechápete
multikultúrnu rozmanitos  a ste sto
rokov za opicami. Tak teda namiet-
nete, že podobní mládenci sú vyzná-
va mi viery, ktorá považuje ženu
za menejcenného tvora a každého,
kto nezdie a ich proroka, za neve-

riaceho psa ur eného nanajvýš 
tak na otrocké posluhovanie vyvo-
leným, ak nie rovno na likvidáciu. 
Diskusným protiargumentom bude 
to, že vás slne nicový náprotivok 
ozna í za xenofóba, nacionalistu 
a na záver za fašistu. Zárove  
vás pre istotu udá na príslušných 
miestach, aby ste zbyto ne nevolali 
po diskusii, na ktorú ako neznášan-
livý udský odpad nemáte právo. 

Istý americký politik sa kedysi 
dávno vyjadril, že najlepším 
nástrojom na diskusiu je riadny 
papek. Zrejme to platí aj v diskusii 
s podobne deformovanými disku-
térmi a navyše, ke že to povedal 
predstavite  nimi nekriticky obdi-
vovanej krajiny, nemôžu ani ni  
namieta .

Marek DANKO

Argumenty do polemík sa vyrezávajú v hore...

H U M O R E S K A

Našinec to má v živote 
pomerne komplikované. Ke že 
ob as nie o napíše, ba napriek 
rôznym výstrahám aj podpíše, 
každú chví u narazí na niekoho, 
kto s konkrétnym textom nesúhlasí 
a  je rozhodnutý spori  sa s auto-
rom. Ako sa správne vedie spor, 
pravidlá diskusie aj argumentácie, 
to všetko je predmetom  lozo  c-
kých aj rétorických traktátov už od 
antiky. Starí Gréci a po nich Rima-
nia nám zanechali celkom slušnú 
kôpku rukopisov, po as raného 
stredoveku sme ich trochu pomo-
tali so Svätým písmom, v renesan-
cii a osvietenstve zasa rozpletali 
a zasa im dávali udský rozmer, 
no a v novoveku už iba pribúdala 

Pred sedemdesiatimi piatimi rokmi sa
v Gajaroch narodil Štefan ORTH, ktorý po celý 
život ako umelec, výtvarný pedagóg aj organizátor 
kultúrneho diania zostal verný regiónu Záhoria a ako 
strom, ktorý sa stal až ikonografickým symbolom 
jeho tvorby, vrástol pevne do tohto prostredia. 

Všestrannými, vyše polstoro nými umeleckými 
aktivitami sa Štefan Orth starší pevne zapísal do príbehu ma by, ktorý 
tu na plátna svojich obrazov rozprestreli Záhoráci Benka, Želibský, 
Mudroch, Koreszka aj Brunovský a mnohí alší po nich, medzi ktorými, 

o „tu sadili stromy, postavili domy a splodili synov“, nechýba tiež alšia 
akademicky vzdelaná orthovská umelecká ratoles  –  Štefan Orth mladší so 
špecializáciou na reštaurovanie...

Jubilant v rokoch 1960 –  1964 študoval na Pedagogickej fakulte 
Univerzity J. A. Komenského v Trnave a potom dvanás  rokov u il v 
Základnej devä ro nej škole v Kútoch. V rokoch 1979 –  1985 bol riadite om 
Mestského domu kultúry v Senici a s osved ením o výborných pracovných 
parametroch, dokladmi organiza ných schopností a každodennými 
preukazmi skvelých kooperatívnych udských vlastností potom pracoval až 
takmer po nárok na dôchodok v Okresnom úrade v Senici, kde sa oraz 
viac a intenzívnejšie ozývalo aj jeho vlastné maliarske ego. Jeho hlas sa 
Orth rozhodol naplno po úvnu , ke  sa v roku 1990 za lenil opä  medzi 
umeleckých pedagógov, tentoraz v senickej ZUŠ, kde tento len Umeleckej 
besedy slovenskej pôsobí vedno s manželkou až do dnešných dní. A ke  
ste už zachytili vynikajúci chýr, ktorý túto školu a jej Galériu v podkroví 
predchádza, vedzte, že je to aj jeho zásluha. Ve a zdaru a potešenia 
z výsledkov práce, Štefan...

Text a foto: Emil SEMANCO

Zama ovaný do Záhoria

M E D A I L Ó N

Na prezentáci i  knihy Havran v kávomate spevák Roman GALVÁNEK a v ydavate ka
Zuzana KUGLEROVÁ

p yy
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Lovec belasistých vtákov snovKe  kedysi Bill Clinton
vysvet oval svojim „fellow Ame-
ricans“, kde leží tá zlá krajina 
Srbsko, ktorú bude v ich mene 
bombardova , tak si poplietol 
Slovinsko so Slovenskom. Ur ite 
si niektorí na ten výrok a zábery 
z krotenia zlých Balkáncov bom-
bami spomeniete. Vtedy sme to 
brali ako viac-menej akceptova-
te ný vtip, vyplývajúci z menia-
cej sa geopolitiky Európy. Ve  
priznajme si, ko kí z nás by doká-
zali na mape USA lokalizova  ten 
Billov Arkansas –  štát, v ktorom 
bol Bill Clinton guvernér. Len tak 
mimochodom, Arkansas je asi 
štyrikrát vä ší ako Slovensko. 

Ale na zemepisnej ve kosti, 
samozrejme, nezáleží. Napríklad 
pre orientáciu v našej realite by bolo 
ove a dôležitejšie vedie , že v tom 
ve kom Billovom Arkansase existuje 
malé meste ko Mena (vyslov Mína) 
s letiskom, kde sa vo ve kom realizo-
val obchod s drogami. Stavím sa, že 
ono meste ko sotva niekto pozná, 
aj ke  o trojuholníku CIA –  zbrane 
– drogy bol dokonca nakrútený  lm,
v ktorom je napríklad scéna, ke
š úpla manželka vtedajšieho prezi-
denta Reagana dojímavo vyhlasuje
kampa  boja proti drogám, zatia  o
jej urastený manžel sponzoruje ich
transport do USA vo ve kom.

Ok, o bolo, to bolo, terazky 
sme aj my Ameri anmi. Ale akú 
mieru debility znamená prija  na 
seba v záujme aspo  formálneho 
lenstva v tomto militantnom klube 

lží, vrážd a zdegenerovanosti, uka-
zuje screenshot z vysielania CNN 
– prednedávnom, nie niekedy
v ase geopolitických  zmien,
nie malé krajiny, ale Austráliu,
celý svetadiel, si asi najhlasnej-
šia trúba globálneho marxistic-
kého neoliberalizmu poplietla
s Rakúskom. CNN hlása, že „Austrá-
lia stavia plot na hraniciach Slovin-
ska“. A to je naozaj silná káva. No to
sa tí Austrál ania nadrú, to vám teda
poviem.

Chú a tá moderátorka, ktorá je 
s touto správou vyobrazená. Mys-
lím si, že sa volá Rosi. Ona je taký 
dobrý lovek, tak pasujúci do obrazu 
CNN, ona dokáže tak emotívne špú-
li  pery, akoby chcela pri jej správach 
o genocídach štátov pobozka  celý
svet. Ona za to nemôže. Ona je len
bábika, ktorej kvali  káciu tvoria iba
tri veci: musí dobre vyzera , musí
vedie  íta  a nesmie sa usilova
pochopi  to, o íta.

Možnože by stálo za to, aby 
všetci tí aktivisti toho klubu našej 
sú asnej politickej príslušnosti upo-
zornili svojich sponzorov, že ak im 
títo garanti ich kariér budú robi  
takúto reklamu, tak to asi spolu 

aleko nedotiahnu. 
Je vás dos  aj na Slovensku, od 

prezidentskej kancelárie, vä šine 
v parlamente, našom aj v tom európ-
skom, v štátnych orgánoch, mé-
diách, armáde, polícii, businesse i 
biznise, takzvanej kultúre a takzva-
nom umení, v tre om a alších sek-
toroch, v zdanlivých mimovládkach, 
vo vedeckých a v sociálnych inštitú-
ciách at . Je vás dos , viac ako dos , 
napíšte, prosím, svojim sponzorom, 
že takéto relapsy škodia vám a aj 
americkým záujmom, lebo ukazujú 
v pravom svetle úrove  celej tej 
vašej sú asnej zdegenerovanej 
mašinérie.

A my ostatní, stále akoby 
nechápajúci, o sa to s nami deje, 
my sa zatia  zasmejeme. Alebo by 
sme mali skôr zaplaka , do akého 
bahna primitívnosti, nevzdelanosti 
a morálnej zdegenerovanosti sme 
sa z toho zlého bývalého režimu 
prepadli?

Viktor VIDRA

Geografické 
priepasti

Maliar Zolo PALUGYAY dával obrazom žiarivosť drahokamu

V Slovenských národných novinách sme zaznamenali iniciatívu breznianskych mati iarov a milovníkov ume-
nia v Liptove, ktorí za iatkom septembra zdarne uskuto nili dlhodobejší zámer –  ucti  si pamiatku tragicky 
zosnulého jedného zo zakladate ov moderného slovenského výtvarného umenia Zoltána PALUGYAYA. V roku 
sto dvadsiateho  výro ia narodenia umelca mu odhalili pamätnú tabu u ne aleko miesta, kde maliar rád chodil, 
ma oval i oddychoval a 18. septembra 1935 aj tragicky zahynul. V ten de  ráno za nepriaznivého hmlistého 
po asia odišiel z Chaty M. R. Štefánika pod umbierom a štyristo metrov od chaty pod vrchom Králi ka zrejme 
padol zo skaly a smrte ne sa zranil. Maliarove telesné pozostatky a ruksak, v ktorom boli posledné nedokon-

ené pastely, sa našli až 10. júla 1936... 

Zoltán Palugyay bol majster kra-
jinoma by. Nevy erpate nú inšpiráciu 
nachádzal v horskom prostredí, na 
rozkvitnutých lúkach a v zákutiach 
s vidieckou architektúrou. Osobitne 
ho pri ahovali motívy stromov a kve-
tov. Pomocou svetla a farby dokázal 
da  svojim obrazom žiarivos  draho-
kamu i melancholickú poéziu. Láska 
k prírodným motívom mu bola napo-
kon  osudná. 

PALÁCE POD ŠIND OM
Palugyay popri kvetoch a stro-

moch v krajine s ob ubou ma oval 
najmä sedliacke chyže, chalúpky, 
maštale, senníky. Od druhej polovice 
dvadsiatych rokov minulého storo ia 
vytvoril desiatky obrazov s jednodu-
chými názvami –  Drevená chatr , 
Chalupy, Osamelý dom, Koliba. 

„Pristupoval k nim s plnou ume-
leckou vážnos ou, akoby šlo o vzne-
šené paláce. udovej architektúre 
prostých tvarov a neraz chudobného 
vzh adu dodal výtvarnými prostried-
kami dôstojnos  a udský rozmer. 

asto ich ma oval osamotene, ino-
kedy sa pred nimi rozprestierajú 
kvety, ako ich ma oval francúzsky 
maliar Paul Gauguin, ob as sa zjaví 
koník,“ charakterizoval maliarovu 
tvorbu Dušan Mikolaj. 

Umelcova láska k prírode bola 
nesmierna, predstavovala jeho vní-
manie i vz ah k okolitému svetu. 
Ma oval a kreslil krajinu všetkých ro -
ných období a v rôznych fázach d a 
i noci. Jeho krajinoma by boli žiarivé 
a zárove  nostalgické. Pobyt v prí-
rode mu poskytoval priestor na tiché 
meditácie, ke  dostávali jeho myš-
lienky vzletný ráz: „Po Slovensku, 
slnkom zaliatych lúkach rastú ružové 
kvety. Na belasom nebi zhá ajú sa 
chmáry. A v tom belasistom jase stojí 
samotný lovek naplnený láskou –   to 
je slovenský umelec. Zavalia nás 
vrchy zúfalstva, ale z hlbokých dolín 
snov vyletí belavý vták a my po ov-
níci belavých vtákov razom pocítime 
Boží dar bájky, dar ve kého š astia, 
a rútime sa slepo za ním.“ 

Na jeho asté pobyty v prírode 
mal jeho priate  Janko Alexy vlastný 
názor: „O Zolovi som takto uvažo-
val: Nie je to s ním v poriadku. Celé 
hodiny leží na tráve pred v elínom 
a díva sa na chmáry takým udným 
poh adom! Prekáža mu stály pobyt 
v zastr ených Bodiciach, hrdú-
sia ho dlhy na rodi ovskom dome, 
spláca ich a poctivo sa stará o celú 
rodinu.“

Michal SITNIK –  Foto: MO  MS Brezno 

bolo neúspešné. Až za ínajúce leto 
v roku 1936 odhalilo záhadu malia-
rovho zmiznutia. Jeho telo ležalo asi 
tristopä desiat metrov od umbierskej 
chaty pod skalnatým zrázom, kde ho 
našiel ov iarsky pes. V nebožtíkovom 
batohu bolo nieko ko kresieb, ktoré 
navzdory trištvrtero nému pobytu pod 
holým nebom ostali pomerne zacho-
vané. Po desiatich mesiacoch od 
odchodu umelca z domu jeho telo 17. 
júla 1936 pochovali v rodinnej hrobke 
v Bodiciach.

Maliar a priate  Miloš Alexander 
Bazovský nad hrobom Zolka –  ako ho 
familiárne nazýval –  predniesol tieto 
vety: „Sme chudobnejší o jedného 
kamaráta, a to kamaráta, akých býva 
na svete málo. Palugyay bol love-
kom srdca, zvláštnej udskej vnútor-
nej teploty. Ako umelec sa nepachtil 
za extrémnymi výrazmi moderného 
umenia. Jeho tvorba stojí osamotene. 
Práve preto, že sa nesnažil o nijakú 
manieru. K podstatným znakom svojej 
umeleckej metódy prenikal vnútornou 
silou, ozajstným precítením v spojení 
s bohatou osobnou kultúrou s európ-
skym rozh adom.“

Palugyayov obraz Diev a v bie-
lom s továrenskými komínmi a kvetmi 
sa stal predlohou pre poštovú známku 
Slovenskej pošty z emisie Umenie, 
ktorú graficky i rytecky vytvoril prie-
vidzský výtvarník Rudolf Cigánik. Pri 
príležitosti sedemdesiateho výro ia 
tragickej smrti v septembri 2005 odha-
lili umelcovi v jeho rodisku skromný 
pomní ek s pamätnou tabu ou.

POCTA UMELCOVI
Bratia Weissovci, Martin a Ján,

prišli s ideou vynies  túto osobnos  
slovenskej výtvarnej scény z ias jej 
napájania modernými svetovými pra-
me mi zo záhrobia do povedomia šir-
šej verejnosti ešte v roku 2008. Mali 
predstavu, že maliarovi na mieste 
skonu vyhotovia a inštalujú pamätnú 
tabu u a informa ný panel. Vzh adom 
na náro nos  za al zámer nadobú-
da  reálne kontúry až v roku 2015. 
Postupne po etapách sa rodil grafický 
návrh, odliatie tabule, inštalácia, spra-
covanie podkladov na panel... tak, aby 
vrcholil v jubilejnom roku sto dvad-
siateho výro ia narodenia Zola Palu-
gyaya –  teda v  roku 2018. 

Vizuál tabule, model a informa ný 
panel vypracoval Karol Li ko, autor 
viacerých návrhov mincí a pamätných 
medailí. Realizáciu projektu zabezpe-
ovala za MO MS v Brezne PhDr. Ing. 

Ivana Kružliaková, PhD., a za Hore-
hronské múzeum v Brezne Ivica Kriš-
tofová. Garantom projektu a podporo-
vate om myšlienky bol Dr. h. c. prof. 
PhDr. . Petránsky, DrSc., pre ktorého 
– pod a jeho vlastných slov –  zostal
Z. Palugyay srdcovou záležitos ou
z mnohých dôvodov...

Sú as ou projektu Pocta Zolovi 
Palugyaovi bolo aj nieko ko sprie-
vodných podujatí. V Horehronskom 
múzeu v Brezne pripravili výstavu 
umelcových diel z pozostalosti. 
O mieste jej konania rozhodol fakt, že 
Z. Palugyay  a M. A. Bazovský v roku
1935 na pôde mesta Brezna spolo ne
vystavovali a propagovali slovenské
výtvarné umenie. Pri tejto príležitosti
uviedli aj publikáciu Posolstvo Zola
Palugyaya, ktorej autorom je prof. .
Petránsky.

Projekt sa zav šil aj v aka 
finan ným prostriedkom Bansko-
bystrického samosprávneho kraja, 
OO CR Horehronie a OO CR Liptov 
a alším priaznivcom umenia. 

FEJTÓN

symbolizmu. V Krakove to bolo dielo 
akvarelistu Falsta a po as pobytu 
v Ma arsku to zas bola tvorba seces-
ných maliarov z umeleckej kolónie 
v Gödölö. 

Spolo ne s Bazovským absol-
vovali študijný pobyt v Nemecku, vo 
Francúzsku a v Švaj iarsku. Ke  sa 
v roku 1926 Palugyay vracal do rod-
ných Bodíc, vedel dos  o modernom 
výtvarnom umení. To mu umožnilo, 
aby si kombináciou secesných, expre-
sionistických a symbolických prv-
kov vytvoril originálny štýl odvodený 
z moderného realizmu. Neby  pred-

asne tragicky ukon enej životnej 
púte mohli sme by  bohatší o al-
šie klenoty moderného slovenského 
maliarstva.. 

Profesor udovít Petránsky, ktorý 
sa významne zaslúžil o sú asné ožive-
nie záujmu o tohto umelca,  v mono-
grafii o om píše: „Jeho tvorba je roz-
sahom i výtvarnou kvalitou pohotovou 
reakciou na aktuálne problémy vte-
dajšieho umeleckého i spolo enského 
diania. Zaradila sa k trvalým hodnotám 
histórie našej kultúry. Svojím humán-
nym zameraním a riešením otázok so 
vše udskou platnos ou zostáva posol-
stvom i výzvou pre dnešné generácie 
a nepopierate nou hodnotou výtvar-
ného umenia.“ 

PASTELY  Z BATOHA
Básnik Vladimír Roy v septem-

bri 1934 v jednom z listov z lie ebne 
v Novom Smokovci manželke Viere 
napísal: „V era k ve eru telefonoval 
nám od Štrbského plesa Zolo Palu-
gyay –  akademický maliar, ktorého 
poznáš z Pieš an –  že býva v Móryho 
hoteli a príde nás navštívi . Je to prí-
jemný šuhaj, na ktorého sa budeš iste 
pamäta .“ 

Vtedy nikto nemohol tuši , že 
umelcovi sa nasledujúci rok stanú hory 
osudnými a alšiu jese  sa už s pria-
te mi nestretne.

Ako zvy ajne vyrazil z Bodíc za 
maliarskymi motívmi do hôr. Sedem-
násteho septembra sa vybral hore 
Demänovskou dolinou na hrebe  Níz-
kych Tatier. Chcel tam ma ova  prvý 
sneh, ktorý v tom roku ve mi zav asu 
obielil vrcholky kon iarov. Ve er sa 
zastavil v niekdajšej Chate pod um-
bierom. Prespal tam a skoro ráno sa 
pobral alej smerom k vrchu Krá-
li ka. Do chaty sa už nevrátil a nepri-
šiel ani domov. H adali ho policajti, 
armáda aj priatelia. Najviac úsilia 
vyvinul maliarov kamarát spisovate  

udo Ondrejov. Všetko pátranie však 

Palugyay, Alexy a Bazovský tvo-
rili po roku 1930 významnú trojicu 
slovenskej maliarskej avantgardy. 
Putovali spolu po Orave, Liptove 
a alších rázovitých regiónoch Slo-
venska a h adali pre svoje diela inšpi-
ráciu v náladách a tvaroch slovenskej 
krajiny i v bohatom folklóre. Zárove  
vystavovali v rôznych slovenských 
mestách. Palugyay bol tiež publi-
cisticky inný a podie al sa na orga-
nizácii Alexyho maliarskej kolónie 
v Pieš anoch. Spolo ne sa pridali 
k Benkovmu úsiliu vytvori  národný 
program modernej ma by, ale ich 
prístup bol v mnohom odlišný. Chceli 
pozdvihova  kultúrne povedomie, 
budova  tvorivý umelecký život a pri-
spie  k záujmu verejnosti o výtvarné 
umenie. Ich prvým spolo ným podu-
jatím bola v roku 1931 výstava v Pál-
kovom umeleckom salóne v Žiline, na 
ktorú prizvali aj Edmunda Gwerka.

O tomto období, umeleckých 
zámeroch a cie och píše Janko Alexy 
v závere knihy Na vo nej vô uške: 
„My, ktorí túto zem preca len milu-
jeme, my znova za nime po stom 
sklamaní, a tu, kde sa piesne slo-
venské rodili, nemožné, že by sme 
s holými rukami odchádzali...“. 

ZO ŽIVOTNEJ PALETY
Miestom narodenia i životom bol

Zoltán Palugyay spojený s krajinou 
Liptova a Tatier. Narodil sa 9. novem-
bra 1898 v Bodiciach na Liptove 
v rodine chudobného zemana. Do 
školy za al chodi  až ako jedenás -
ro ný, ale na prahu dospelosti –  
v roku 1916 –  úspešne zmaturoval na 
gymnáziu v Liptovskom Mikuláši. Mal 
za sebou prvé súkromné výtvarné 
školenia u rodinného priate a, maliara 
a reštaurátora Petra Júliusa Kerna, 
ktorý býval v susedstve. Ke  ho ako 
osemnás ro ného povolali na talian-
sky front do prvej svetovej vojny, 
za al tam svoju maliarsku kariéru. 
Dva roky ako vojak rakúsko-uhorskej 
armády kreslil vojnové hrôzy priamo 
na bojisku...

Prv než za al v roku 1919 
študova  na výtvarnej akadémii 
v Budapešti, vystavoval ako hos  na 
premiérovej povojnovej výstave budú-
ceho Spolku slovenských umelcov 
v Liptovskom Mikuláši. Od roku 1921 
striedavo študoval v Berlíne, Ham-
burgu a  Krakove. Po roku 1924 strá-
vil dvadsa štyri mesiacov v súkrom-
nej škole H. Hoffmanna v Mníchove. 
Po as štúdií na neho vplývali rôzne 
podoby dobového stredoeurópskeho 

Pod vrchom Králi ka – na mieste, kde umelec tragicky zahynul 18. septembra 1935 – sa podarilo breznianskym mati iarom a milovníkom
umenia v Liptove odhali  v tomto roku pamätnú tabu u tomuto zakladate ovi slovenského moderného výtvarného umenia.

Zoltán PALUGYAY patril k zakladate om 
slovenského moderného maliarstva.
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stredu a leitmotívom strany boli výzvy 
na vybudovanie a zve a ovanie auto-
nómneho Slovenska.  Martin Rázus 
sa oraz viac angažoval v straníckom 
živote, o vyústilo do zaujatia pred-
sedníckeho kresla strany v roku 1929. 
Od roku 1928 pôsobil na pôde Kra-
jinského zastupite stva, po vo bách 
v roku 1929 vyplnil jediný poslanecký 
mandát, ktorý SNS nepriamo získala 
a ktorého prostredníctvom sa zaktivi-
zovala vo vrcholovej politike. Rázus 
sa horlivo venoval požiadavke uzna-
nia teritoriálnej, národnej a politickej 
subjektivity Slovenska,  ak nie práve 
na pôde Národného zhromaždenia 
tak v úvodníkoch tla ového orgánu 
SNS Národné noviny a v rokoch 1934 

škole v Tren íne.  Po roku sa Samuel 
oženil s Annou, dcérou mäsiara 
a meš anostu Pavla Michalca. 
V rokoch 1809 až 1812 u mladomanže-
lov býval na priváte František Palacký, 
rodák z východomoravskej Hodsla-
vice, budúci historik a „otec eského 
národa“. Samuel ho aj u il a ob úbili si 
jeden druhého. ažké asy za napo-
leonských vojen prinútili Samuela 
k tomu, aby prijal ponuku grófa Imricha 
Zaya na výnosnejšie miesto v škole 

v Uhrovci. A tak sa tam i s mladou 
manželkou a dvojro ným Karolom 
pres ahovali do u ite ského bytu. 
V Uhrovci sa narodili ostatné deti 
– ako prvý 28. októbra 1815 udo-
vít. Samuel v Bratislave kupoval
brožované slovenské knihy a kalen-
dáre, ktoré potom v zayovskom
kaštieli viazal a rozširoval po okolí.
Aj sám písal, venoval sa najmä prí-
rodovedným témam. Zomrel v náru í
manželky, udovíta a Karolíny vo
veku šes desiatdva rokov na „zoš-
los  vekom“. Skormútený syn bez-
prostredne zložil báse  Duchy otcov,
pre  letíte. Anna musela ako vdova
uvo ni  školský byt novému u ite ovi.

– 1935 i v jeho vlastnom periodiku
Slovenské národné noviny. Vplyv

echoslovakizmu a paternalistic-
kých predstáv eských u ite ov na
mladé generácie Rázus považoval
za neuralgický bod vývoja kultúrneho
života Slovákov. Od pražského cen-
tra požadoval predovšetkým akcep-
tovanie existencie samostatného 
slovenského národa. Tvrdil: ,, eský
národ a slovenský národ ako bratské
slovanské dva kmene tvoria navonok
jednotný celok. Pre vnútorný pomer
k sebe však podržujú si oba svoj
národný charakter ako základ všet-
kých svojich životných právd.“  Hoci
Rázusova politika po ítala so spo-
lo ným štátnym útvarom s echmi
súdiac, že zväzok s eskými kra-
jinami predstavoval najvhodnejšiu
eventualitu vývoja Slovákov, svetlú
budúcnos  dvoch bytostne spriaz-
nených národov podmie oval náj-
dením vhodného spôsobu súžitia.
Pripomínal, že „náš nacionalizmus
nie je echofobský, ke  žiada pre
Slovensko, o mu patrí. Nako ko
však možnosti života sú na Sloven-
sku až ve mi ohrani ené, nemôže sa
obís  bez toho, aby ich nezais oval
v prvom rade pre slovenský národ
a jeho príslušníkov“.

Vrátila sa k príbuzným na predmestí 
Tren ína, kde s ou bývala Karolína. 
Synovia, najmä udovít, ju asto 
navštevovali.  Ako šes desiattri-
ro ná skonala na žl níkovú zimnicu. 
V dedi skom konaní sa udovít vzdal 
majetkového podielu na 
prospech nezaopatrenej sestry. 

O tri roky mladší brat udovíta 
Samko tiež za al študova  na lýceu 
v Bratislave, ale na protest proti 
odvolaniu brata z miesta zástupcu 
profesora Jura Palkovi a dokon- il 
školu spolu s inými študentmi 
v Levo i. V roku 1844 zložil kandi-
dátsku skúšku z teológie u superin-
tendenta Pavla Jozefiho, na druhý 
rok sa stal kaplánom a neskôr fará-
rom v Zemianskom Podhradí. Tam 
sa spoznal aj s rodinou 
Ostrolúckych, ktorí boli zvedaví na 
jeho už vtedy známeho brata. Pri 
jednej udoví-tovej návšteve 
v Podhradí zasko ili aj do kaštie a, 
kde možno už vtedy vzplanul láskou 
k Adelke... 

 Samuel bol literárne aktívny 
a bol známy aj ako vynikajúci kaza-
te . Svoje aktivity sústredil okrem 
prekladania z po ského jazyka i prí-
ležitostného písania básní do osve-
tovej innosti. Patril k popredným 
udovýchovným publicistom v druhej 

polovici 19. storo ia. Propagoval 
spolky striedmosti, hospodárske  

Pred sto tridsiatimi rokmi sa narodil spisovateľ, a politik Martin RÁZUS

Pred dvesto rokmi sa narodil evanjelický kňaz a buditeľ Samuel ŠTÚR

Sú osobnosti , k toré história ocenila až s odstupom asu. Museli prejs  roky a zmeni  sa spolo enské 
pomery, aby sa niektoré mená za ali opä  spomína  v tých pravých súvislostiach. Taký osud postretol 
napríklad básnikov katolíckej moderny, ktorí boli pred rokom 1989 známi iba úzkemu okruhu milov-
níkov l i teratúry. Na druhej strane bol básnik a prozaik Mar t in RÁZUS uvádzaný takmer výlu ne ako 
autor „povinného ítania“, teda románov Maroško a Maroško študuje. Jeho poli t ickú dráhu prakticky 
spoznávajú mnohí udia až dnes.

Slovensko malo a má š astie, že sa národnej myšlienke, sústavnej budite skej práci na „roli národa dedi nej“ 
venujú doslova celé rody. Medzi najvýznamnejšie patrí nesporne rodina Štúrovcov. Najznámejším jej predstavite-
om je, samozrejme, udovít Štúr, ale vetvy tohto rodostromu obsahujú aj alšie vzácne mená. Patrí sem aj evan-

jelický k az, udový spisovate , publicista a básnik Samuel ŠTÚR, mladší brat udovíta.

Vá šn iv ý  obhajca  ná roda

Buditeľ z významnej rodiny Štúrovcov

Alexander GOCZ –  Foto: archív

Maroš M. BAN EJ –  Foto: archív a Štefan KA ENA

Básnik, prozaik, publicista, autor 
literatúry pre deti a mládež, bur-
žoázny politik a evanjelický k az. 
Uvádzajú niektoré pramene pri mene 
Martin Rázus dodnes. No málokde sa 
do ítame, aký ve ký kus práce urobil 
tento vášnivý obhajca Slovenska ako 
politik. i už ako zakladate  Sloven-
skej národnej strany, alebo publicista, 
ktorý neustále bojoval za právo Slová-
kov na sebaur enie.

RODINA A ŠTÚDIÁ
Martin Rázus sa narodil 18.

októbra 1888 vo Vrbici, dnes Liptov-
ský Mikuláš, v rodine ro níka a gar-
biarskeho robotníka. Vychodil tam 
udovú školu a v roku 1902 za al 

študova  na gymnáziu v Banskej Bys-
trici, pokra ujúc neskôr na gymnáziu 
v Kežmarku. Nasledovala Evanjelická 
bohoslovecká fakulta v Bratislave, 
ktorú ukon il v roku 1911 a následne 
na základe štipendia od Roberta 
Setona-Watsona nasledovalo štúdium 
v škótskom Edinburgu. K azskú dráhu 
za al ako kaplán u Samuela Zocha 
v Modre. V rokoch 1913 až 1921 
pôsobil ako evanjelický k az v Priby-
line, potom ho akala fara v Morav-
skom Lieskovom a od roku 1930 bol 
farárom v Brezne. Ale to už sa naplno 
rozbehla jeho politická kariéra.  

Bieda a chudoba, ktoré ho obklo-
povali, v om prebudili silné národné 
cítenie a angažovanos  na volebných 
zhromaždeniach. Po as prvej sveto-
vej vojny pôsobil ako básnik, publi-
cista a politik, pri om ho znepokojo-
valo  katastrofálne národné i sociálne 

Rodina Štúrovcov dala sloven-
skému národu nieko ko zapálených 
národovcov a neskôr sa medzi nimi 
našli aj vedci i verejní initelia. Uro-
bili ve ký kus práce na zve a ovaní 
národnej myšlienky, aj ke  osud im vo 
vä šine prípadov nedoprial dlhý život. 
Lenže aj za ten pomerne krátky vyme-
dzený as stihli za sebou zanecha  
významné dielo.

HISTÓRIA RODU
Aj ke  rodiny Štúrovcov žili

a žijú v rozli ných oblastiach Sloven-
ska, eska, dokonca aj Ma arska, 

postavenie slovenského udu.  Posta-
vil sa otvorene proti národnostnej 
politike Rakúsko-Uhorska, tak ako 
neskôr proti echoslovakistickej poli-
tike eskej.  Publikoval v tradi ných 
literárnych a spolo enských asopi-
soch Dennica, Prúdy, Živena, Stráž 
na Sione, Národnie Noviny, od roku 
1917 do skon enia prvej svetovej 
vojny aj v Robotníckych novinách. 

HORLIVÝ POLITIK
Slovenská národná strana, kto-

rej bol Martin Rázus spoluzakladate-
om,  oslovila po vzniku SR len malý 

po et voli ov, ím bola odsunutá na 
perifériu politického života. Pridr-
žiavala sa tradi ného kurzu politiky 

majú spolo né korene v Tren íne.
V polovici 16. storo ia sa tam spo-
mínajú dvaja Benediktovia (otec 
a syn) s týmto priezviskom. Pôvodne 
boli ro níci, neskôr sa chytili remesla, 
najmä súkenníctva. Bieda ich potom-
kov vyhnala za chlebom do ostatných 
regiónov. Pavel, udovítov starý otec, 
skúsil š astie v kopani iarskej obci 
na svahoch Bielych Karpát v Lubine. 
Prišiel chudobný ako kostolná myš, 
ale už o pätnás  rokov si mohol dovo-
li  posla  syna Samuela na štúdiá do 
spomínaného gymnázia v Modre. Ten 
sa stal u ite om v mestskej latinskej 

Spisovate  Martin Rázus v rodinnom kruhu s manželkou Elenou, synom Martinom, dcérami 
Vierou (v avo) a Elenou (vpravo)  a uprostred je ich rodinná známa a priate ka dcér. 

O politickej angažovanosti a významnej 
pozícii Martina RÁZUSA v Slovenskej ná-

p j g ý j

rodnej strane sa za bývalého režimu takmer 
nehovorilo a ešte menej o tom, že bol evan-
jelický k az. Takmer výlu ne sa spomínala 
jeho literárna tvorba pre deti, najmä knihy 
Maroško a Maroško študuje...

Hrob Samuela Štúra, v Zemianskom Podhradí

spolky a nede né školy. Svoje texty 
a básne publikoval vo vtedajších 
Slovenských národných novinách, 
v Orlovi tatranskom i Slovenských 
poh adoch. Príklad jeho známejšieho 
brata ho sprevádzal po celý život 
a ve mi ho zasiahla udovítova tra-
gická smr . „Národ Slovenský prišiel 
o sokola, ktorý mu ešte len za al
ukazova  výšky letu, z ktorého bol
smr ou na zem zrazený,“ napísal
Samko po bratovej smrti.

A ŽIVOT BEŽAL...
Ani Samuelovi Štúrovi osud nedo-

ži il dlhšie pobudnú  na tomto svete. 
Zomrel náhle, pä  rokov po udoví-
tovej smrti 15. februára 1861. Miesto 
posledného odpo inku mu našli na 
cintoríne za evanjelickým kostolom, 
kde je teraz par ík. Jeho nástup-
com na fare sa stal známy botanik 
a archeológ udovít Jozef Holuby, po 

om jeho syn Gustáv, ktorý sa oženil 
s najstaršou Samuelovou dcérou ud-
milou. Druhá dcéra v poradí sa narodila 
pol roka po smrti Adelky Ostrolúckej 
a dali jej meno Adela. Dožila sa pek-
ných osemdesiatich šiestich rokov. Jej 
mladší a jediný brat Anton vyštudoval 
teológiu, za as bol kaplánom u švagra 
Gustáva, no potom sa pre stup ujúci 
útlak ma arizátorov rozhodol ís  za 
k aza na Moravu do Hodslavice, kde 
sa v roku 1798 narodil Palacký. Bola 
to zrejme pomoc od starých priate ov 
jeho otca, ke že národovci na Slo-
vensku aj v echách si boli navzájom 
ve mi blízki.  Pôvodnú faru v Zemian-
skom Podhradí mali nedávno búra , 
ale aj zásluhou tamojšieho rodáka, 
publicistu Drahoslava Machalu sa 
ju podarilo zachráni  a teraz je tam 
Pamätný dom J. . Holubyho a prvého 
slovenského bibliografa udovíta Vla-
dimíra Riznera.

NEUKON ENÁ CESTA
Rázus bol presved ený, že prí i-

nou jednostranného vývoja a nezrov-
nalostí v SR bolo najmä zloženie 
parlamentu a výkonného úradníctva, 
a to nielen v centrálnych, ale vôbec 
vo vysokých úradoch. ažiskovým 
problémom bola ideová roztrieštenos  
slovenskej politickej reprezentácie. 
,,Prvým problémom tejto republiky 
je nie problém nemecko- eský, ale 

esko-slovenský. Kým táto republika 
bude stá , kostrou jej budú v prvom 
rade esi a Slováci. Je na ase, aby 
sa slovenské otázky dostali do popre-
dia.“ Na sklonku politickej kariéry 
Rázus elil nielen vážnym zdravotným 
ažkostiam, ale tiež ponosám opo-

zi ných strán i vlastných spolupar-
tajníkov, ktorí sa usilovali o získanie 
predsedníckej stoli ky. Vy ítaná  mu 
bola prehnaná viera v úspešné pre-
sadenie zásad Pittsburskej dohody, 
ktorá hrani ila s naivitou, zaslepenos  
pri obhajovaní jeho politických osnov 

i de facto politický analfabetizmus. 
Redaktor Slovenského denníka Karol 
Hušek o om po pred asnej smrti 
v roku 1937 napísal, že „bu  sa do 
politiky nehodil preto, že mu v politike 
vadila básnická obrazotvornos , alebo 
bol tak príliš zaujatý svojou literárnou 
robotou, že na domyslenie politických 
po inov a predsavzatí nemal dos  

asu“.
Ke  sa spätne pozrieme na 

literárne dramatické dielo Martina 
Rázusa, musíme konštatova , že je 
rovnako rôznorodé a pomerne roz-
siahle ako širšej verejnosti ve mi 
málo známe. Okrem už spomína-
ných románov pre mládež Maroško 
a Maroško študuje je známy jeho 
román Kr mársky krá  a znalci 
divadla poznajú Rázusovu drámu 
Hana. Jeho básnická tvorba, ako-
ko vek z dobového h adiska zaují-
mavá a kvalitná, je v rámci histórie 
slovenskej poézie skôr epizódou ako 
zlomom. V každom prípade si však 
Martin Rázus zaslúži náš záujem, no 
najmä úctu. Za neustály boj a jeho 
snahu o povznesenie a rovnopráv-
nos  Slovenska, za jeho brilantné 
a vysoko etické a morálne postavené 
publicistické dielo. 

R T A

Vášnivý obhajca svojho národa

RÁZUS

,

Kolíska našich velikánov v Uhrovci

,o 

Byst-
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Známe i neznáme fakty o živote a diele otca národa

Matičné slávnosti v Čakajovciach

Matica slovenská v Martine sa 
22. októbra 2018 stala po výstave na
Národnej púti v Šaštíne-Strážach
a Katolíckej univerzite v Ružom-
berku alším miestom panelo-
vej výstavy o Andrejovi Hlinkovi.
Výstavu na paneloch mati ní orga-
nizátori umiestnili v druhej mati -
nej budove v Martine a jej vernisáž
sprevádzala prednáškou o živote
a diele Andreja Hlinku, ktorou
známe aj neznáme fakty z jeho
národno-politických aktivít priblížil
docent Pavol Pareni ka zo Sloven-
ského literárneho ústavu MS.

„Otec národa Andrej Hlinka 
si aj v 21. storo í zasluhuje našu 
pozornos . Jeho nezlomný charakter 
a vô a, výrazná charizma, verva, 
s akou bojoval za slovenský národ 
a prostý ud, sú tým, ím dodnes 
oslovuje široké vrstvy spolo nosti. 
Pri príležitosti ôsmich dekád od 

Jubilejnú aj bilan nú slávnos  
miestni mati iar i pr ipravil i vedno 
s obecným úradom a s f inan -
nou podporou Matice slovenskej. 
O program sa postarali spevácke 
skupiny Mati iar i z akajoviec, 
Janíkovská studni ka, Studni ka  
z Lú nice nad Žitavou a e a a-
nia, jedine nú atmosféru podujatiu 

navodili vystúpenia detí z MŠ a ZŠ 
akajovce, MŠ ab a detského 

folklórneho súboru Zbežan ek. 
Spevácky talent ukázal aj Rober t 
Zgrabli , len delegácie z Matice 
slovenskej z Osijeku v Chorvátsku, 
s ktorou už roky v akajovciach 
udržiavajú mati nú družbu. Preto 
bol príhovor tamojšieho mati ného 

predsedu Andrija Kurica o akávaný 
rovnako ako uvítacie vety starostu 

akajoviec Milana Greguša. Po 
príležitostnom prednese dostala 
slovo aj r iadite ka D MS v Nitre 
Veronika Bilicová, ktorá  s úctou 
spomenula nedávno zosnulého 
miestneho umelca Štefana ahu -
ného. Tento aktívny mati iar 

Panelová výstava o  Andrejovi Hlinkovi poputuje do  druhej matičnej budovy v Martine

Hrdá a  obsažná bilancia dvadsiatich rokov matičnej činnosti

Text a foto: Veronika Matušková

Nikola RECHTORISOVÁ, Dom MS v Nitre

Hlinkovho úmrtia sme sa aj my mati-
iari rozhodli pripomenú  si túto 

osobnos  a v priestoroch sídelnej 
budovy Matice slovenskej sprí-
stupni  širokej verejnosti panelovú 
výstavu o jeho životnom diele,“ 
povedal na margo expozície riadi-
te  Archívu Matice slovenskej Pavol 
Madura, ktorý výstavu v mati nej 
budove inicioval.

Andrej Hlinka patrí k výrazným 
slovenským osobnostiam, ktoré sa 
zaslúžili o to, aby na základoch ich 
odkazu a celoživotnej práce mohla 
neskôr vzniknú  samostatná demo-
kratická Slovenská republika v roku 
1993. Tieto zásluhy mu priznáva 
aj slovenský zákon s názvom Lex 
Hlinka z roku 2007. Záujemcovia 
môžu výstavu navštívi  v druhej 
mati nej budove na Ulici P. Mudro a 
1 v Martine do 6. novembra tohto 
roku.

sa spolu s MO MS v akajovciach 
zaslúži l  o vybudovanie unikátneho 
Panteónu slovenských dejate ov, 
k torý sa nachádza v obci ne a-
leko kultúrneho domu. Za nezištnú 
a obetavú prácu od vzniku odboru 
a v miestnej speváckej skupine 
Mat i iar i odovzdala t iež akovný 
l ist a slávn ostný lenský preukaz 
predsední ke mati nej organi -
zácie v akajovciach Genovéve 
Horváthovej.

Putovnú panelovú výstavu o Antonovi Hlinkovi si môžu po as najbližších dní pozrie  záu-
jemcovia aj v Matici slovenskej v Martine.

Obrázky, ktoré radi vidíme. 
Súbor Mati iarik nechýba na nijakom vážnejšom po-
dujatí v meste.

Prešli  cestou slovanských predkov
Miloš Zverina a Oskár Cvengroch na stretnutí s prešovskými matičiarmi

Text a foto: Pavol KLEBAN, predseda MO MS v Prešove, len výboru MS

Nedávno sa v Prešove usku-
to nila symbolická cesta dejinami 
našich predkov. Tunajší miestny 
odbor Matice slovenskej zorgani-
zoval zaujímavú besedu spojenú 
s autogramiádou, ktorú na úvod 
hudobnou vsuvkou spestrila Anna 
Janigová, predsední ka MO MS 
v Malom Šariši so svojím mati -
ným speváckym súborom Javorina. 
O našich slovanských predkoch 
následne prednášal Miloš Zve-
rina, len výboru Matice slovenskej 
a predseda ob ianskeho združe-
nia SLAVICA, o. z., z Nitry. Knižnú 
publikáciu Tajné dejiny Slovenov 
a Uhorska predstavil Oskár Cven-
groch. Podve erným podujatím všet-
kých prítomných sprevádzal Pavol 
Kleban, len výboru Matice sloven-
skej, predseda Miestneho odboru MS 
v Prešove. Spoluorganizátormi podu-
jatia boli SLAVICA, o. z., a Ruský 
klub 1923 v Prešove o. z.

V aktuálnom Roku slovenskej štátnosti si verejnos  pripomína aj 80. výro ie úmrtia Andreja Hlinku, ktorý mal v moderných dejinách významný podiel 
na emancipácii slovenského národa. Spomienkové podujatia na túto osobnos  pokra ujú v októbri, zapojí sa do nich aj Matica slovenská.

„Zachovávajme, ochra ujme a šírme spolo ne aj na alej hodnoty našich predkov, prirodzenú hrdos  na náš 
slovenský národ, na našu krajinu, budujme v mladej generácii vlastenectvo nie ako náhlu afektovanú emóciu, 
ale ako trvalý kultúrny cit,“ vyzvala vo svojom príhovore na oslavách dvadsiateho výro ia innosti MO MS 
v akajovciach tamojších mati iarov riadite ka Domu MS v Nitre Veronika Bilicová.

matičnej budove na Ulici P. Mudroňa 1 
v Mar t ine do 6. novembra tohto 
roku.

Jedinečnú atmosféru slávností navodili 
vystúpenia detí

Folklór v  Nových Zámkoch
Počas pr vej  ok tóbrovej  soboty 

bolo v pr iestoroch MO Matice s lo -
venskej v Nových Zámkoch rušno 
už od rána. Celý deň  vypln i l  zau-
j ímavý program pr vého ročníka 
Dňa fo lk lóru. Predpoludním sa 
uskutočni la výstava Evy Pokornej 
a Bronis lava Šajgal iková predsta -
v i la tekovské kro je.  Pre účastní -
kov podujat ia bol  lákavý a j  kurz 
ľudového spevu, k tor ý v ied la Anna 
Šatanová. Tí,  k torí  s i  už skúsi l i 
spev a, samozrejme, i  ďalší  náv-
š tevníc i  podujat ia s i  mohl i  vyskú-

Te xt a foto: Helena RUSNÁKOVÁ

ša ť  a j  svoje tanečné zručnost i 
a nauč i ť  sa n iečo nové v škole 
tanca. Popoludní od 16 . hodiny sa 
Domom Matice s lovenskej opä ť 
rozl iehala hudba, spev a tanec 
v podaní DFS a ľudovej hudby 
Mat ič iar ik ,  Bronis lavy Šajgal iko -
vej ,  Anny Šatanovej a fo lk lórneho 
súboru Pi l íš  z obce Pi l isszent-
kereszt (  M lynky) v Maďarsku. 
Spr ievodnými akc iami poduja -
t ia bol i  ukážky pls tenia a výroba 
medovníkov majstra Jozefa 
Vic iána.

Storočnica Martinskej 
deklarácie v SNK

Slovenská národná knižnica 
si 31. októbra 2018 pripomenie 
sté výročie prijatia Martinskej 
deklarácie, ktorou sa Slováci ofi-
ciálne zriekli štátneho zväzku 
s Uhorskom a vstúpili do zväzku 
s Čechmi. Prostredníctvom spo-
mienok priamych účastníkov sa 
prenesieme späť do dňa, keď 
Slováci rozhodli o svojej budúc-
nosti. Súčasťou podujatia bude aj 
virtuálna výstava Telegram z Mar-
tina, ktorá priblíži vzťahy Čechov 
a Slovákov od konca 19. storočia. 
Slávnostná akadémia sa začne 
dopoludnia o 11. hodine v Literár-
nom múzeu SNK. 

Sobota pri guláši
Sú rôzne spôsoby, ako si 

uctiť významné udalosti a zároveň 
upevniť aj pocit kolektívnej spolu-
patričnosti. Matičiari z Trstenej sa 
na Deň Ústavy SR rozhodli uvariť 
guláš pre všetkých členov. Ako 
nás informovali, jeho príprava pre-
biehala v priateľskom kruhu, a kým 
ho výborníci pripravili, poschádzali 
sa aj ostatní z MO MS s rodinnými 
príslušníkmi, a málokto prišiel 
s prázdnymi rukami. Pozvanie pri-
jala tiež primátorka mesta PhDr. 
Ing. Magdaléna Zmarzláková, 
ktorá využila príležitosť a prítom-
ných pozvala na pripravovaný prvý 
ročník projektu  mesta Trstená 
a poľskej Jablonky pod názvom 
Oživenie tradícií a zvykov našich 
predkov, na ktorom má byť ochut-
návka tradičných jedál a prezen-
tácia rôznych ľudových remesiel 
z regiónu Orava. Pozvanie prijal 
i Spolok Slovákov z Poľska, ktorý 
je kolektívnym členom MO MS 
v Trstenej. Posedenie matičiari 
oživili originálnym programom 
spevov a tancov i prednesom poé-
zie slovenských spisovateľov 

Divadlá v Kanianke
Kanianka v okrese Prie-

vidza opäť hostil a divadelníkov 
z celého Slovenska na VII. ročníku 
prehliadky seniorského divadla 
Festival Stanislava Chrena. Od 
19. do 21. októbra tu diváci mali 
diváci možnosť zažiť predstave-
nia Divadelného súboru Bablan 
z Lehoty pod Vtáčnikom, ktorý 
uviedol hru 2 sestry, súboru Bra-
xatoris z Krupiny s predstavením 
Hra je hra, ochotníkov zo súboru 
Ahoj v Dovalove s autorskou 
inscenáciou Kubo alebo tak si tu 
žijeme a hosťovské predstavenie 
Kumšt pod režisérskou taktovkou 
Martina Mňahončáka. Prehliadku 
uzavreli Divadlo „A“ a Divadlo 
Shanti, o. z., s Príbehom oklama-
nej ženy. Organizátorom podujatia 
boli popri RKC v Prievidzi a Diva-
delnom súbore Stanislava Chrena 
v Kanianke i miestni matičiari.

UŽ SLÚŽI...
Na tomto mieste sme informo-

vali o zámere vedenia komárňan-
ského Domu MS zakúpiť do jeho 
priestorov automatický defibrilátor, 
ktorý by v prípade potreby pomo-
hol zachrániť ľudský život, veď 
na náhlu srdcovú nedostatočnosť 
umrú stovky ľudí a vo väčšine prí-
padov sa tak udeje mimo nemoc-
ničného prostredia. Dnes môžeme 
konštatovať, že sa vďaka ochot-
ným darcom podarilo tento zámer 
realizovať a užitočný medicínsky 
prístroj už je vo vestibule D MS 
umiestnený tak, aby bol v prípade 
potreby poruke.

Pripravuje Emil SEMANCO  

M A T I Č N É  D E P E Š E

O besedu s Milošom ZVERINOM a Oskarom CVENGROCHOM z občianskeho združenia Slavica bol medzi Prešovčanmi veľký záujem

Text a foto: Veronika MATUŠKOVÁ
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finan ne podporili aj vznik Matice slo-
venskej. Po príchode na Slovensko si 
po vzore mati iarov z Galanty  zalo-
žili v roku 1968 miestny odbor MS. 
V rámci odboru pracoval historický, 
divadelný, spevácky, tane ný aj lite-
rárny krúžok. Po avenie v innosti 
prišlo ruka v ruke so sedemdesia-
tymi rokmi, všeobecne neprajnými 
pre Maticu slovenskú. O akávaným 
a významných d om pre diakovských 
mati iarov sa stal desiaty marec 
1990, ke  znovuobnovili svoju in-
nos . S podporou vlastného štátu sa 
od roku 1993 naplno venujú kultúr-
nym a vzdelávacím aktivitám. 

P R I P O M Í N A M E  S I
27. októbra
– pred sto dvadsiatimi pia-

timi rokmi sa v ubietovej narodil 
zakladate  modernej slovenskej 
chirurgie prof. MUDr. Ján K azo-
vický (1893 –  1987)

– sto rokov od smrti bojovníka
proti cholere lekára a národovca 
MUDr. Mateja Imricha Korauša 
(1835 –  1918) 

– pred pä desiatimi rokmi
prijalo Národné zhromaždenie 
zákon o esko-slovenskej federácii 
(1968) 

28. októbra
– pred sto rokmi vznikla es-

koslovenská republika 
– storo nica úmrtia sloven-

ského u enca, orientalistu a mys-
lite a Jána Laj iaka (1875 –  1918)

29. októbra
– devä desiatpä  rokov od

prvého letu s. aerolínií Bratislava 
– Praha (1923)

30. októbra
– v roku 1918 Slovenská

národná rada vydala v Martine 
Deklaráciu slovenského národa, 
ktorá odmietala právo uhorskej 
vlády kona  v mene nášho národa, 
zrušila náš zväzok s Uhorskom 
a potvrdila súžitie s echmi; 100. 
výro ie

– pred pä desiatimi rokmi
na Bratislavskom hrade podpísali  
Zákon o federácii (1968)

1. novembra
– dvestotridsa pä  rokov od

vzniku bratislavského katolíckeho 
generálneho seminára (1783); nová 
vysoká škola sa stala centrom slo-
venského národného obrodenia

– pred sto tridsiatimi rokmi sa
narodil katolícky k az Ján Feren ík 
(1888 –  1950), poslanec Sloven-
ského snemu; po vojne ho odsúdili, 
po piatich rokoch zomrel vo väzení

– tridsa  rokov od smrti archi-
tekta interiérov doc. Vojtecha Vil-
hana (1926 –  1988), nosite a Zlatej 
medaily Expo v Montreali za slo-
venskú kolibu (dnes stojí na brati-
slavskom Kamzíku)  

2. novembra
– tzv. Viedenská arbitráž pred

osemdesiatimi rokmi odtrhla ve kú 
as  územia Slovenska a pri lenila 

ju Ma arsku (1938)
3. novembra
– tristotridsa  rokov od

narodenia prírodovedca Juraja 
Buchholtza, propagátora Vysokých 
Tatier (1688 –  1737)

4. novembra
– eský Národný výbor pred

sto rokmi (1918) vymenoval vládu 
pre Slovensko na ele s lekárom 
a politikom Vavrom Šrobárom 

6. novembra
– pred sto sedemdesiatimi

rokmi (1848) mali by  v Plešivci 
popravení národovci Janko Fran-
cisci, Michal Bakulíni a Samo 
Daxner, súd Gemerskej župy im 
v poslednej chvíli zrušil trest 

7. novembra
– pred sto rokmi (1918) sa

za ala demobilizácia rakúsko-uhor-
skej armády, do civilu šlo osem 
miliónov vojakov, milión padlo na 
fronte a dva milióny bolo ranených

9. novembra
– pred štyristo dvadsiatimi

piatimi rokmi (1593) dobyli po troch 
d och obliehania naše vojská Tur-
kami bránenú pevnos  Sobotka pri 
Rimavskej Sobote; bol to najse-
vernejší bod tureckej expanzie do 
Európy, osmanskú posádku zma-
sakrovali, milos  dostalo len vyše 
štyristo jani iarov, zajatcov z oko-
litých národov, ktorých Turci využí-
vali v najsurovejších bojoch  

– stodvadsa  rokov od naro-
denia nášho maliara Zoltána Palu-
gyaya (9. 11. 1898 –  18. 9. 1935), 
majstra modernej krajinoma by

(j )

Počúvli silné volanie srdca
Matičiari v  Diakovciach si pripomenuli polstoročnicu od založenia odboru

September patrí v obci Diakovce v 
okrese Ša a každoro ným stretnutiam 
mati iarov. Tento rok si však tunajší 
miestny odbor Matice slovenskej v aka 
 nan nej podpore Nitrianskeho samo-
správneho kraja a Obecného úradu 
v Diakovciach pripomenul vzácnych 
pä desiat rokov od svojho založenia. 
V úvode podujatia sa prítomným pri-
hovorili predsední ka Spolku Slovákov 
z Ma arska Anna Piláriková, námestná 
farárka Zora Tuláková a riadite ka 
Domu MS v Nitre Veronika Bilicová, 
ktorá zárove  odovzdala za dlhoro né 
predsedníctvo slávnostný lenský pre-
ukaz MS sú asnej predsední ke Márii 
Urbanovej a všetkým lenom MO MS 
v  Diakovciach akovný list Domu MS 
v Nitre. 

V sú asnosti tvorí mati nú orga-
nizáciu v Diakovciach dvestodvanás  
lenov. Tunajší odbor úzko spolupra-

cuje s miestnou materskou a základ-
nou školou a evanjelickou cirkvou 
a. v.  Plodná je aj vydavate ská innos .
V minulých rokoch vydali nieko ko
samostatných kníh a príležitostných
publikácií. Odbor charakterizuje najmä
úcta k predkom a vytrvalá podpora
tradi nej kultúry. Slávnostné stretnutie
mati iarov pri príležitosti pä desiateho
výro ia založenia MO MS sa zameralo
na kuchárske umenie, spôsob života,
stolovania a staré zachované recepty

Politik, ktorý v rozhodujúcich 
momentoch prvej svetovej vojny stál 
na ele Slovenskej národnej rady, 
bude ma  estné miesto pred budovou 
Matice slovenskej v Martine. Matúšovi 
Dulovi odhalí národnokultúrna usta-
novize  bustu 30. októbra v Martine 
pri príležitosti osláv storo nice prija-
tia Deklarácie slovenského národa 
a vzniku prvej eskoslovenskej 
republiky.

Bustu slovenského štátnika sláv-
nostne odhalia pred druhou mati -
nou budovou o 14. hodine v aka 
finan nej podpore Úradu vlády SR. 
„Bol to práve Matúš Dula, kto v máji 
v roku 1918 zvolal do Martina sloven-
ských politikov, kde schválili uzne-
senie o sebaur ovacom práve Slo-
vákov a vytvorení spolo ného štátu 
s echmi. Aj v aka nemu bola 30. 
októbra 1918 Slovenskou národnou 
radou prijatá Deklarácia slovenského 
národa, ktorú si oskoro pripome-
nieme presne sto rokov od jej podpí-
sania. Matúš Dula bol zárove  zvolený 
za predsedu SNR, preto ako dôležitá 
osobnos  nesmie by  opomínaný pri 
takých dôležitých výro iach, ako je sto 
rokov od prijatia Martinskej deklarácie 
a vzniku medzivojnového esko-Slo-
venska,“ vysvetlil predseda Matice 
slovenskej Marián Gešper. Podujatie 

Výnimo ná história mati ného odboru spojená s osíd ovaním Dolnej zeme. Túžba posilni  národného 
ducha je aj v sú asnosti dôvodom, že Miestny odbor MS v Diakovciach i napriek tomu, že pôsobí na národ-
nostne a jazykovo zmiešanom území, patrí k najvä ším odborom v Nitrianskom kraji. Dohoda o výmene 
obyvate stva medzi eskoslovenskou a Ma arskou republikou je zložitou etapou identity udí, ktorých 
sa priamo dotkla. as  rodiny odišla, as  zostala. Opúš ajúc rodné domy, spomienky, príbuzných hnala 
ich hlavná pohnútka –  zabránenie hroziacej asimilácii. Práve úsilie uchova  si svoju identitu, slovenský 
jazyk a materinskú re  boli uš achtilým cie om a volaním srdca, ktoré chceli a chcú Diakov ania nap a  
pri výchove svojich potomkov. 

Veronika BILICOVÁ, Dom MS v Nitre

Veronika MATUŠKOVÁ, hovorky a Matice slovenskej

nej budovy v Martine v rokoch 1924 
– 1926. „Celoživotné dielo Matúša
Dulu sa Matice slovenskej bytostne
týka. Ve  jeho cesta ako národne
orientovaného politika sa za ala na
zakladajúcom valnom zhromaždení
ustanovizne v roku 1863. Neskôr ako
inšpektor su ianskej evanjelickej
cirkvi bojoval proti zatvoreniu Matice
slovenskej uhorským režimom. Som
presved ený o tom, že Matúš Dula je
pre slovenský národ ve kou inšpirá-
ciou a príkladom hodným nasledova-
nia,“ dodal predseda Matice.

predkov. Návštevníci mohli ochutna  zo 
štyroch dolnozemských jedál –  fazu-
ová polievka –  bôb, tvarohové pla-
inty so smotanou, bryndzové, makové 

a orechové halušky a plnené kapust-
níky z chlebového cesta. 

Pod a slov predsední ky Márie 
Urbanovej predkovia vä šiny lenov 
MO sa v roku 1947 vrátili do svojej 
vlasti z Ma arska, kam vä šina z nich 
odišla v roku 1844, kde založili obec 

anádalbert. Neskôr prostredníctvom 
svojho evanjelického farára Jána 
Kutlíka st., dolnokubínskeho rodáka 
a pravidelného dopisovate a Sloven-
ských národných novín, v roku 1863 

ITATE SKÁ SÚ AŽ
V SNN . 37/2018 sme sa pýtali, kedy sme položili  základný kame  našej novodobej štátnosti. Správne odpovedali tí, ktorí napísali, 
že sa tak stalo prijatím Ústavy SR  1. 9. 1992. Spomedzi správnych odpovedí sme vyžrebovali týchto výhercov: Mária Varkolyová, 
Želiezovce; Peter Johaník, Tren ianska Teplá; Marta Fabová, Soblahov.
V mati nom týždenníku . 42 sme publikovali zaujímavú reportáž nášho stáleho spolupracovníka a novinárskeho kolegu Mariána Šim-
kuli a, ktorý nedávno absolvoval cestu po južných ma arských regiónoch a pre SNN napísal cestopis o meste, s ktorým majú Slováci viac 
spolo ného, ako by sme si mysleli. Popri pozitívnych dejinných odkazoch na pôsobenie našich krajanov i dejate ov sa do análov toto mes-
to zapísalo aj faktom, že v tunajšej väznici si odsedel takmer trojro ný trest Andrej Hlinka. O ktorom ma arskom meste je re ?
Odpovede posielajte na adresu redakcie našej administrátorke ubici Rišia ovej do konca prvého novembrového týžd a.

(se)     

Mati nú organizáciu v neve kých Diakovciach tvorí dvestodvadsa  lenov a vä šina z nich 
sú repatrianti, ktorí sa do po vojne vrátili do pôvodnej vlasti. Aj to zaznelo na oslavách 50. 
výro ia vzniku MO MS v obci.

bude sprevádza  kultúrny program. 
Pripravená je estná stráž v dobových 
kostýmoch esko-slovenských legio-
nárov s vlajkami a divadelná scénka 
Matúš Dula –  neoblomný národovec 
v podaní lenov Mladej Matice. 
Vyst úpi aj študentský spevácky zbor 
Evanjelického gymnázia v Banskej 
Bystrici. Odhalenie busty Matúša 
Dulu v Parku sv. Cyrila a sv. Metoda 
má aj inú symboliku. Po oživotvorení 
Matice slovenskej v roku 1919 sa stal 
jej spolupredsedom. Bol tiež jedným 
z iniciátorov postavenia druhej mati -

 P O Z V Á N K A

Matica odhalí bustu Matúša Dulu v Martine

Počúvli úprimné volanie srdca
Samuelovi Zochovi ako 

prvému slovenskému bratislav-
skému županovi v prvom Čes-
ko-Slovensku slávnostne odha-
lia bustu pred bývalým Župným 
domom v centre Bratislavy. Pred 
budovou, v ktorej kedysi sídlila 
aj Slovenská národná rada, bude 
mať čestné miesto vďaka Matici 
slovenskej, OZ Skrášlime Sloven-
sko a fi nančnej podpore Úradu 
vlády SR.

Podujatie venované slo-
venskému politikovi a evanjelic-
kému duchovnému a biskupovi 
sa pod záštitou predsedu vlády 
Petra Pellegriniho uskutoční 29. 
októbra 2018 o 15.00 h v rámci 
širších osláv 100. výročia vzniku 
prvého Česko-Slovenska a bude 
zahŕňať aj odborný seminár 
a kultúrny program v bývalom 
Župnom dome. „Samuela Zocha 
poznajú Slováci najmä podľa 
pomenovania Zochovej ulice 
v Bratislave alebo Zochovej chaty 
v Modre. Málokto však vie, že 
Zoch bol autorom pôvodného 
návrhu Deklarácie slovenského 
národa, takzvanej Martinskej 
deklarácie z 30. októbra 1918. 
Slovenský národ touto deklará-
ciou ustanovil Slovenskú národnú 
radu za svoju jedinú oprávnenú 
predstaviteľku, čím prevzal moc 
na území Slovenska,“ povedal 
riaditeľ Slovenského historického 
ústavu MS docent Ivan Mrva.  
Samuel Zoch ako župan mal 
v roku 1919 veľkú zásluhu na tom, 
že v národnostne zmiešanej Brati-
slave nedošlo po rozpade Uhorska 
k veľkým národnostným konfl ik-
tom. O duchovnom, ale aj spo-
ločenskom pôsobení Samuela 
Zocha v Modre budú na seminári 
hovoriť Agáta Petrakovičová Šiku-
lová, autorka knihy Modranská 
stopa Samuela Zocha, a modran-
ský evanjelický farár Ján Oslík. 
Jeho bibliografi cký profi l uvedie 
doktorka Natália Petranská Rol-
ková, Zocha ako župana opíše 
docent Ivan Mrva a poslanecké 
aktivity v Národnom zhromaž-
dení ČSR v Prahe osvetlí doktor 
Peter Mulík. Zároveň bude premi-
etaný krátky historický dokument 
o Samuelovi Zochovi a prezento-
vané fotografi e z jeho života.

Veronika MATUŠKOVÁ

P O Z V Á N K A

Bratislavská pocta

županovi Zochovi

Túto bustu sochára R. Mačuhu 
odhalí Matica na Župnom dome 
v Bratislave.

3.  novembra


